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Αθήνα, σήµερα στις 26 Αυγούστου 2010, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 18.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Κύρωση και εφαρµογή της Σύµβα-
σης των Ηνωµένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωµένου
Εγκλήµατος και των τριών πρωτοκόλλων αυτής και συναφείς δια-
τάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
28ης Ιουλίου 2010 τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου σε
µια συνεδρίαση.

Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πε-
τσάλνικο ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τασούλας γνωρίζει ότι
κατά τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου ορίζεται ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ο Βουλευ-
τής Λακωνίας κ. Γρηγόρης Αποστολάκος.

Επίσης, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φί-
λιππο Πετσάλνικο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπύρος Χαλβατζής ενηµερώ-
νει ότι κατά τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου ορίζεται ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σκυλ-
λάκος.

Επιπροσθέτως, ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης µε
επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλ-
νικο ενηµερώνει ότι για τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου
ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Σπυ-
ρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης.

Τέλος, µε επιστολή του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο ορίζεται
για τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα το εξής:

Οι Υπουργοί Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,

Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης,
Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, Προστασίας του Πολίτη και Πολι-
τισµού και Τουρισµού κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ανάπτυξη της
∆ιά Βίου Μάθησης και λοιπές διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Άγγελος Τόλ-

κας.
Ορίστε, κύριε Τόλκα, έχετε το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’αρχάς, θα ήθελα να ζητήσω από τώρα την ανοχή του Προ-

εδρείου αναφορικά µε το χρόνο της εισήγησης, γιατί καθώς η
σύµβαση και τα τρία πρωτόκολλα είναι µακροσκελή κείµενα µε
πλήθος διατάξεων, εµείς περιοριζόµαστε σήµερα σε µια µόνο
συζήτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντικείµενο του παρόντος νο-
µοσχεδίου είναι η ενσωµάτωση των διατάξεων της λεγόµενης
Σύµβασης του Παλέρµο και των συµπληρωµατικών αυτής πρω-
τοκόλλων κατά της εµπορίας ανθρώπων, της λαθραίας διακίνη-
σης µεταναστών και της παράνοµης διακίνησης όπλων. Αποτελεί
εκπλήρωση των διεθνών µας υποχρεώσεων από την κύρωση της
Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωµέ-
νου Εγκλήµατος, που υπογράφτηκε στο Παλέρµο το 2000.

Από τότε και µέχρι σήµερα πολλές διατάξεις της σύµβασης
και των τριών πρωτοκόλλων ενσωµατώθηκαν αποσπασµατικά
στο εθνικό µας δίκαιο, αλλά έλειπε η συστηµατική και πλήρης
ένταξή της, η οποία πραγµατοποιείται σήµερα.

Το ελληνικό δίκαιο έχει καλύψει µέχρι σήµερα πολλά από τα
ζητήµατα που θέτει η Σύµβαση του Παλέρµο µε προηγούµενες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Ειδικότερα έχει ποινικοποιήσει τις
περισσότερες µορφές συµµετοχής σε οργανωµένη εγκληµατική
οµάδα, τη νοµιµοποίηση προϊόντων εγκλήµατος, τη διαφθορά
και την παρακώλυση της δικαιοσύνης, στο πλαίσιο του οργανω-
µένου εγκλήµατος.

Το σχέδιο νόµου παρεµβαίνει, κυρίως, στις διατάξεις Ποινικού
Κώδικα περί εγκληµατικών οργανώσεων, καθώς και σε προσαρ-
µογή επιµέρους νοµοθετηµάτων του εθνικού δικαίου, στις συµ-
φωνίες της σύµβασης, µε βασικό προσανατολισµό τον σκοπό
τέλεσης των προβλεπόµενων εγκληµάτων και προκρίνει κατά
βάση την τροµοκρατική οργάνωση καθ’ εαυτή, την αποσύνδεση
της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας από συγκεκριµένες µόνο
τροµοκρατικές πράξεις, τη µείωση των ποινών επί σκοπού τέλε-
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σης πληµµεληµάτων.
Επιπλέον, ενισχύεται το πλαίσιο των διαδικασιών έκδοσης και

αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής στο πεδίο του οργανωµένου
εγκλήµατος µε ειδική πρόβλεψη των ασθενέστερων, ενώ εισά-
γεται ειδική ρύθµιση για την επιβολή διοικητικών κυρώσεων σε
νοµικά πρόσωπα, που εµπλέκονται στη δραστηριότητα εγκλη-
µατικών οργανώσεων µε την ταυτόχρονη αναµόρφωση και απαλ-
λαγή από αλληλοεπικαλύψεις άρθρων σηµερινών εν ισχύ νόµων.

Σε κάθε, λοιπόν, περίπτωση η Σύµβαση του Παλέρµο αποτελεί
µια ολοκληρωµένη νοµική βάση για την προαγωγή της συνεργα-
σίας των κρατών-µερών, για την πρόληψη και την καταπολέµηση
του διεθνικού οργανωµένου εγκλήµατος.

Συγκεκριµένα, αποσαφηνίζονται έννοιες και όροι, ώστε να µην
προσβάλλονται ανθρώπινα δικαιώµατα και δίνεται έτσι το βάρος
που οφείλεται στην ποινική αντιµετώπιση του οργανωµένου
εγκλήµατος. Ορίζεται ότι για την έννοια της οργανωµένης εγκλη-
µατικής οµάδας αποτελεί ουσιώδες στοιχείο ο πορισµός άµεσου
ή έµµεσου οικονοµικού ή άλλου υλικού οφέλους.

Άλλωστε ο Έλληνας νοµοθέτης κατά τη σύνταξη του ν.
2928/2001 έλαβε υπ’όψιν του και αναφέρει ρητά τα όσα σχετικά
προβλέπει η σύµβαση για την ποινικοποίηση της συµµετοχής και
στις εγκληµατικές οργανώσεις.

Επίσης, η ίδια η σύµβαση για την έννοια της εγκληµατικής οµά-
δας αναφέρεται, όσον αφορά την υποκειµενική υπόσταση, σε
οµάδα που ενεργεί µε κοινό σκοπό τέλεσης ενός ή περισσότε-
ρων σοβαρών εγκληµάτων. Ως σοβαρό έγκληµα νοείται η συ-
µπεριφορά η οποία συνιστά αδίκηµα που τιµωρείται µε το
ανώτατο όριο της στερητικής της ελευθερίας ποινής και που δεν
µπορεί να είναι µικρότερο από τέσσερα έτη. Είναι προϋποθέσεις,
δηλαδή, που διασφαλίζουν την επιπλέον κρισιµότητα της εγκλη-
µατικής πράξης.

Ξεκαθαρίζουµε ότι αναφερόµαστε σε εγκλήµατα διεθνικής
φύσης, ενώ συµφωνείται ότι τα κράτη εκπληρώνουν τις υποχρε-
ώσεις τους από τη σύµβαση µε τρόπο συµβατό προς τις αρχές
της κυριαρχίας, της ισότητας και της εδαφικής ακεραιότητας,
καθώς και της µη επέµβασης στις εσωτερικές υποθέσεις άλλων
κρατών-µερών.

Από τις βασικές υποχρεώσεις της σύµβασης είναι η ποινικο-
ποίηση της συµµετοχής σε οργανωµένη εγκληµατική οµάδα και
της νοµιµοποίησης προϊόντων εγκλήµατος. Και τις δυο αυτές
υποχρεώσεις η ελληνική νοµοθεσία τις έχει καλύψει ήδη τόσο µε
το πρωτογενές Εθνικό της ∆ίκαιο όσο και µε ευρωπαϊκές οδη-
γίες που έχει ενσωµατώσει. Ειδικότερα µε το ν. 3691/2008 είχε
συσταθεί η Επιτροπή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσό-
δων από εγκληµατικές δραστηριότητες και χρηµατοδότησης της
τροµοκρατίας.

Το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών εξακολουθεί να
αποτελεί την κεντρική συντονιστική αρχή για την εφαρµογή των
διατάξεων του νόµου αυτού, για την αξιολόγηση και την ενί-
σχυση της αποτελεσµατικότητας των µηχανισµών αντιµετώπισης
των αδικηµάτων της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας και
το συντονισµό της δράσης των αρµόδιων αρχών και για τη διε-
θνή εκπροσώπηση της χώρας µας.

Μια κρίσιµη επέµβαση γίνεται εδώ -και κρίνεται αναγκαία- η
οποία αφορά στη διάταξη του άρθρου 187A του Ποινικού Κώ-
δικα, όπου τροποποιείται η χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας,
που πλέον συναρτάται άµεσα µε τη νοµιµοποίηση εσόδων και η
οποία πρέπει πλέον να περιγραφεί µε µεγαλύτερη σαφήνεια,
ώστε να καταστεί σαφές ότι για τη στοιχειοθέτηση του αδικήµα-
τος αυτού δεν είναι αναγκαία η σύνδεση της χρηµατοδότησης
µε συγκεκριµένη τροµοκρατική πράξη, όπως επιτάσσει εξάλλου
και η διεθνής σύµβαση για την καταστολή της χρηµατοδότησης
της τροµοκρατίας.

Η ίδια η σύµβαση, επίσης και το παρόν σχέδιο νόµου προβλέ-
πουν την υποχρέωση ποινικοποίησης της διαφθοράς και τη λήψη
των κατάλληλων µέτρων για την αντιµετώπισή της. Η ελληνική
πολιτεία έχει ποινικοποιήσει τη διαφθορά και έχει λάβει πληθώρα
νοµοθετικών, διοικητικών και άλλων µέτρων, όπως για παρά-
δειγµα µε τη σύµβαση περί καταπολέµησης της δωροδοκίας
στην οποία ενέχονται οι υπάλληλοι των ευρωπαϊκών κοινοτήτων

ή κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τη χρηµατοδότηση
κοµµάτων και Βουλευτών (έσοδα, δαπάνες και έλεγχο), τη δή-
λωση και έλεγχο περιουσιακής κατάστασης Βουλευτών και
άλλων δηµοσίων λειτουργών -το «πόθεν έσχες», δηλαδή, όπως
πρόσφατα τροποποιήθηκε µάλιστα από την Κυβέρνησή µας-
καθώς και άλλες παρεµφερείς νοµοθετικές ρυθµίσεις.

Αλλά, αξίζει εδώ να τονίσουµε ότι η προσήλωσή µας -της δικής
µας, της σηµερινής Κυβέρνησης- στην αντιµετώπιση της δια-
φθοράς είναι σταθερή και αδιαπραγµάτευτη. Μέσα σε λιγότερο
από ένα χρόνο, ψηφίσαµε εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα νοµοσχέ-
δια που χτυπούν τη διαφθορά, από τις αληθινά επαναστατικές
τοµές ρήξης µε το πελατειακό κράτος και το συγκεντρωτικό κρά-
τος του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», το Πρόγραµµα «∆ΙΑΥΓΕΙΑ» και τις εκλο-
γικές δαπάνες µέχρι το δικαιότερο φορολογικό σύστηµα, τα
εγκλήµατα περί την υπηρεσία και την πάταξη της φοροδιαφυ-
γής.

Το φερόµενο προς ψήφιση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει δεκατρία
άρθρα. Με το πρώτο άρθρο κυρώνεται η Σύµβαση των Ηνωµέ-
νων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωµένου Εγκλήµατος και τα
τρία πρωτόκολλα που τη συµπληρώνουν, δηλαδή, πρώτον, το
πρωτόκολλο για την πρόληψη, καταστολή και τιµωρία της διακί-
νησης προσώπων, ιδιαιτέρως γυναικών και παιδιών, δεύτερον,
το πρωτόκολλο κατά της λαθραίας διακίνησης µεταναστών διά
ξηράς, θάλασσας και αέρα και τρίτον, το πρωτόκολλο κατά της
παράνοµης διακίνησης πυροβόλων όπλων, τµηµάτων και συστα-
τικών τους και πυροµαχικών.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο αφορά τροποποιήσεις διατάξεων
κατ’ αρχάς του Ποινικού Κώδικα και ειδικότερα του άρθρου 187
για την εγκληµατική οργάνωση, όπου πλέον απαιτείται σκοπός
της οργάνωσης για τη διάπραξη κακουργηµάτων, καθίστανται
αξιόποινες η παροχή πληροφοριών ή υλικών µέσων µε σκοπό να
διευκολυνθεί ή να υποβοηθηθεί η εγκληµατική οργάνωση, καθώς
και η διεύθυνση της εγκληµατικής οργάνωσης. Στο ισχύον δίκαιο
δεν απαιτείται να υπάρχει σκοπός τέλεσης, αρκεί η συγκρότηση
ή η ένταξη σε οµάδα, ανεξάρτητα από την πρόθεση τέλεσης
εγκληµάτων.

Ακόµα, επεκτείνεται η ρύθµιση του άρθρου 238 του Ποινικού
Κώδικα περί δήµευσης. Προστίθενται, επιπλέον, ήδη τυποποιη-
µένα εγκλήµατα που έχουν να κάνουν µε µεταφορές λαθροµε-
ταναστών και κυρώσεις σε εκείνα που επιδιώκει να διαπράξει η
εγκληµατική οργάνωση. Αρκεί, δηλαδή, η επιδίωξη του ως άνω
εγκληµατικού σκοπού, έστω και αν όλη η οµάδα αποφάσισε αρ-
γότερα να επιδιώξει κάποιο από τα απαριθµούµενα εγκλήµατα.

Με την προτεινόµενη ρύθµιση, η οποία είναι επιεικέστερη της
ισχύουσας, απαιτείται πλέον η δοµηµένη οµάδα να υπάρχει ή να
συγκροτείται κατά το χρόνο της ένταξης του υπό κρίση δράστη
και να συντρέχει σε όλα τα µέλη της ο εν λόγω σκοπός: επιδίωξη
τέλεσης των συγκεκριµένων κακουργηµάτων. Ενώ αντιθέτως, για
τον εντασσόµενο αρκεί ενδεχόµενος δόλος, δηλαδή ενδεχόµενη
γνώση ότι εισέρχεται σε οµάδα που επιδιώκει τους αναφερόµε-
νους στη διάταξη σκοπούς. Εδώ, η νεώτερη διάταξη είναι αυ-
στηρότερη.

Τροποποιείται, επίσης, και το άρθρο 187A του Ποινικού Κώ-
δικα για τροµοκρατικές πράξεις, όπου στο εξής η οργάνωση
απαιτείται να έχει σκοπό τέλεσης των αναφερόµενων στην
πρώτη παράγραφο εγκληµάτων.

Μια ακόµη τροποποίηση λαµβάνει χώρα και στο 323A του Ποι-
νικού Κώδικα, όσον αφορά την εµπορία των ανθρώπων, του
οποίου το πεδίο εφαρµογής επεκτείνεται στην εµπορία ανθρώ-
πων µε σκοπό την αφαίρεση ιστών. Μέχρι τώρα το δίκαιο προέ-
βλεπε µόνο την αφαίρεση οργάνων και όχι τµηµάτων, όπως
παραδείγµατος χάριν, των ιστών. Η επέκταση του πεδίου εφαρ-
µογής περιλαµβάνει ακόµη την εκµετάλλευση της επαιτείας του
θύµατος.

Το τρίτο άρθρο του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου περιέχει τροπο-
ποιήσεις του π.δ. 233/2003, που αφορά την αρωγή και προστα-
σία των θυµάτων εµπορίας ανθρώπων, µε τις οποίες εξοµοιώ-
νονται τα θύµατα παράνοµης διακίνησης µεταναστών µε τα θύ-
µατα εµπορίας ανθρώπων και τους παρέχεται προστασία και
αρωγή, όπως για παράδειγµα, η αναστολή απόφασης απέλασης
ή επαναπατρισµού σε περίπτωση µη χαρακτηρισµού ως θύµα-
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τος ανεξαρτήτως της συνεργασίας τους µε τις διωκτικές αρχές.
Ενισχύεται, λοιπόν, ακόµη περισσότερο η ανθρώπινη διάσταση
του δικαίου και οι υποχρεώσεις που προέρχονται από τη σύµ-
βαση.

Στη συνέχεια, τροποποιείται ο ν. 3386/2005 για την είσοδο, τη
διαµονή και την κοινωνική ένταξη υπηκόων τρίτων χωρών στην
ελληνική επικράτεια. Ειδικότερα, ορίζεται η έννοια του θύµατος
παράνοµης διακίνησης µεταναστών και εµπορίας ανθρώπων,
εξοµοιώνεται η διαδικασία απόδοσης χαρακτηρισµού του θύµα-
τος παράνοµης διακίνησης µεταναστών µε αυτήν που ακολου-
θείται για το θύµα εµπορίας ανθρώπων, χορηγείται άδεια
διαµονής για λόγους ανθρωπιστικής φύσης και σε θύµατα πα-
ράνοµης διακίνησης µεταναστών, παρέχεται στα θύµατα εµπο-
ρίας ανθρώπων και παράνοµης διακίνησης µεταναστών προθε-
σµία περίσκεψης, προκειµένου να αποφασίσουν, αν θα συνερ-
γαστούν µε τις διωκτικές αρχές και κατ’ αυτήν τη διάρκεια δεν
απελαύνονται. Τυχόν εκτέλεση, µάλιστα, εκδοθείσας απόφασης
απέλασης αναστέλλεται. Χορηγείται, ακόµη, υπό προϋποθέσεις
σε θύµατα εµπορίας ανθρώπων ή παράνοµης διακίνησης µετα-
ναστών άδεια παραµονής που διασφαλίζει δικαίωµα πρόσβασης
σε πολλές παροχές και πάλι, ακόµα και εάν δεν συνεργάζονται µε
τις Αρχές. Λαµβάνεται ειδική µέριµνα για τους ανήλικους αλλο-
δαπούς, θύµατα εµπορίας ανθρώπων ή παράνοµης διακίνησης
µεταναστών και διαγράφονται από τον κατάλογο ανεπιθύµητων
αλλοδαπών υπό προϋποθέσεις οι υπήκοοι τρίτων χωρών που
έχουν χαρακτηρισθεί θύµατα εµπορίας ανθρώπων ή παράνοµης
διακίνησης µεταναστών και ρυθµίζονται θέµατα µη ανανέωσης ή
ανάκλησης άδειας παραµονής.

Στη συνέχεια, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει τροποποιήσεις δια-
τάξεων του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας και ειδικότερα στο
άρθρο 59, όπου αναβάλλεται η ποινική δίωξη θυµάτων των
εγκληµάτων για τις αξιόποινες πράξεις της παράνοµης εισόδου
στη χώρα και εξόδου απ’ αυτή, της κατοχής και της χρήσης τα-
ξιδιωτικών εγγράφων ή δελτίων ταυτοτήτων ή αδειών διαµονής
ή άλλων εγγράφων, πλαστών ή γνησίων, που εκδόθηκαν για άλλο
πρόσωπο, της παράνοµης εργασίας και της πορνείας. Επίσης,
επεκτείνεται και στα θύµατα παράνοµης διακίνησης µεταναστών.

Με το έκτο άρθρο περιέρχεται τροποποίηση του άρθρου 173
του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, µε την οποία προκαταβάλλο-
νται τα δικαστικά έξοδα και τέλη του θύµατος, ανήλικου ή ενήλι-
κου, από τον εναγόµενο-«κατηγορούµενο».

Το έβδοµο άρθρο τροποποιεί το ν. 3226/2004 που αναφέρεται
στη νοµική βοήθεια σε πολίτες χαµηλού εισοδήµατος. Και εδώ
ρυθµίζονται ζητήµατα παροχής δωρεάν νοµικής βοήθειας κατά
την αστική και κατά την ποινική διαδικασία στα θύµατα των
εγκληµάτων, ανήλικα και ενήλικα και πάλι, που αναφέρονται ρητά
και προβλέπονται από τη σύµβαση. Επιπλέον, αναγνωρίζεται η
δυνατότητα του εισαγγελέα να ορίζει αυτεπαγγέλτως συνήγορο
υπεράσπισης για το χαρακτηρισµένο ως θύµα.

Το όγδοο άρθρο τροποποιεί τις διατάξεις του ν. 2928/2001 για
την προστασία του πολίτη από εγκληµατικές οργανώσεις. Εδώ
προβλέπεται η λήψη µέτρων προστασίας µαρτύρων κατά την
ποινική διαδικασία για τις αξιόποινες πράξεις της εµπορίας αν-
θρώπων και των θυµάτων λαθροµετανάστευσης.

Με το ένατο άρθρο τροποποιείται το άρθρο 51 του ν. 3691/
2008 για την πρόληψη και καταστολή νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατικές δραστηριότητες και χρηµατοδότησης της τρο-
µοκρατίας σε ό,τι αφορά την ευθύνη των νοµικών προσώπων για
πράξεις νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα
που τελέστηκαν προς όφελος αυτών των νοµικών προσώπων.

Στη συνέχεια, τροποποιείται το άρθρο 41 του ν. 3251/2004,
ώστε να προβλέπεται ευθύνη των νοµικών προσώπων, εάν οι
αξιόποινες πράξεις της εγκληµατικής οργάνωσης και των τρο-
µοκρατικών πράξεων τελέστηκαν µέσω αυτών ή προς όφελός

τους. Επιπλέον, προβλέπονται και υψηλά διοικητικά πρόστιµα.
Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι µε τις διατάξεις αυτών των τελευ-

ταίων άρθρων εισάγονται βαρύτατες διοικητικές και όχι ποινικές
κυρώσεις νοµικών προσώπων σε περίπτωση που κάποια από τις
αξιόποινες πράξεις των άρθρων 187 και 188Α του Ποινικού Κώ-
δικα –και αναφέροµαι στην αρχή- τελέστηκε µέσω ή προς όφε-
λος ή για λογαριασµό νοµικού προσώπου από φυσικό πρόσωπο
που ενεργεί είτε ατοµικώς είτε ως µέλος οργάνου του νοµικού
προσώπου και κατέχει διευθυντική θέση εντός αυτού βάσει εξου-
σίας εκπροσώπησής του ή εξουσιοδότηση για τη λήψης αποφά-
σεως για λογαριασµό του ή για την άσκηση ελέγχου εντός
αυτού.

Παρ’ όλο που δεν πρόκειται για ποινική ευθύνη σαφώς του νο-
µικού προσώπου, την οποία η νοµοθεσία µας δεν γνωρίζει, οι κυ-
ρώσεις αυτές που επιβάλλονται από διοικητικά όργανα είναι
ιδιαίτερα βαριές.

Το ενδέκατο άρθρο προβλέπει τη σύνταξη ετήσιας έκθεσης
από την Ελληνική Αστυνοµία για το οργανωµένο έγκληµα στην
Ελλάδα.

Με το δωδέκατο άρθρο διατυπώνονται επιφυλάξεις για σειρά
άρθρων της υπό κύρωσης σύµβασης και των πρωτοκόλλων.

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, το νοµοσχέδιο για την ενσωµά-
τωση στο ελληνικό δίκαιο της Σύµβασης του Παλέρµο, αποτελεί
µία ολοκληρωµένη νοµική βάση για την προαγωγή της συνεργα-
σίας των κρατών-µερών για την πρόληψη και καταπολέµηση του
διεθνικού οργανωµένου εγκλήµατος, αλλά ταυτόχρονα και για
την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, την αξιοπρέπεια
και το σεβασµό της ανθρώπινης φύσης, ιδιαίτερα µάλιστα αυτών
που το έχουν ιδιαίτερη ανάγκη.

Με το νοµοσχέδιο που σήµερα υπερψηφίζουµε, η Ελλάδα απο-
καθιστά τη θέση της στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και εκ-
πληρώνει τις διεθνείς της υποχρεώσεις µετά από δέκα ολόκληρα
χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο δι’ ολίγον, για να διατυπώσει προσθήκες και νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Πριν από λίγες ηµέρες
απέστειλα εκτός από την αρµόδια Υπηρεσία της Βουλής, σε όλες
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, αλλά και τους Ανεξάρτητους Βου-
λευτές, ένα κείµενο που περιλαµβάνει νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
µε την παράκληση η Γραµµατεία κάθε Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας να το διανείµει εγκαίρως προκειµένου οι συνάδελφοι Βου-
λευτές που είναι στη σύνθεση του Τµήµατος να έχουν το χρόνο
να τις µελετήσουν.

Ελπίζω ότι αυτό συνέβη. Αν πάντως δεν συνέβη, δεν είναι ευ-
θύνη του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, αλλά των υπευθύνων ανά Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Συνέβη, συνέβη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ωραία, χαίροµαι γι’
αυτό!

Παρ’ όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, καταθέτω και κατά την έναρξη
της συζήτησής µας εδώ, στο Τµήµα, το κείµενο µε τις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις και παρακαλώ να διανεµηθεί, προκειµένου να
καλυφθούν και εκείνοι οι συνάδελφοι, οι οποίοι ενδεχοµένως δεν
τις έχουν υπ’ όψιν τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-

θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι απολύτως σωστός
ο κύριος Υπουργός, αλλά πρέπει να ακολουθηθεί η τυπική δια-
δικασία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πρέπει να ακολουθηθεί
η τυπική διαδικασία.

Παρακαλώ, λοιπόν, να διανεµηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις στους κυρίους συναδέλφους.

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆η-
µήτρης Σταµάτης.

Ορίστε, κύριε Σταµάτη, έχετε το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

γενικώς παραδεκτό ότι η οργανωµένη εγκληµατικότητα αποτε-
λεί µία απτή πραγµατικότητα και µάλιστα όχι µόνο σε εθνικό,
αλλά κυρίως σε διεθνές επίπεδο.

Η ανάγκη καταπολέµησης αυτής της νέας µορφής εγκληµατι-
κής δραστηριότητας τονίστηκε σε σειρά επιστηµονικών συνε-
δρίων, διεθνών και περιφερειακών προτάσεων και σχεδίων
δράσεων, καθώς και διεθνών συµβάσεων και νοµοθετικών πρω-
τοβουλιών, µε κορύφωση τη Σύµβαση κατά του ∆ιεθνικού Ορ-
γανωµένου Εγκλήµατος των Ηνωµένων Εθνών, τη Σύµβαση του
Παλέρµο, όπως σήµερα έρχεται προς ψήφιση και την οποία κα-
λείται να κυρώσει η ελληνική Βουλή.

Η σηµασία του Πρωτοκόλλου του Παλέρµο του 2000 έγκειται
στα εξής σηµεία: Πρώτον, για πρώτη φορά σε ένα κείµενο ∆ιε-
θνούς ∆ικαίου περιλαµβάνεται ο ορισµός της παράνοµης διακί-
νησης και εµπορίας ανθρώπων, trafficking in persons και
καλούνται τα κράτη που το υπογράφουν να την ποινικοποιήσουν
ως αυτοτελές έγκληµα. ∆εύτερον, να πατάξουν τη διαφθορά των
υπευθύνων για την καταπολέµηση του φαινοµένου της εµπορίας
των οργάνων. Τρίτον, να συνεργαστούν µεταξύ τους για την κα-
ταστολή της παράνοµης διακίνησης και εµπορίας ανθρώπων και,
τέταρτον, τα καλεί να θεσπίσουν νόµους για την προστασία και
αρωγή των θυµάτων.

Αντικείµενο του νοµοσχεδίου είναι σύµφωνα µε το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης η βελτίωση του θεσµικού πλαισίου που διέπει την
πρόληψη και καταπολέµηση του οργανωµένου εγκλήµατος και
των σχετικών µ’ αυτό αδικηµάτων, σε εκπλήρωση των διεθνών
µας υποχρεώσεων από την κύρωση των ανωτέρω συµβατικών
κειµένων και των συµπληρωµατικών αυτής πρωτοκόλλων κατά
της εµπορίας ανθρώπων, της λαθραίας διακίνησης µεταναστών
και της παράνοµης διακίνησης όπλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Έλληνας νοµοθέτης, σύµ-
φωνα µε την ανακοίνωση, έχει ήδη καλύψει µε προηγούµενες νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες τα περισσότερα από τα ζητήµατα που
θέτει η σύµβαση. Ειδικότερα, έχει ποινικοποιήσει τις περισσότε-
ρες µορφές συµµετοχής σε οργανωµένη εγκληµατική οµάδα –
νοµιµοποίηση προϊόντων εγκλήµατος, διαφθορά και παρακώ-
λυση της δικαιοσύνης- στο πλαίσιο του οργανωµένου εγκλήµα-
τος.

Το σχέδιο νόµου αρκείται έτσι σε περιορισµένες παρεµβάσεις
στο άρθρο 187 του Ποινικού Κώδικα περί εγκληµατικών οργα-
νώσεων, καθώς και για λόγους συστηµατικής συνέπειας στις συ-
ναφείς διατάξεις του άρθρου 187Α του Ποινικού Κώδικα περί
τροµοκρατικών οργανώσεων. Για παράδειγµα, διευκρινίζει ότι ο
σκοπός τέλεσης αφορά στην τροµοκρατική οργάνωση και όχι
στον εντασσόµενο σ’ αυτή. Αποσυνδέει τη χρηµατοδότηση της
τροµοκρατίας από συγκεκριµένες τροµοκρατικές πράξεις, προ-
βαίνει σε µείωση της ποινής επί σκοπού τέλεσης πληµµεληµά-
των.

Επιπλέον, µε την κύρωση της σύµβασης ενισχύεται το πλαίσιο
των διαδικασιών έκδοσης και αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής
στο πεδίο του οργανωµένου εγκλήµατος, ενώ µε το άρθρο 10
του σχεδίου νόµου εισάγεται ειδική ρύθµιση για την επιβολή δι-
οικητικών κυρώσεων σε νοµικά πρόσωπα που εµπλέκονται στη
δραστηριότητα εγκληµατικών οργανώσεων µε την ταυτόχρονη
αναµόρφωση και απαλλαγή από αλληλοεπικαλύψεις των άρθρων
41 του ν. 325 και 51 του ν. 369/2008.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ορθή αντιµετώπιση του
διασυνοριακού οργανωµένου εγκλήµατος είναι απαραίτητο να

αποσαφηνιστεί η έννοιά του, να προσδιοριστούν οι εγκληµατικές
µορφές που λαµβάνει και να ενισχυθούν οι υπηρεσίες που ασχο-
λούνται µ’ αυτό, κυρίως τα τελωνεία, οι υπηρεσίες δίωξης του
λαθρεµπορίου και οι οµάδες φύλαξης των συνόρων. Σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις µπορεί να προκαλέσει ιδιαίτερα σοβαρά προ-
βλήµατα, όπως αυτά τα οποία αναφέρονται στην ενότητα για τη
λαθροµετανάστευση, για την αντιµετώπιση της οποίας απαιτείται
πολιτική πρωτοβουλία και ανάπτυξη της διεθνούς συνεργασίας
από τις χώρες οι οποίες εµπλέκονται.

Παραδοσιακά το οργανωµένο έγκληµα αντιµετωπίζεται πε-
ρισσότερο ως εθνικό πρόβληµα νόµου και τάξης, παρά ως
απειλή κατά της κοινωνίας, των πολιτικών θεσµών και της οικο-
νοµίας. Γι’ αυτό και η αντιµετώπισή του πρέπει να λάβει ευρύ-
τερο χαρακτήρα, στην οποία θα συνδράµουν τόσο οι δηµόσιοι,
όσο και οι ιδιωτικοί φορείς, για να γίνει αντιληπτή η παγκόσµια
εµβέλεια του προβλήµατος, το οποίο απαιτεί διεθνή συνεργασία.

Η αντιµετώπισή του αποτελεί µία µεγάλη πρόκληση στον
τοµέα της αντεγκληµατικής πολιτικής. Αν και η καταπολέµηση
του οργανωµένου εγκλήµατος εντός των συνόρων αντιµετωπί-
ζεται ως ένα ακόµα έγκληµα νόµου και τάξης, η εµπειρία, αλλά
και η επιτυχία των κρατών στην αντιµετώπιση του υπερεθνικού –
όπως είναι ο επικρατέστερος επιστηµονικός όρος, διεθνικού
σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου- οργανωµένου εγκλήµατος, ιδίως
πριν από την πρωτοβουλία του ΟΗΕ για την προετοιµασία της
Σύµβασης του Παλέρµο, ήταν µικρή.

Τα προβλήµατα είναι πολλά. ∆εν υφίσταται ένα διεθνές συ-
ντονιστικό όργανο αρµόδιο για τη µελέτη και τον έλεγχο του φαι-
νοµένου. Υπάρχουν διαφορές στο ουσιαστικό και δικονοµικό
πλαίσιο των εθνικών νοµοθεσιών, ενώ σε πολλές χώρες επικρα-
τούν συνθήκες ανασταλτικές για την επιβολή των απαραίτητων
κατασταλτικών µέτρων και των ελέγχων.

Όσο υπάρχουν χώρες οι οποίες υποθάλπουν το οργανωµένο
έγκληµα, δεν µπορεί να επιτευχθεί ικανοποιητική αντιµετώπιση
του φαινοµένου. Η καθυστέρηση στην κατάρτιση και στην πρα-
κτική εφαρµογή της ∆ιεθνούς Συµβάσεως του Παλέρµο για το
υπερεθνικό ή διεθνικό οργανωµένο έγκληµα, καθώς και ενός
µόνο αποδεκτού ορισµού της εγκληµατικής αυτής δράσης, οξύ-
νει τη δυσκολία µίας κοινής µεταξύ των κρατών αντιµετώπισης.

Επισηµαίνουµε, βέβαια, ότι η Σύµβαση του Παλέρµο υπε-
γράφη το έτος 2000 και κυρώνεται δέκα χρόνια µετά από τη
Βουλή των Ελλήνων σήµερα.

Σηµαντικό πρόβληµα αποτελεί και η έλλειψη ερευνών για το
υπερεθνικό οργανωµένο έγκληµα, αφού η ορθή αντιµετώπιση
απαιτεί συνολική και σε βάθος κατανόηση του προβλήµατος.

Τέλος, οι παραδοσιακές µέθοδοι καταστολής φαίνονται, δυ-
στυχώς, αναποτελεσµατικές. Η αύξηση της διεθνοποίησης των
επαφών και των δραστηριοτήτων και οι σταθερά αυξανόµενες
δυνατότητες για την απόκρυψη εγκληµατικών πράξεων κάνουν
δύσκολη τη διείσδυση στο οργανωµένο έγκληµα µε τη χρήση
των παραδοσιακών µεθόδων εφαρµογής του νόµου. Η εδραίωση
και µεγέθυνση του οργανωµένου υπερεθνικού εγκλήµατος είναι
πέραν των άλλων και αποτέλεσµα των προσφερόµενων ευκαι-
ριών από τη χρήση της µοντέρνας τεχνολογίας και από την οι-
κονοµική πρακτική. Η εγκληµατική δράση αυτού του είδους
πιέζει τις κυβερνήσεις και τις δικαστικές αρχές να αναθεωρή-
σουν τις προληπτικές και κατασταλτικές τους µεθόδους, εναρ-
µονιζόµενοι µε τις σύγχρονες µορφές εγκλήµατος.

Οι εγκληµατικές οργανώσεις αποδεικνύονται ιδιαιτέρως ευέ-
λικτες και αντιδρούν σε κάθε αλλαγή µε βραχυπρόθεσµες λύ-
σεις, ενώ οι διωκτικές αρχές διαθέτουν µια µεσοµακροπρόθεσµη
απάντηση, σεβόµενες τις δηµοκρατικές αρχές και τις διαδικα-
σίες. Η υλοποίηση λοιπόν, ενός γενικού αντεγκληµατικού σχε-
δίου είναι µια εξαιρετικά δύσκολη πρόκληση για το κράτος. Είναι
δύσκολο να λάβει χώρα µια ευέλικτη και αποτελεσµατική πολι-
τική, η οποία ταυτόχρονα να µη θίγει τα ανθρώπινα δικαιώµατα
και τις ατοµικές ελευθερίες.

Το οργανωµένο έγκληµα έχει άµεση σχέση µε οικονοµικούς,
κοινωνικούς και πολιτικούς παράγοντες. Για µια αποτελεσµατική
αντεγκληµατική πολιτική πρέπει να ληφθούν υπ’όψιν τα παρα-
πάνω στοιχεία και να αποτελέσουν µέρος του σχεδίου αντιµετώ-
πισης. Ιδιαίτερη µνεία επίσης, θα πρέπει να γίνει, στην άµεση και
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έµµεση σύνδεση του οργανωµένου εγκλήµατος µε το οικονοµικό
έγκληµα.

Τα αποκοµισθέντα, από τις παράνοµες ενέργειες κέρδη διο-
χετεύονται σε οικονοµικές εργασίες. Εξάλλου, απώτερος σκο-
πός είναι η παροχή υπηρεσιών και αγαθών στους ιδιώτες.
Συµµετέχουν οι οργανώσεις αυτές στον οικονοµικό ανταγωνισµό
και επιδιώκουν τη δηµιουργία µονοπωλίου προς όφελός τους, µε
τη χρήση απειλών και την άσκηση βίας. Το οργανωµένο έγκληµα
περιέχει άλλωστε µορφολογικά, πολλά στοιχεία από τα εγκλή-
µατα του «λευκού κολάρου» και τα εγκλήµατα των ισχυρών.

∆εν είναι άτοπο να ισχυριστεί κανείς από την έως τώρα εµπει-
ρία, ότι αυτού του είδους η εγκληµατικότητα υποκινείται εν µέρει
από ανθρώπους που βρίσκονται σε υψηλά κοινωνικά στρώµατα
και δύνανται να επηρεάζουν ακόµα και κρατικούς και δικαιικούς
θεσµούς.

Η χρησιµοποίηση και η διάβρωση οικονοµικών και κρατικών
θεσµών αποτελεί, εποµένως, εργαλείο για τη δράση του οργα-
νωµένου εγκλήµατος. Τα θύµατα της σύγχρονης οικονοµικής
εγκληµατικότητας, αποτελούν, κατά πρώτον, πολλοί ιδιώτες,
κατά δεύτερον ιδιωτικοί φορείς και τέλος αφηρηµένοι θεσµοί,
όπως το κράτος και η κοινωνία. Η δράση του οργανωµένου
εγκλήµατος θίγει και τις τρεις αυτές κατηγορίες. Η δηµιουργία
της παράλληλης κοινωνίας υποσκάπτει τους θεσµούς της κοι-
νωνίας και του κράτους και προκαλεί µεγάλες οικονοµικές ζη-
µίες, όπως τη δυσλειτουργία και την υπονόµευση του φορολο-
γικού συστήµατος ή την απώλεια φορολογικών εσόδων. Οι ιδιώ-
τες και οι ιδιωτικοί φορείς πλήττονται και αυτοί, είτε από τη µο-
νοπώληση της αγοράς είτε από τα εγκλήµατα βίας.

Θα ήθελα να σας πω αυτά εν γένει ως εισαγωγή, κύριοι συνά-
δελφοι, σε σχέση µε το προτεινόµενο προς ψήφιση νοµοσχέδιο.
Η Νέα ∆ηµοκρατία συναινεί στην ψήφιση του νοµοσχεδίου, αλλά
θα µου επιτρέψετε για δύο µόνο λεπτά -δεν θα εξαντλήσω καν το
χρόνο µου- να αναφερθώ στο πρωτόκολλο για την πρόληψη, κα-
ταστολή και τιµωρία της διακίνησης προσώπων ιδιαίτερα γυναι-
κών και παιδιών, που συµπληρώνει τη Σύµβαση των Ηνωµένων
Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωµένου Εγκλήµατος, µαζί µε τα
δύο υπόλοιπα πρωτόκολλα.

«Κανένας άνθρωπος δεν είναι νησί, πλήρες και αυτάρκες. Κάθε
άνθρωπος είναι ένα τµήµα της ηπείρου, ένα κοµµάτι της στεριάς.
Αν ένας σβώλος χώµα παρασυρθεί από τη θάλασσα, η Ευρώπη
µικραίνει σαν να είχε καταβυθιστεί ένα ακρωτήρι, σα να χανόταν
το αρχοντικό των φίλων σου ή το δικό σου. Ο θάνατος κάθε αν-
θρώπου µε ελαττώνει, γιατί ανήκω στην ανθρωπότητα και γι’
αυτό µη στέλνεις να ρωτήσεις για ποιον χτυπάει η καµπάνα. Χτυ-
πάει για σένα».

Ίσως κάποιοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να γνωρίζουν το
παραπάνω απόσπασµα του Άγγλου ποιητή και ιερωµένου Τζον
Νταν, από τον Έρνεστ Χέµινγουεϊ που τα χρησιµοποίησε, για να
επιγράψει µε αυτό το διάσηµο µυθιστόρηµά του, σχετικά µε τον
Εµφύλιο της Ισπανίας. Και όπως τονίζει ο µεταφραστής του συ-
γκεκριµένου αποσπάσµατος, ο συγγραφέας Νίκος ∆ήµου -που
το χρησιµοποίησε σε µια έκδοση της ∆ιεθνούς Ανθρωπιστικής
Οργάνωσης «Γιατροί Χωρίς Σύνορα»- συµπυκνώνει τη σύγχρονη
αντίληψη για τη διεθνή συµπαράσταση µεταξύ των ανθρώπων.

Είναι µια έννοια, η οποία πρέπει ιδιαίτερα να προσεχθεί: η
ηθική αρχή ότι κανένας άνθρωπος δεν είναι νησί. Αυτή είναι άλ-
λωστε η ηθική αρχή που βρίσκεται στη βάση κάθε ανθρωπιστικής
ενέργειας. Ο βασανισµός, η ταπείνωση, η εξαθλίωση κάθε αν-
θρώπου µας αφορούν, ακριβώς επειδή ανήκουµε στην ανθρω-
πότητα και ακριβώς επειδή χάρη στις αρχές των ανθρώπινων
δικαιωµάτων, όπως πρωτοδιακηρύχθηκαν πριν από τρεις αιώνες
µετά από επαναστάσεις και τώρα πια σε ολόκληρη την οικουµένη
µετά από πολέµους, κανείς δεν µπορεί να είναι δούλος ακριβώς
γι’ αυτόν το λόγο. Κανένας δεν µπορεί να γίνει εµπόρευµα. Για
αυτόν ακριβώς το λόγο το trafficking, η εµπορεία ανθρώπων,
όλων των ανθρώπων ανδρών, γυναικών, παιδιών κάθε φυλής,
θρησκείας, εθνικότητας είναι υπόθεση που αφορά όλους µας.
Όταν οι άνθρωποι γίνονται εµπορεύµατα η στεριά, για την οποία
γράφει ο ποιητής, βουλιάζει. Η Ευρώπη που ονειρεύτηκε αυτός,
αλλά και τόσοι άλλοι µετά από εκείνον καταρρέει και κάθε ένας
απ’ όλους εµάς λιγοστεύει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αντώνης
Σκυλλάκος έχει το λόγο, για δώδεκα λεπτά.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Εάν η Σύµβαση του Παλέρµο για την
αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας δεν περιελάµβανε από την
αρχή µέχρι το τέλος -είτε γράφεται ρητώς είτε δεν γράφεται- και
την αντιµετώπιση της τροµοκρατίας, εµείς δεν θα είχαµε αντίρ-
ρηση. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα όσο µας αφορά.

Επειδή, λοιπόν, στο όνοµα της αντιµετώπισης της εγκληµατι-
κότητας προωθείται και η λογική της αντιµετώπισης της τροµο-
κρατίας, όπως δεν ψηφίσαµε στο παρελθόν του λεγόµενους
«τροµονόµους» -δηλαδή τον ελληνικό τροµονόµο και τον ευρω-
παϊκό τροµονόµο- δεν θα ψηφίσουµε και τη Σύµβαση του Πα-
λέρµο, καθώς και τις αλλαγές που γίνονται στο άρθρο 187 και
187Α, διότι και η σύµβαση αυτή περιορίζει ακόµα περισσότερο
κατεκτηµένα δηµοκρατικά δικαιώµατα και ελευθερίες των λαών.

Θα πρέπει να θυµίσω ότι αυτή είναι η σύµβαση που υπογρά-
φτηκε το 2000 και ένα χρόνο αργότερα, αν δεν κάνω λάθος, εκ-
δηλώθηκε το χτύπηµα στους δίδυµους πύργους. Το ένα δένει µε
το άλλο, µε ό,τι συνεπάγεται αυτό που λέω ή και υπονοώ. Αντι-
τροµοκρατική νοµοθεσία στο όνοµα αντιµετώπισης της εγκλη-
µατικότητας προωθεί ο ΟΗΕ. Μετά από ένα χρόνο, στην πράξη
«επιβεβαιώνεται η ανάγκη» -σε εισαγωγικά τα βάζω αυτά- να
υπάρχει αντιτροµοκρατική νοµοθεσία. Αρχίζει µετά η αντιτροµο-
κρατική υστερία, οι λίστες των τροµοκρατικών -σε εισαγωγικά
και σε µη εισαγωγικά- οργανώσεων, οι λίστες κρατών που θεω-
ρούνται κράτη -τροµοκράτες και όλη η αντιµετώπιση που έχουµε,
στα διάφορα φαινόµενα παραβίασης των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των.

Ο ΟΗΕ αποφάσισε, βεβαίως, τη σύµβαση αυτή. Αλλά δεν πρό-
κειται για τον ΟΗΕ, όπως ήταν πριν από το 1990 ή το 1991. Έχει
αλλάξει ο συσχετισµός των δυνάµεων και ο ΟΗΕ έχει µετατραπεί
και µετατρέπεται όλο και περισσότερο σε όργανο των ισχυρών
της γης, των αµερικανών και των συµµάχων τους, στην εφαρ-
µογή της νέας τάξης πραγµάτων, της ιµπεριαλιστικής –όπως
λέµε εµείς- τάξης πραγµάτων, οπότε δεν µπορούµε να περιµέ-
νουµε σπουδαία πράγµατα. Αρνητικά και απλώς επικύρωση απο-
φάσεων που έχουν παρθεί είτε στο ΝΑΤΟ, είτε αλλού. Βλέπουµε
ότι είναι και αυτά που προωθεί ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών.

Τώρα, στη σύµβαση αυτή, όπως είπα, το πρώτο είναι ότι περι-
λαµβάνεται και η περιβόητη τροµοκρατία, που χρησιµοποιείται
κατά κόρον διεθνώς, αλλά και στη χώρα µας σε πολλές περι-
πτώσεις -διεθνώς περισσότερο, στη χώρα µας λιγότερο- για τη
συκοφάντηση των λαϊκών αγώνων, για να µπορεί να χρησιµοποι-
ηθεί σε βάρος των ριζοσπαστικών κοινωνικών κινηµάτων και λαϊ-
κών αγωνιστών. ∆ηλαδή, όταν έχουµε µια οργάνωση την οποία
ισχυρά κράτη την θεωρούν τροµοκρατική οργάνωση -και αυτή
είναι η κυβέρνηση στην Παλαιστίνη ή συµµετέχει στην κυβέρ-
νηση- καταλαβαίνετε την αντίφαση και τις δυσκολίες που υπάρ-
χουν σε αυτό το θέµα.

Το δεύτερο, είναι η καθιέρωση της ευθύνης για τα νοµικά πρό-
σωπα. Παραδείγµατος χάριν, η δράση για την περίθαλψη, την
αλληλεγγύη και την παροχή εφοδίων ή ακόµα και χρηµατικής
βοήθειας από ένα σωµατείο σε εκπατρισµένους πρόσφυγες και
µετανάστες, κυρίως µετανάστες και πρόσφυγες λόγω ιµπεριαλι-
στικών πολεµικών επιδροµών και αποκλεισµών, είναι το κατάλ-
ληλο υλικό για την εφαρµογή του άρθρου 10 της σύµβασης, που
σε συνδυασµό µε τις αντιτροµοκρατικές νοµοθεσίες κάθε κρά-
τους µας οδηγεί στο να υπάρχει νοµική ευθύνη για τα νοµικά
πρόσωπα. Αυτό είναι το άρθρο 10 της σύµβασης.

Με το άρθρο 16 της σύµβασης διευκολύνεται η έκδοση. Αν δεν
µπορεί να γίνει η έκδοση, η σύµβαση προβλέπει ότι πρέπει να
διωχθεί από το κράτος-µέλος αυτός για τον οποίο ζητείται η έκ-
δοση.

Ενισχύεται η δικαστική συνδροµή, µέχρι του σηµείου να υπάρ-
χει δικαστική συνδροµή και όταν δεν υπάρχει διπλό αξιόποινο. Τι
σηµαίνει αυτό; Στην Ελλάδα µπορεί να µη θεωρείται αδίκηµα, να
θεωρείται στις Ηνωµένες Πολιτείες. Ακόµα και όταν στην Ελλάδα
δεν θεωρείται ποινικό αδίκηµα, είµαστε υποχρεωµένοι, µε βάση
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τη σύµβαση, να δώσουµε δικαστική συνδροµή στις Ηνωµένες
Πολιτείες και µάλιστα σε µια χώρα που παραβιάζει κατάφορα δη-
µοκρατικά δικαιώµατα, έχει το Γκουαντάναµο, δικαιολογεί τα βα-
σανιστήρια και µια σειρά άλλες παράνοµες ενέργειες, όπως τις
θεωρούσαµε ως τώρα παράνοµες ενέργειες.

Γίνεται λόγος για ειδικές ανακριτικές τεχνικές στο άρθρο 20.
Τι είναι αυτές οι ανακριτικές τεχνικές; Συµπεριλαµβάνεται µέσα
και το δικαίωµα της ανάκρισης επάνω σε αεροπλάνα της CΙΑ,
ακόµα και µε στάση σε διάφορες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες και
στην Αθήνα, που ανέκριναν παρανόµως κρατούµενους ανθρώ-
πους ως τροµοκράτες εντός των αεροπλάνων, οι λεγόµενες ιπτά-
µενες φυλακές; Αυτές είναι οι ανακριτικές τεχνικές;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική ‘Εδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ).

Καθιερώνεται η ηλεκτρονική παρακολούθηση, διευρυµένη.
Υπάρχουν ρυθµίσεις για τους µάρτυρες που καταρρακώνουν βα-
σικές δικονοµικές εγγυήσεις -τα έχουµε περάσει και στο δικό µας
“τροµονόµο” αυτά- δηλαδή µάρτυρες χωρίς ταυτότητα, που
ακούµε µόνο τη φωνή τους µέσα από αποµαγνητοφώνηση. ∆η-
λαδή, να µην έχουν φυσική παρουσία καθόλου. Αυτά δικαιολο-
γούνται. Για ποιες, λοιπόν, δικονοµικές εγγυήσεις µπορεί να
γίνεται λόγος;

Τέλος, στη σύµβαση προτείνεται να υπάρχουν κίνητρα στους
ανανήψαντες και µετανοούντες, δηλαδή στους καταδότες ή σε
θύµατα κρατικών βασανιστηρίων και εκβιασµών, αυτοί δηλαδή
που δέχονται απειλές και αναγκάζονται να πουν «ναι, αυτός είναι
τροµοκράτης» ή που έκαναν συναλλαγή για να γλυτώσουν αυτοί
και µπορεί να υπογράψουν τα πάντα, ό,τι τους δίνουν έτοιµο. Λοι-
πόν, αυτά τα προβλέπει η σύµβαση στο όνοµα της αντιµετώπισης
της εγκληµατικότητας, αλλά και της τροµοκρατίας –σε εισαγω-
γικά «της τροµοκρατίας» πολλές φορές.

Γι’ αυτό θεωρούµε ότι η σύµβαση αυτή είναι ένα νοµοθετικό
όπλο σηµαντικό στην επιβολή της βάρβαρης ιµπεριαλιστικής
τάξης των πολέµων, των επεµβάσεων και του χτυπήµατος των
λαϊκών κινηµάτων και οργανώσεων.

Βεβαίως, τα περισσότερα από αυτά που προβλέπει η σύµβαση
έχουν ενσωµατωθεί στην ελληνική έννοµη τάξη. Τώρα γίνονται
και ορισµένες τροποποιήσεις στην ελληνική νοµοθεσία προς το
χειρότερο.

Πιο συγκεκριµένα, σε ό,τι αφορά το άρθρο 187 του Ποινικού
Κώδικα έχουµε αντικατάσταση, στην παράγραφο 1 του άρθρου,
της φράσης «και επιδιώκει» που γίνεται «που επιδιώκει». Το «και»
γίνεται «που». Αυτή η µικρή αλλαγή ουσιαστικά οδηγεί σε ένα
πολύ σοβαρό αρνητικό αποτέλεσµα. Υποκαθίσταται απαράδεκτα
το υποκειµενικό στοιχείο του ατοµικού δόλου του µέλους µιας
εγκληµατικής οργάνωσης για την τέλεση των αναφεροµένων
εγκληµάτων, από τον αντικειµενικό συλλογικό δόλο της οργά-
νωσης. ∆ηλαδή, δεν εξετάζεται καν αν υπήρχε πραγµατική πρό-
θεση του µέλους για διάπραξη εγκληµάτων. Αρκεί να το ήθελε η
οργάνωση. Οπότε πάµε στον αντικειµενικό δόλο. ∆εν ήταν στοι-
χεία του δικού µας δικαιικού συστήµατος αυτές οι αλλαγές, είναι
σύγχρονες, για την αντιµετώπιση της τροµοκρατίας ουσιαστικά.

∆εύτερον, ιδιαίτερα αντιδηµοκρατική είναι η προτεινόµενη νέα
παράγραφος στο άρθρο 1, παράγραφος 1γ2, µε την οποία ποι-
νικοποιείται και µάλιστα στον ίδιο βαθµό µε αυτήν του µέλους
της εγκληµατικής οργάνωσης, δηλαδή, όπως αυτός που είναι
ενταγµένος στην τροµοκρατική οργάνωση ή την εγκληµατική,
όποιος παρέχει ουσιώδεις πληροφορίες ή υλικά µέσα µε σκοπό
να διευκολύνει. ∆ιευρύνεται έτσι πάρα πολύ ο κύκλος. Ακόµα και
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής βάζει ένα ερώτηµα: Ποιες
είναι οι «ουσιώδεις πληροφορίες» και τα «υλικά µέσα»; Ποια είναι
η λέξη; Υπάρχει αοριστία και µπορείς να θεωρείς το «µέσον» µε
πολύ διευρυµένη έννοια, όπως και κάποιες πληροφορίες µπορεί
να είναι επουσιώδεις και να χαρακτηρίζονται ουσιώδεις. Το λέει
η Επιστηµονική Επιτροπή. ∆ιαβάστε το.

Έτσι µπορούµε να φτάσουµε στο σηµείο η πράξη κάποιου που
δίνει τρόφιµα ή ρούχα σε κάποια χαρακτηρισµένη από τα ιµπε-
ριαλιστικά επιτελεία ως εγκληµατική τροµοκρατική οργάνωση -
δηλαδή το να βοηθάµε κάποιους που τους κυνηγάνε οι τούρκικες
αρχές διότι είναι στο PKK και βρίσκονται στην Ελλάδα, να τους
δίνουµε ρούχα, να τους δίνουµε φάρµακα, το να τους βοηθάει

ένα κοµµάτι του λαού µας ή κάποια συγκεκριµένα άτοµα- να θε-
ωρηθεί «ουσιώδης» βοήθεια ή µε «υλικά µέσα» που να διευκολύ-
νει την οργάνωση κ.λπ..

Τρίτον, σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση της τροµοκρατικής ορ-
γάνωσης στην παράγραφο 6 του άρθρου 2 γίνεται αλλαγή στο
187Α του Ποινικού Κώδικα, δηλαδή εδώ αφορά συγκεκριµένα την
τροµοκρατία, µε την οποία αποσυνδέεται η στοιχειοθέτηση του
αδικήµατος της χρηµατοδότησης της τροµοκρατικής οργάνω-
σης ή και µεµονωµένου τροµοκράτη από την προϋπόθεση της
τέλεσης συγκεκριµένων εγκληµατικών τροµοκρατικών πράξεων
και από την ύπαρξη συγκεκριµένου ατοµικού δόλου του χρηµα-
τοδότη. ∆ηλαδή, χωρίς δόλο και χωρίς να υπάρξουν πράξεις
τροµοκρατικές από την οργάνωση, ο χρηµατοδότης θα µπορεί
να τιµωρείται. Είναι τροµερό αυτό που γίνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε δύο-τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Βάλτε µε
ως εισηγητή, για να έχω λίγο χρόνο για να ολοκληρώσω. Έτσι κι
αλλιώς εγώ θα αποφύγω να δευτερολογήσω. Εάν χρειαστεί µόνο.

Το πιο σηµαντικό απ’ όλα είναι η αφαίρεση µιας συγκεκριµένης
διάταξης, για την οποία έγινε πολλή συζήτηση και στην επιτροπή.
Εµείς θα επιµείνουµε στην άποψη ότι κακώς αφαιρείται από την
ισχύουσα νοµοθεσία, από την παράγραφο 8 του 187Α, εκείνη η
παράγραφος η οποία έλεγε ότι δεν συνιστούν τροµοκρατική
πράξη οι πράξεις εκείνες που έχουν σαν στόχο την εγκαθίδρυση
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος –να ρίξουµε τη χούντα και να
φέρουµε ξανά το δηµοκρατικό πολίτευµα- η διαφύλαξη ή η απο-
κατάσταση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, η δράση υπέρ της
ελευθερίας ή η άσκηση θεµελιώδους ατοµικής πολιτικής και συν-
δικαλιστικής ελευθερίας.

Αυτό είχε µπει τότε σαν ασφαλιστική δικλίδα στον “τροµο-
νόµο”. Ήταν ένα επιχείρηµα της τότε κυβέρνησης και των κοµ-
µάτων που είχαν συµφωνήσει ότι «ορίστε, δεν στρεφόµαστε κατά
αυτών που παλεύουν για ατοµικά δικαιώµατα, για ελευθερίες,
για δηµοκρατία», για να καθησυχάσει, γιατί υπήρχαν συγκε-
ντρώσεις διαµαρτυρίας. Και έρχεστε και το αφαιρείτε στο όνοµα
του ότι καλυπτόµαστε από το Σύνταγµα της Ελλάδας και από την
Ευρωπαϊκή Σύµβαση των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου. Καλά,
τότε δεν ξέραµε ότι υπάρχει Ευρωπαϊκή Σύµβαση, ότι υπάρχει
ελληνικό Σύνταγµα; Γιατί µπήκε τότε; Μπήκε για να καθησυχά-
σει τους φόβους, όχι για να ερµηνεύεται περιοριστικά ή δεν ξέρω
πώς το λέει στην εισηγητική έκθεση.

Βεβαίως υπάρχουν και άλλα δικαιώµατα πέρα απ’ αυτά, αλλά
αναφέρεται στο κείµενο: «’Η αποσκοπεί στην άσκηση θεµελιώ-
δους ατοµικής πολιτικής ή συνδικαλιστικής ελευθερίας ή άλλου
δικαιώµατος», όπως προβλέπεται από το Σύνταγµα και από την
ΕΣ∆Α, δηλαδή την Ευρωπαϊκή Σύµβαση. Άρα, καλύπτει τα πάντα.
∆εν είναι µόνο αυτά τα τρία-τέσσερα σηµεία τα οποία λέγονται
περί ελευθερίας, περί αποκατάστασης της δηµοκρατίας και προ-
άσπισης αυτής. Εµείς δεν συµφωνούµε να αφαιρεθεί αυτό, εκτός
και αν µας το ζητάνε οι φίλοι µας και οι σύµµαχοί µας. Ακόµα χει-
ρότερα αν µας το ζητάνε και εµείς υποχωρούµε. Να είναι µέσα,
να διευρυνθεί, να εξηγηθεί ίσως στην εισηγητική έκθεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η τελευταία µου παρατήρηση είναι ότι χειροτερεύει η κατά-

σταση στα άρθρα 8 και 9 που περιλαµβάνουν φυγάδευση, σε
χώρες του εξωτερικού µαρτύρων που µαρτυρούν για την τρο-
µοκρατία.

Τέλος, σε σχέση µε τα νοµικά πρόσωπα προβλέπονται απα-
ράδεκτες εξοντωτικές ποινές, πρόστιµα, παύση λειτουργίας µιας
οργάνωσης, που µπορεί να είναι κοινωνική οργάνωση, παύση λει-
τουργίας του σωµατείου οικοδόµων, γιατί έδωσε χρήµατα στους
Παλαιστίνιους, στη ΧΑΜΑΣ και δεν ξέρω πού, κάτω από ορισµέ-
νες προϋποθέσεις. ∆εν λέω ότι µπορεί να γίνει σήµερα αυτό,
µπορεί να γίνει αύριο ή µεθαύριο. Να µην την έχουµε, λοιπόν,
αυτήν τη νοµοθεσία.

Εµπόδιο στις δραστηριότητες, να κοπούν επιδοτήσεις σε αυ-
τούς τους φορείς κ.λπ..

Εξοντωτικές διοικητικές κυρώσεις. Μάλιστα ως τώρα αυτές οι
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κυρώσεις, οι οποίες προβλέπονταν, οι όποιες κυρώσεις -τώρα
προστίθενται καινούργιες εξοντωτικές διοικητικές κυρώσεις στα
νοµικά πρόσωπα- προϋπόθεταν ότι το νοµικό πρόσωπα θα είχε
περιουσιακό όφελος. Τώρα το αφαιρούµε το περιουσιακό όφε-
λος, δηλαδή, µπορεί να µην έχει και περιουσιακό όφελος, να έχει
πολιτικό όφελος, να έχει βιολογικό όφελος. Το θεωρούµε µε-
µπτό, όχι ότι πήγαινε για να ικανοποιηθεί οικονοµικά η συγκεκρι-
µένη οργάνωση, αλλά για λόγους ιδεολογικών ή πολιτικών ή
θρησκευτικών επιδιώξεων.

Αυτό είναι πολύ σοβαρό.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-

σύνη, συντοµεύετε, κύριε Σκυλλάκο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε.
Για όλους αυτούς τους λόγους, εµείς δεν θα το ψηφίσουµε το

νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αντώνη Σκυλλάκο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αττικής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα εξηγήσω λίγο τη µεθοδολογία της εισηγήσεώς µου και αι-

σθάνοµαι την ανάγκη να το εξηγήσω, διότι κατά τη γνώµη µου -
και το έχω πει αρκετές φορές αυτό- ορισµένα σχέδια νόµου, τα
οποία είναι σηµαντικά, µε τον τρόπο που εισάγονται προς συζή-
τηση αδικούν τον εαυτό τους.

Εγώ θεωρώ ότι αυτό είναι ένα σηµαντικό σχέδιο νόµου υπό
την έννοια ότι και αντιµετωπίζει σηµαντικά ζητήµατα, αλλά και
κυρίως στα πλαίσια της εναρµονίσεως της εσωτερικής µας νο-
µοθεσίας µε τα όσα προβλέπονται στη σύµβαση που κυρώνεται,
επέρχονται τροποποιήσεις σε κώδικες.

Εποµένως αυτό θα έπρεπε να το προσέχουµε πολύ περισσό-
τερο, ειδικά µιλώ για τις τροποποιήσεις που επέρχονται στον Ποι-
νικό Κώδικα, αλλά αν θέλετε και σε νοµοθετήµατα που έχουν µία
δογµατική ενότητα, όπως είναι αυτό το οποίο αφορά την είσοδο,
διαµονή και κοινωνική ένταξη υπηκόων τρίτων χωρών στην ελ-
ληνική επικράτεια, δηλαδή, αυτό το οποίο αφορά τις προϋποθέ-
σεις τις µεταναστευτικές.

Θα πω, λοιπόν, ότι δεν έχουµε λόγω του περιορισµένου χρό-
νου της εισηγήσεως εξ αντικειµένου τη δυνατότητα να κάνουµε
επιµέρους αναπτύξεις και τοποθετήσεις, παρ’ότι θα υπήρχαν
πολλά επιµέρους σχόλια να γίνουν, ενδεχοµένως και προς βελ-
τιωτική κατεύθυνση των συγκεκριµένων ρυθµίσεων.

∆εν µπορώ όµως, να µπω σε αυτά γιατί φοβάµαι ότι θα χαθώ
σε επιµέρους τοποθετήσεις που θα απαιτούσαν µία δογµατική
προσέγγιση ειδικώς στο συνολικό επίπεδο των ρυθµίσεων που
γίνονται για τα ζητήµατα κυρίως των εγκληµατικών οργανώσεων
και της αντιµετώπισης της οργανωµένης εγκληµατικότητας από
το εσωτερικό µας δίκαιο.

∆εν υπάρχει αυτή η δυνατότητα, δεν υπάρχει αυτός ο χρόνος,
άρα, θα µείνω σε αυτό που κατά τη γνώµη µου είναι βασικές ιδε-
ολογικές προϋποθέσεις της συγκεκριµένης συµβάσεως που σε
µεγάλο βαθµό αποτελούν, βρίσκουν αν θέλετε, τη νοµική τους
συνέπειά στις προβλέψεις που τροποποιούν τον Ποινικό Κώδικα
και τα άλλα νοµοθετήµατα.

Ξεκαθαρίζω τη βασική µας θέση. Η βασική µας θέση είναι ότι
εµείς θα ψηφίζαµε ανεπιφύλακτα και µε τα δύο χέρια κάθε κεί-
µενο, το οποίο συµβάλλει στην αντιµετώπιση της διεθνικής
εγκληµατικότητας. Θεωρούµε ότι είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο
πρόβληµα, θεωρούµε ότι εξελίσσεται πολύ επικίνδυνα, θεω-
ρούµε ότι το διεθνές έγκληµα αποκτά πολύ µεγάλη δύναµη και
µε αυτήν την έννοια, πράγµατι, απαιτείται διεθνής συντονισµός
για να αντιµετωπιστεί το φαινόµενο αυτό.

Το φαινόµενο αυτό είναι σύνθετο, είναι πολύπλοκο, οι νέες τε-
χνολογίες του δίνουν δυνάµεις τεράστιες, η παγκοσµιοποίηση
και η απελευθέρωση των αγορών κεφαλαίου το ενισχύουν σε
πολύ µεγάλο βαθµό και βεβαίως έχει δραµατικές συνέπειες και
για τις οικονοµίες, αλλά και για τις εσωτερικές έννοµες τάξεις.

Συµφωνούµε απόλυτα σε αυτήν την προσέγγιση και εκεί θα
µας έβρισκε απολύτως σύµφωνους κάθε προσπάθεια να εναρ-
µονίσουµε κατ’ αρχάς τις νοµοθεσίες µας, αλλά και κάθε προ-
σπάθεια, πολύ περισσότερο από την εναρµόνιση των εσωτερικών

νοµοθεσιών, να µπορέσουµε να έχουµε εναρµονισµένες δράσεις
των κρατικών υπηρεσιών των Υπουργείων, των αστυνοµιών, των
αντιτροµοκρατικών υπηρεσιών, των υπηρεσιών πληροφοριών,
προκειµένου να έχουµε την καλύτερη δυνατή αντιµετώπιση στο
φαινόµενου του οργανωµένου εγκλήµατος. Θα ήµασταν απολύ-
τως σύµφωνοι.

Υπάρχουν, ωστόσο, δύο ζητήµατα που σε µεγάλο βαθµό βρί-
σκουν το αντίκρισµά τους σε διεθνή κείµενα, ενδεχοµένως απο-
τελούν σήµερα κρατούσες αντιλήψεις µέσα στη διεθνή
κοινότητα, που εµάς µας βρίσκουν εξαιρετικά επιφυλακτικούς
και αντίθετους.

Επιτρέψτε µου να επισηµάνω δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι
το ζήτηµα του πρωτοκόλλου, το οποίο συνδέεται µε τη λαθραία
διακίνηση µεταναστών. Εδώ, λοιπόν, υπάρχει µία παραδοχή. Θα
µου πείτε, δεν πρέπει να κάνουµε κάτι για να βελτιώσουµε την
αντιµετώπιση που υπάρχει σε αυτά τα διεθνή κυκλώµατα της ορ-
γανωµένης διακίνησης παράνοµης µετανάστευσης; Ναι, αλλά το
πρόβληµα είναι ότι όλη η δοµή που δηµιουργείται στο διεθνές
επίπεδο, στη διεθνή κοινότητα αντιµετωπίζει -και εκεί είναι η
αντίρρησή µας- ως θύµα, ως αντικείµενο το διακινούµενο µετα-
νάστη.

Εγώ θα το δεχόµουν αυτό εάν υπήρχε µία πρόσθετη προϋπό-
θεση. Αυτήν της βίας. Εάν, δηλαδή, η µετανάστευση ήταν εξα-
ναγκαζόµενη. Εάν, όµως, µέσα σε ένα οργανωµένο κύκλωµα,
παράνοµο, διεθνούς διακινήσεως µεταναστών, κάποιος έρχεται
και το χρησιµοποιεί αυτό το κύκλωµα οικειοθελώς για να εισέλ-
θει παρανόµως, γιατί πρέπει αυτός να προστατεύεται; Γιατί είναι
αντικείµενο του εγκλήµατος;

Το αντικείµενο εδώ του εγκλήµατος είναι η εσωτερική έννοµη
τάξη που ρυθµίζει το ζήτηµα της µετανάστευσης. Αυτή είναι που
προσβάλλεται. Υπό µίαν έννοια αυτό το έγκληµα στρέφεται, δη-
λαδή η οργανωµένη διακίνηση µεταναστών, ακριβώς κατά της
εννόµου τάξεως του κράτους υποδοχέως, του κράτους που δέ-
χεται τη µετανάστευση, που θέλει να ρυθµίσει τη µετανάστευση
µε έναν ορισµένο τρόπο. Αυτό είναι το προσβαλλόµενο έννοµο
αγαθό. ∆εν προσβάλλεται εδώ έννοµο αγαθό του παράνοµου µε-
τανάστη. Ίσα – ίσα εκπληρώνει το κύκλωµα αυτό το σκοπό του.

Το λέω αυτό γιατί ήδη µέσα στη σύµβαση, στο πρωτόκολλο
λέει παραδείγµατος χάριν, στο άρθρο 5, για να δείτε πώς αυτή
η ιδεολογική προϋπόθεση βρίσκει το ανάκρουσµά της σε συ-
γκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση. Λέει: «Οι µετανάστες δεν υπό-
κεινται σε ποινική δίωξη δυνάµει του πρωτοκόλλου τούτου για
το γεγονός ότι αποτέλεσαν αντικείµενο των πράξεων που ανα-
φέρονται στο άρθρο 6». Το άρθρο 6 είναι ουσιαστικά η τυποποί-
ηση της ποινικής συµπεριφοράς της διακίνησης των µετανα-
στών.

Αυτό, λοιπόν, εµάς µας βρίσκει αντίθετους και αυτό είναι πολύ
σηµαντικό. Εµείς δεν θεωρούµε ότι ο µετανάστης που χρησιµο-
ποιεί το παράνοµο κύκλωµα είναι θύµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε να διακόψω;

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα ήταν χρήσιµο για όλους µας, αν το
επιτρέψει ο οµιλητής.

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Επιτρέπετε, κύριε
Βορίδη, υποθέτω.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε το λόγο,

κύριε Υπουργέ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Το λέω για να µην συ-
ζητήσει η Βουλή στη συνέχεια έχοντας παρεξηγήσεις σχετικά µε
τις προτεινόµενες ρυθµίσεις.

Ανήκω σε αυτούς που, όταν επιχειρούν να εναρµονίσουν την
ελληνική νοµοθεσία προς διεθνή κείµενα, δεν το κάνουν µε έναν
τυφλό και αυτόµατο τρόπο.

Επειδή στην παρατήρησή σας, κύριε Βορίδη, έχετε δίκιο, γι’
αυτό ακριβώς στο τέταρτο άρθρο του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε και µε το οποίο αλλάζουµε το πρώτο άρθρο του ν. 3386,
στους ορισµούς, περίπτωση ια’, προβλέπουµε ότι θύµα παράνο-
µης διακίνησης µεταναστών είναι το φυσικό πρόσωπο για το
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οποίο υπάρχουν βάσιµοι λόγοι ώστε να θεωρηθεί θύµα οποιου-
δήποτε από τα εγκλήµατα που προβλέπονται στα άρθρα 87 και
88 του ν. 3386 υπό την προϋπόθεση όµως ότι τα εγκλήµατα τε-
λούνται από εγκληµατικές οργανώσεις κατά το άρθρο 187 του
Ποινικού Κώδικα.

Όχι σε κάθε περίπτωση, αλλά όταν είναι θύµατα δράσεων
εγκληµατικών οργανώσεων. Άρα, η όποια προστασία παρέχεται
από το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητούµε, προστασία και αρωγή
και όλες οι συναφείς διατάξεις τελούν υπό την προϋπόθεση ότι
αυτοί που χαρακτηρίζουµε θύµατα παράνοµης διακίνησης, πρέ-
πει να είναι θύµατα οργανωµένης εγκληµατικής δράσης. ∆εν
είναι οποιοσδήποτε που µπορεί να χρησιµοποιήσει εγκληµατικό
δίκτυο για να διακινηθεί λαθραία, αλλά είναι θύµα οργανωµένης
εγκληµατικής δράσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Και εµείς σας ευ-

χαριστούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Βορίδη, µπορείτε να συνεχίσετε την οµιλία σας.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ τον κύριο Υπουργό για

την διευκρίνιση αυτή.
Αυτό θα ήταν το δεύτερο σηµείο της κριτικής µου παρατήρη-

σης που λέει το εξής: Βεβαίως, πράγµατι, δεν αφορά ούτε εκεί-
νον που µπαίνει –ας το πω έτσι- χωρίς οιαδήποτε βοήθεια και
παραβιάζει τα σύνορά µας και έρχεται παράνοµα στη χώρα µας,
ούτε προφανώς κάποιον ο οποίος –αν θέλετε- χρησιµοποιεί κά-
ποια βοήθεια που όµως δεν τυποποιείται ως βοήθεια εγκληµατι-
κής οργανώσεως. Αυτό όµως δεν αλλάζει την κριτική στην
παρατήρηση την οποία κάνω. Πράγµατι είναι πιο περιορισµένο.
Συµφωνώ, κύριε Υπουργέ. Αφορά µόνο την εγκληµατική οργά-
νωση.

Ας φανταστούµε, τί είναι µια εγκληµατική οργάνωση; Μια
εγκληµατική οργάνωση είναι µια δοµηµένη οργάνωση τουλάχι-
στον από τρία άτοµα που ενώθηκαν, προκειµένου να διαπράτ-
τουν πληµµελήµατα-κακουργήµατα. Η συµµορία πάει στα
πληµµελήµατα. Αυτή είναι η εγκληµατική οργάνωση. Ενώθηκαν
να διαπράττουν κακουργήµατα και τις συγκεκριµένες πράξεις.
Ποιες πράξεις; Την παράνοµη διακίνηση µεταναστών.

Ας πούµε, λοιπόν, ότι ενώθηκαν τρείς, προκειµένου να κάνουν
αυτήν τη δουλειά: Να βρίσκουν παράνοµους µετανάστες και να
τους φέρνουν µέσα. Ας πούµε ότι πηγαίνει ένας µετανάστης να
τους χρησιµοποιήσει. «Μπορείτε να µε φέρετε στην Ελλάδα;».
«Ναι, µπορώ να σας φέρω στην Ελλάδα». «Πόσο κοστίζει αυτό;».
«Τόσο.». «Πάρτα». Ερώτηση: Αυτός ο άνθρωπος είναι θύµα; Πρέ-
πει να τύχει προστασίας αυτός ο άνθρωπος του ποινικού µας συ-
στήµατος; Αυτός ίσα-ίσα, χρησιµοποιεί µια εγκληµατική δοµή για
να κάνει τη δουλειά του.

Το διακρίνω δε –και το αναφέρω για να το καταλάβουν οι συ-
νάδελφοι- από την ορθή διάσταση που υπάρχει στα θύµατα
εµπορίας ανθρώπων, όπου εκεί, τί έχουµε ως βασικό χαρακτη-
ριστικό; Παραδείγµατος χάρη στη σωµατεµπορία, στην εµπορία
δούλων, στη µαστροπεία: Αυτά είναι τα θύµατα εµπορίας αν-
θρώπων. Ποιο έχουµε ως βασικό χαρακτηριστικό στην πορνο-
γραφία ανηλίκων, σε διακινήσεις που έχουν σκοπό τη γενετήσια
εκµετάλλευση ανηλίκου; Έχουµε ακριβώς ως βασικό χαρακτη-
ριστικό ότι αυτός που το υφίσταται δεν το θέλει. Είναι θύµα γιατί
είναι προϊόν εξαναγκασµού. Βεβαίως, στην περίπτωση αυτή να
τύχει προστασίας. Ασφαλώς. Ο άλλος όµως που χρησιµοποιεί το
κύκλωµα για να κάνει τη δουλειά του, γιατί πρέπει να τύχει προ-
στασίας;

∆ιευκρινίζω ότι δεν είναι ιδιαιτερότητα της ελληνικής Κυβερ-
νήσεως αυτό. Όσοι έχουµε µικρή εµπειρία διεθνών οργανισµών
ξέρουµε ότι αυτές είναι αντιλήψεις που σήµερα ζυµώνονται µέσα
στη διεθνή κοινότητα και γι’ αυτό βρίσκουν τέτοιου είδους –αν
θέλετε- ανακρούσµατα και τέτοιου είδους αντιστοιχίσεις σε νο-
µοθετικά κείµενα.

Εµείς, όµως αντιλαµβάνεστε ότι µια τέτοια φιλοσοφία δεν την
πιστεύουµε, δεν µπορούµε να την υποστηρίξουµε και είναι ένα
βασικό σηµείο διαφωνίας. Και το αναφέρω σαν ένα βασικό ση-
µείο διαφωνίας το οποίο –αν θέλετε- επηρεάζει και την τοποθέ-
τησή µας. ∆εν θέλω απλώς να εξειδικευτώ τώρα και να πάω στο
γιατί η περίσκεψη γίνεται στους δυο ή στους τρείς µήνες ή αν

πρέπει να είναι µη κυβερνητική οργάνωση ή όχι αυτοί που θα
γνωµατεύσουν. Αυτά είναι λεπτοµέρειες για τις οποίες δυστυ-
χώς θα µπορούσα να πω πολλά, αλλά δεν έχω το χρόνο.

Θα ήθελα να θέσω το δεύτερο -κατά τη γνώµη µου- σηµείο
διαφωνίας το οποίο έχω: Αυτό αφορά έναν ορισµένο τρόπο µε
τον οποίο χαρακτηρίζονται τα θύµατα εµπορίας ανθρώπων. Θα
ήθελα στο σηµείο αυτό να διαβάσω και να πω ότι πάλι αυτό είναι
σε µια κατεύθυνση που εγώ είµαι εξαιρετικά κριτικός και θα σας
εξηγήσω γιατί.

Τί είναι διακίνηση προσώπων στο πρωτόκολλο που στοχεύει
να προστατεύσει γυναίκες και παιδιά από τη διακίνησή τους; Εδώ
δεν έχουµε πια µετανάστες, έχουµε προστασία γυναικών και παι-
διών, έχουµε –αυτό που λέµε- µέτρα εναντίον του trafficking.
Έχουµε καµµία αντίρρηση εµείς ως προς αυτό; Αντιθέτως πι-
στεύουµε ότι ήταν ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα και ένα µεγάλο
ζήτηµα. Υπάρχουν, πραγµατικά, χιλιάδες γυναίκες, οι οποίες υφί-
στανται απαράδεκτη βία και εξαναγκάζονται σε µορφές δουλείας
άθλιες και ακόµα χειρότερα. Και αυτό στο οποίο, πραγµατικά,
δεν υπάρχει όριο στην αυστηρότητα είναι η εκµετάλλευση των
ανηλίκων, η εκµετάλλευση των παιδιών. Εκεί δεν πρέπει να υπάρ-
χει όριο στην αυστηρότητα. Θα είµαστε 100% συντεταγµένοι –
ξαναλέω- σε οποιαδήποτε τέτοια προσπάθεια.

∆ιαβάζω όµως τον ορισµό της διακίνησης προσώπων µέσα στο
πρωτόκολλο: «∆ιακίνηση προσώπων νοείται η στρατολόγηση, µε-
ταφορά, µετακίνηση, παροχή καταλύµατος, υποδοχή προσώπων
µε την απειλή η χρήση βίας», σωστά, «ή άλλων µορφών εξανα-
γκασµών», σωστά, «µε απαγωγή, εξαπάτηση, παραπλάνηση»,
σωστά, «κατάχρηση εξουσίας», σωστά. Και τώρα εδώ αρχίζει µια
διεύρυνση που θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι εξαιρετικά πε-
ρίπλοκη, δύσκολη και επικίνδυνη ως προς αυτό που πιστεύουµε
εµείς: «Η εκµετάλλευση» λέει. Γίνονται δηλαδή όλα τα παραπάνω
µε την εκµετάλλευση. Τι; «Της ευάλωτης θέσης ή µε παροχή ή
αποδοχή χρηµάτων ή ωφεληµάτων για να επιτευχθεί η συγκατά-
θεση προσώπου µε σκοπό την εκµετάλλευση». Εξαιρώ από αυτό
το πεδίο τους ανηλίκους για τους οποίους δεν τίθεται ζήτηµα. Σε
κάθε περίπτωση η προστασία είναι προφανώς απόλυτη.

Έρχοµαι όµως στην περίπτωση της σωµατεµπορίας. Θα σας
πω ένα παράδειγµα: Μια κυρία κάπου αποφασίζει ότι θέλει να
εκδίδεται και χρησιµοποιεί οργανωµένο κύκλωµα, το οποίο της
παρέχει χρήµατα ή ωφελήµατα. Πάω τώρα και στην ευάλωτη οι-
κονοµική θέση. Τί είναι άραγε η ευάλωτη οικονοµική θέση. Η Ελ-
ληνίδα εργάτρια των 500 ευρώ, γιατί είναι σε λιγότερη ευάλωτη
οικονοµική θέση από µια –λέω εγώ- Ρουµάνα ή µια Αφγανή, η
οποία ενδεχοµένως στη χώρα της έχει το µισθό της, αλλά απο-
φασίζει ότι θέλει να έχει πλέον εισόδηµα 4.000 ή 5.000 ευρώ πα-
ρέχοντας γενετήσιες χάρες; Πού είναι εδώ το ζήτηµα της
εκµεταλλεύσεως της ευάλωτης θέσης; Σας το λέω αυτό γιατί τα
δικαστήρια το ερµηνεύουν το ζήτηµα της ευάλωτης θέσης µε οι-
κονοµικούς όρους, πόσο φτωχός είναι κάποιος. Η αξιοπρέπεια
κάποιου δεν συνδέεται προφανώς µε το εισόδηµά του. Εδώ µε-
σολαβεί το στοιχείο της ελεύθερης επιλογής. Και φτάνουµε στο
εξής: Να έρχεται µια κυρία χρησιµοποιώντας τα κυκλώµατα
αυτά, να δουλεύει όσο δουλεύει και εν συνεχεία να αποτελεί και
αντικείµενο προστασίας ως θύµα. Γιατί είναι θύµα αυτή η συ-
γκεκριµένη κυρία; Επειδή έκανε την επιλογή τη συγκεκριµένη;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Εγώ, λοιπόν, λέω το εξής: Να προστατεύσουµε τη γυναίκα που

την πήραν, την έδεσαν, τη µετέφεραν µε τη βία, την εξανάγκασαν
σε πράξεις µε τη βία. Αυτήν την γυναίκα να την προστατεύσουµε.
Αυτή η γυναίκα που το έκανε µε οικονοµικό αντάλλαγµα, γιατί
χρήζει προστασίας; ∆εν το κατάλαβα αυτό. Γιατί πρέπει αυτή η
γυναίκα να τύχει προστασίας;

Επειδή αυτό είναι µια διεθνής συζήτηση, παίρνουµε θέση σε
αυτήν τη διεθνή συζήτηση και λέµε: ∆εν µπορούµε να ψηφίσουµε
το σχέδιο νόµου γιατί έχουµε αυτές τις δυο βασικές ιδεολογικές
αντιρρήσεις. Θεωρούµε ότι γι’ αυτούς τους λόγους δεν είναι δυ-
νατόν να συµπράξουµε στην εναρµόνιση σε ένα νοµοθετικό κεί-
µενο, να συµπράξουµε στην εναρµόνιση της νοµοθεσίας µας σε
αυτήν την κατεύθυνση. Υπό αυτήν την έννοια, παρ’ότι θα υπήρ-
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χαν πολλές επιµέρους παρατηρήσεις, γι’ αυτούς τους λόγους
αρχής, καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω το λόγο, σας παρακαλώ;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ζητώ συγγνώµη από
τον κ. ∆ρίτσα. Θα είµαι πολύ σύντοµος στις διευκρινήσεις που
θα δώσω, για να αποφευχθούν παρεξηγήσεις.

Μπορώ να αντιληφθώ ότι ο κ. Βορίδης για λογαριασµό του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού θέλει να βρει τρόπο για να µην ψη-
φίσει το νοµοσχέδιο. Αυτό, όµως, είναι άλλο και άλλο το τι πραγ-
µατικά ρυθµίζεται.

Στο παράδειγµα που επικαλεσθήκατε της ξένης κυρίας, που
χρησιµοποιεί το οργανωµένο έγκληµα για να κερδίσει οικονοµικό
αντάλλαγµα, δεν παρέχεται καµµία προστασία, διότι το νοµο-
σχέδιό µας, πάλι στο άρθρο 4, προβλέπει ότι κάποιος για να έχει
προστασία ή αρωγή πρέπει να χαρακτηριστεί ως θύµα. Και για να
χαρακτηριστεί ως θύµα απαιτείται πράξη του εισαγγελέως πρω-
τοδικών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό για τη διευκρίνηση.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-

σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Θοδωρής ∆ρίτσας, για δώ-
δεκα λεπτά.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ

προσερχόµαστε στη συζήτηση αυτή µε διαφορετικό σκεπτικό
από την κυρίαρχη, απ’ ό,τι φαίνεται, πλειοψηφική άποψη µε την
οποία εισάγεται αυτή η Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών προς κύ-
ρωση και εφαρµογή, η Σύµβαση κατά του ∆ιεθνικού Οργανωµέ-
νου Εγκλήµατος µαζί µε τα τρία πρωτόκολλα, τα πρωτόκολλα για
την πρόληψη, καταστολή και τιµωρία της διακίνησης προσώπων,
ιδιαίτερα γυναικών και παιδιών, της λαθραίας διακίνησης µετα-
ναστών και της παράνοµης κατασκευής και διακίνησης πυροβό-
λων όπλων και εξαρτηµάτων κ.λπ..

Προσερχόµαστε µε διαφορετική σκέψη και στάση και τελικώς
δεν θα συναινέσουµε στην ψήφισή του, θα το καταψηφίσουµε,
θεωρώντας ότι δεν είναι απλώς µία άποψη που µπορεί να έχει
τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο εισηγη-
τής ή η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ στην παρούσα φάση
και µε τη σηµερινή της σύνθεση, αλλά, µε τη συνείδηση ότι δεν
εκπροσωπούµε –δεν θα χρησιµοποιήσω τέτοια λέξη- αλλά, απο-
τελούµε ένα τµήµα πολιτικής έκφρασης, επί του προκειµένου,
αλλά ευρύτερης κοινωνικής διαδροµής που επί σειρά ετών, επί
δύο δεκαετίες, κυρίως, έχει αναδείξει σε πολλαπλά επίπεδα τη
σταθερή αντίθεσή του σε αυτού του είδους τις εξελίξεις στον
τοµέα του δικαίου.

Είναι εξελίξεις διεθνείς, εξελίξεις οι οποίες έχουν καθορίσει
ιδεολογίες, προσεγγίσεις, ακόµα και ψυχοδοµικής λογικής στην
άσκηση της εξουσίας και στη σχέση των πολιτών µε την εξουσία
πλέον, εξελίξεις οι οποίες έχουν ανατρέψει κατακτήσεις στη
βάση αλλά και στο εποικοδόµηµα, δηλαδή στη νοµική επιστήµη
και στη νοµική θεωρία, κατακτήσεις της Γαλλικής Επανάστασης,
του 19ου αιώνα, των δύο πολέµων και των θυσιών της ανθρω-
πότητας στους δύο παγκόσµιους πολέµους του 20ου αιώνα και
από την αναγεννησιακή -µετά το 1950- προσπάθεια επιβεβαίω-
σης των σύγχρονων κοινωνιών, της προσδοκίας να ζήσουν σε
ένα ελεύθερο, αλληλέγγυο καθεστώς ισονοµίας και ισοτιµίας των
εθνών µε σεβασµό στα ατοµικά και δηµοκρατικά δικαιώµατα των
πολιτών.

Αυτή η διαδροµή που άρχισε να ανακόπτεται από τη δεκαετία
του 1970 περίπου και µετά -σηµάδια της έχουµε και λίγο νωρί-
τερα, αλλά από κει και πέρα αρχίζει- συνάντησε σοβαρές αντι-
στάσεις και συναντά ακόµα βέβαια. Γέννησε κινήµατα, κινήµατα
και στο επίπεδο των οργανώσεων και της συσπείρωσης πολιτών

για την υπεράσπιση των δηµοκρατικών δικαιωµάτων, κινήµατα
µη κυβερνητικών οργανώσεων, αλλά και κινήµατα µέσα στο
χώρο της ακαδηµαϊκής κοινότητας. Σχολές σκέψης της νοµικής
επιστήµης συγκρούστηκαν και υπάρχουν µέλη του Κοινοβουλίου
και παρόντα εδώ, που έχουν συµµετάσχει σε αυτές τις συ-
γκρούσεις και που πρωταρχικό και καίριο πολωτικό ζήτηµα
αυτής της σύγκρουσης ήταν η σχέση ελευθερίας και ασφάλειας.

Και απέναντι στη δογµατική επιβολή της νέας τάξης του προ-
τάγµατος της ασφάλειας απέναντι στις ανάγκες των πολιτών
εξαιτίας των οποίων δικαιολογείτο η περιστολή των ελευθεριών,
αυτά τα κινήµατα, αυτά τα ρεύµατα ιδεών, αυτές οι πολιτικές δυ-
νάµεις στάθηκαν όρθιες και είπαν: «Όχι, το δίλληµα είναι ψευ-
δές. Ασφάλεια χωρίς ελευθερία δεν υπάρχει. Ή ακόµα καλύτερα,
η ελευθερία εξασφαλίζει την ασφάλεια». Και προς αυτήν την κα-
τεύθυνση νοµίζω ότι προσερχόµαστε και σήµερα µε όλη αυτήν
τη διαδροµή την ιστορική και τη ζωντανή ακόµα και επιµένουσα
να δίνει τις µάχες προς αυτήν την κατεύθυνση, από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ να καταθέσουµε τις απόψεις µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Σύµβαση του Παλέρµο του
2000 που καθυστερηµένα την επικυρώνει η ελληνική Βουλή σή-
µερα, αποτέλεσε µε βάση και τα όσα είπα πριν, µια παγκόσµια
θλιβερή αποσκευή για να περάσουµε στο νέο αιώνα που κατε-
δάφισε το κράτος δικαίου, που υποχρέωσε όλες τις εθνικές νο-
µοθεσίες να θεσµοθετήσουν τη νοµική καταστολή, τη νοµική
βαρβαρότητα, εισάγοντας ως κανόνα και ανατρέποντας τις κα-
τακτήσεις, το νοµικό πεδίο των προηγούµενων αιώνων, εισάγο-
ντας την ασάφεια, την αοριστία και την πάσης χρήσεως
προσέγγιση εννοιών µε ιδιοτελή στόχευση, εννοιών όπως η τρο-
µοκρατία, αλλά όπως και το οργανωµένο έγκληµα.

Κυρίως εισάγεται στο δίκαιο µε αυτές τις µεγάλες ανατροπές
η σκοπιµότητα έναντι της νοµιµότητας, το φρόνηµα έναντι της
παράνοµης πράξης, το τεκµήριο ενοχής έναντι του τεκµηρίου
αθωότητας. Αυτές είναι σηµαντικές ανατροπές στο εποικοδό-
µηµα, οι οποίες συνοδεύουν τις εξελίξεις της κυριαρχίας του νε-
οφιλελευθερισµού, της κυριαρχίας της αντιδηµοκρατικής
διαχείρισης των πολιτικών πραγµάτων.

Άλλωστε, η Σύµβαση του Παλέρµο, αυτή που επικυρώνει σή-
µερα το ελληνικό Κοινοβούλιο, έχει ήδη δέκα χρόνια ζωής. Υπάρ-
χει η χρονική άνεση του απολογισµού και εδώ µπορεί κανείς να
αναµετρηθεί αν αυτά που λέω είναι θεωρητικά, αν είναι ανύπαρ-
κτα, αν είναι υπερβολικά ή όχι. Στην εφαρµογή και όχι µόνο της
Σύµβασης του Παλέρµο, αλλά και ενός ακόµα µεγαλύτερου νο-
µικού οπλοστασίου σε όλο τον κόσµο, στην Ευρώπη κυρίως και
στην Αµερική, το οργανωµένο έγκληµα όχι µόνο δεν έχει χτυπη-
θεί, το ξέπλυµα του µαύρου χρήµατος ανθεί, η διαφθορά ανθεί,
η δωροδοκία δηµόσιων λειτουργών. Αλλά και όλα όσα θέλει να
αντιµετωπίσει περιγράφοντας ως τροµοκρατία και οργανωµένο
έγκληµα γιγαντώθηκαν.

Αντίθετα, όµως, οι ελευθερίες περιεστάλησαν. Και άρα, το δί-
ληµµα δεν είναι δικό µου. Είναι υπαρκτό, είναι πραγµατικό και
απέναντι σε αυτό δέκα χρόνια µετά πρέπει το ελληνικό Κοινο-
βούλιο να τοποθετηθεί και να σταθεί.

Το παράνοµο εµπόριο ανθρώπων, παιδιών και γυναικών και η
λαθροµετανάστευση που αναφέρθηκε –εν πάση περιπτώσει, δεν
µπορεί να χρησιµοποιείται αυτή η λέξη- άνθισαν και συσσωρεύ-
τηκε µαύρο χρήµα και παγκόσµιος πλούτος. Καµµιά διεθνής σύµ-
βαση ή σκληρή νοµοθεσία δεν τα απέτρεψε. Αντίθετα, πολλοί
µηχανισµοί τη χρησιµοποίησαν. Ο ΟΗΕ, σκιά του παλιού του εαυ-
τού, ακολουθεί την βαρβαρότητα αυτή µε πολλή υποκρισία.

Και έρχοµαι, κύριε Υπουργέ, σ’ αυτήν την επιφύλαξη που δη-
λώσατε και ήδη κρατήσατε στο θέµα της έκδοσης. Και εδώ, λοι-
πόν, θα πρέπει να πούµε ορισµένα πράγµατα.

Στις χώρες της Ευρώπης, τόσο µε τη Συνθήκη Σένγκεν όσο και
µε τη Συµφωνία ∆ικαστικής Συνδροµής και τη Σύµβαση για τη
Europol, η έκδοση πλέον επιτρέπεται ό,τι και να λέει το Σύνταγµά
µας. Άλλωστε, το ίδιο ισχύει και µε τη Συµφωνία Έκδοσης που
έχει υπογράψει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τις ΗΠΑ, της οποίας οι
διατάξεις είναι ακόµα πιο άγριες από αυτές της Συνθήκης του
Παλέρµο και σ’ αυτές δεν υπάρχουν ούτε επιφυλάξεις, αλλά από-
λυτη προσχώρηση και δεσµευτικότητα.

Με τις διατάξεις για το ευρωπαϊκό ένταλµα σύλληψης που συ-
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µπληρώνουν τη Συµφωνία Έκδοσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και Ηνωµένων Πολιτειών και η οποία υπογράφηκε επί πρωθυ-
πουργίας του κ. Σηµίτη παγκοσµιοποιείται η ποινική καταστολή
και µάλιστα προς τα κάτω, δηλαδή µε τα ελάχιστα διεθνώς ισχύο-
ντα δικονοµικά δικαιώµατα.

Η έκδοση, η ανάγκη να επεκταθεί η ποινική καταστολή κάθε
χώρας και στους πολίτες άλλων χωρών αποτελεί κεντρική επι-
λογή των υπερεθνικών ελίτ, ώστε να µπορούν να τιµωρούν «αυ-
θεντικά» και αποτελεσµατικά, υπερβαίνοντας εσωτερικούς
πολιτικούς συσχετισµούς και κυρίως υπερβαίνοντας τα εθνικά
συντάγµατα ως αποµεινάρια µας άλλης εποχής.

Σηµειωτέον ότι η Συµφωνία Έκδοσης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και Ηνωµένων Πολιτειών επιτρέπει και την έκδοση ηµεδα-
πού, ακόµα κι αν ο ηµεδαπός έχει καταδικαστεί στη χώρα για το
αδίκηµα που τον κατηγορούν οι ΗΠΑ, ακόµα κι να έχει εκτίσει
την ποινή του, ακόµα κι αν το αδίκηµα έχει παραγραφεί στη χώρα
του.

Εποµένως, δεν µπορούµε να προστατευθούµε από τη σύµ-
βαση από το ότι δεν αποδέχεστε το τµήµα αυτό στη Σύµβαση
του Παλέρµο και από χώρες εκτός Ευρώπης και ΗΠΑ. Πράγµατι,
είναι πολύ σηµαντικό οι Έλληνες πολίτες ή και τρίτοι να τύχουν
προστασίας από αίτηµα έκδοσης από δεκάδες χώρες που δεν
έχουµε υπογράψει διµερείς συµβάσεις για έκδοση. Όµως, δεν
θα πρέπει να αποσιωπηθεί το γεγονός ότι έχει συντελεστεί η κα-
τεδάφιση του νοµικού πολιτισµού και του κράτους δικαίου στην
Ευρώπη και σε όλον τον κόσµο και ως προς το θέµα της έκδο-
σης, σε σχέση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και άλλες ισχυ-
ρές χώρες.

Τέλος η Ελλάδα, αφού καθυστερηµένα επικυρώνει αυτήν τη
σύµβαση, θα µπορούσε να στείλει ένα µήνυµα, όπως θα µπο-
ρούσε να το συζητήσει και η ελληνική Βουλή, αν είχαµε µια άλλη
διαδικασία για την επεξεργασία αυτού του σχεδίου νόµου. Βέ-
βαια, δεν πρόκειται ακριβώς για «σχέδιο νόµου», αλλά εν πάση
περιπτώσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θα µπορούσε να γίνει κάτι τέτοιο, επειδή η Σύµβαση του
Παλέρµο µετά από πέντε χρόνια εφαρµογής της δίνει το δικαί-
ωµα σε κάθε χώρα να ζητήσει –και αναφέροµαι στο άρθρο 39,
κύριε Υπουργέ- τροποποίηση κάποιων διατάξεων. Θα µπορούσε,
λοιπόν, η µικρή Ελλάς, η µικρή χώρα που µπορεί να διδάξει νο-
µικό πολιτισµό –έχουµε την αξιοπιστία για κάτι τέτοιο- να κάνει
προτάσεις αναθεώρησης της Σύµβασης του Παλέρµο. Θα µπο-
ρούσε να τεθεί ο προβληµατισµός εδώ και από την Κυβέρνηση,
αλλά και από τη Βουλή. Θα µπορούσαν να σταλούν τέτοιου εί-
δους µηνύµατα. Πρόκειται για απλή προσχώρηση.

Το πνεύµα, λοιπόν, αλλά και το γράµµα της Σύµβασης του Πα-
λέρµο -έστω κι αν η ελληνική Βουλή την επικυρώνει δέκα χρόνια
µετά- είναι ήδη και για πολλά χρόνια πριν πολύ γνωστά στην ελ-
ληνική νοµοθεσία. Το 2001 η κυβέρνηση Σηµίτη ψήφισε µε επτά
ψήφους τον «τροµονόµο» και µε µεγάλες αντιδράσεις τότε.

Και πρέπει να τονίσουµε ότι καµµιά διεθνής σύµβαση, όπως
και αυτή του Παλέρµο, δεν επέβαλε την κατάργηση των µικτών
ορκωτών δικαστηρίων και την αντικατάστασή τους από τα τρι-
µελή εφετεία µε ειδικές κληρώσεις δικαστών, δηλαδή µε τη στέ-
ρηση του φυσικού δικαστή για τα κακουργήµατα, όπως όριζε το
Σύνταγµά µας. Και φυσικά, δεν χρειάζεται να αναφερθώ και σε
άλλα επίσης πολύ σοβαρά ζητήµατα. Αυτά δεν χρειάστηκε να τα
καταργήσει η Σύµβαση του Παλέρµο. Οι τροµονόµοι και οι νο-
µοθεσίες των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας τα επέβαλαν, προσαρµοζόµενοι σ’ αυτήν τη διεθνή
νοµιµότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ για την ανοχή
σας. Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου µε κάποιες επιπρό-
σθετες επισηµάνσεις τις οποίες θεωρώ σηµαντικές.

Όµως, θα ήθελα να τελειώσω µε το εξής.
Όπως αναφέρθηκε και από άλλους συναδέλφους, εκτός από

την επικύρωση της σύµβασης, γίνονται και σοβαρές τροποποιή-
σεις στον Ποινικό Κώδικα.

Εγώ δεν είµαι νοµικός -σ’ αυτό αναφέρθηκε ο κ. Βορίδης, αλλά
και εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε έγκριτος νοµικός- αλλά όλοι κα-
ταλαβαίνουµε τι σηµαίνει «Κώδικας» ως νοµοθέτηµα. ∆εν µπορεί
να γίνεται τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα µ’ αυτήν τη διαδι-
κασία, δηλαδή χωρίς ακρόαση φορέων, πανεπιστηµιακών και δι-
κηγορικών συλλόγων. Όµως, ακόµα και η διαδικασία γι’ αυτά τα
πρωτόκολλα που συνοδεύουν αυτήν εδώ τη σύµβαση δεν µπορεί
να γίνεται χωρίς την ακρόαση εκείνων των κοινωνικών εκπροσώ-
πων τους οποίους αφορά το κάθε ζήτηµα.

Ακόµα, λοιπόν, κι αν συµφωνούµε σε κάποια ζητήµατα που
ρυθµίζονται µε τα πρωτόκολλα, για λόγους αρχής δεν είναι δυ-
νατόν ο ΣΥΡΙΖΑ να δεχθεί την υπερψήφισή τους. Αυτό θα έπρεπε
να είχε έρθει σε µια εντελώς διαφορετική διαδικασία, γιατί είναι
πολύ-πολύ σοβαρό ζήτηµα να τροποποιείται ο Ποινικός Κώδικας
και µάλιστα µ’ αυτόν τον τρόπο. Για να µην αναφερθώ και στο
περίφηµο άρθρο 187 το οποίο έχει γίνει πια «λάστιχο» και κάθε
κυβέρνηση προχωρά δύο και τρεις φορές κατά τη διάρκεια της
θητείας της σε τροποποίηση του άρθρου 187 και προσθέτει και
κάτι ακόµα.

Μ’ αυτές τις σκέψεις νοµίζω ότι τεκµηριώνεται η προσέγγιση
του ΣΥΡΙΖΑ και µπορεί να κρίνει η ελληνική Βουλή τους λόγους
για τους οποίους, πράγµατι, η δική µας πρόταση είναι να µην επι-
κυρωθεί αυτή η σύµβαση και να µη γίνει δεκτό αυτό το σχέδιο
νόµου. Εµείς, βέβαια, το καταψηφίζουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. ∆ρίτσα.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Επικρατείας της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.

Κυρία Σπέντζα, έχετε το λόγο.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναντίρρητα το

διεθνικό οργανωµένο έγκληµα αποτελεί µια διαρκή απειλή για
την παγκόσµια ασφάλεια, την ανάπτυξη και τα ανθρώπινα δικαι-
ώµατα.

Μάλιστα, ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ στην πρόσφατη έκ-
θεσή του σχετικά µε τη διακήρυξη της χιλιετίας επισηµαίνει τις
διασυνδέσεις του οργανωµένου εγκλήµατος µε τη διαφθορά και
την τροµοκρατία, ενόψει και των νέων δεδοµένων της παγκο-
σµιοποίησης, των τεχνολογιών και του διαδικτύου που φέρνουν
το οργανωµένο έγκληµα πάντα ένα βήµα πιο µπροστά.

Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, ότι για την αποτελεσµατική αντι-
µετώπιση του διασυνοριακού αυτού φαινοµένου απαιτείται πο-
λιτική βούληση, στενότερη διεθνής συνεργασία και υιοθέτηση
όσων προβλέπει το διεθνές δίκαιο και ιδίως η Σύµβαση του Πα-
λέρµο. Καθώς µάλιστα η Ελλάδα συµπεριλαµβάνεται µεταξύ των
εκατόν πενήντα επτά χωρών που έχουν υπογράψει αυτήν τη διε-
θνή σύµβαση, δεν µπορούµε παρά να χαιρετίσουµε την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας κύρωσής της µε το παρόν σχέδιο νόµου
και ως εκ τούτου, την περιβολή της µε την υπερνοµοθετική ισχύ,
σύµφωνα µε το Σύνταγµα.

Οι νέες ρυθµίσεις στο παρόν σχέδιο νόµου αποτελούν επιµέ-
ρους συµπληρώσεις στην ήδη ισχύουσα ελληνική νοµοθεσία, νο-
µοθεσία η οποία µε τις σχετικές πρωτοβουλίες των κυβερνήσεων
της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει καλύψει σε µεγάλο βαθµό τα περισ-
σότερα από τα ζητήµατα που θέτει η διεθνής σύµβαση και ιδίως
σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή σε οργανωµένη εγκληµατική µο-
νάδα, τη νοµιµοποίηση των εσόδων από εγκληµατικές δραστη-
ριότητες, τη διαφθορά και την παρακώλυση της δικαιοσύνης.

Εκτός, όµως, απ’ αυτό καθ’ αυτό το κείµενο της διεθνούς σύµ-
βασης, µε το παρόν σχέδιο νόµου κυρώνονται τρία συµπληρω-
µατικά πρωτόκολλα. Ιδιαίτερη αναφορά θα ήθελα να κάνω στα
δυο απ’ αυτά που αφορούν την καταπολέµηση της εµπορίας αν-
θρώπων και της λαθραίας διακίνησης µεταναστών, µιας σύγ-
χρονης µορφής δουλεµπορίου που ευτελίζει την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια και παραβιάζει τα δικαιώµατα του ανθρώπου.

Με δεδοµένες µάλιστα τις ανησυχητικά αυξητικές τάσεις του
φαινοµένου, είναι σήµερα πιο επιτακτική παρά ποτέ, η ανάγκη
αποτελεσµατικών µέτρων για την πρόληψη και την αντιµετώπισή
του µε βάση µάλιστα θα έλεγα, ένα συνολικό εθνικό σχεδιασµό.

Αναµφίβολα οι διατάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου, που
αφορούν ιδίως την επέκταση του πεδίου εφαρµογής των προ-
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στατευτικών διατάξεων της ισχύουσας ελληνικής νοµοθεσίας σε
συµµόρφωση µε τις διεθνείς µας υποχρεώσεις, κινούνται στην
ορθή κατεύθυνση και έχουν τη στήριξή µας.

Ωστόσο, θα ήθελα να αναφερθώ στις νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας που έχουν ήδη ρυθ-
µίσει ένα σηµαντικό µέρος θεµάτων που σχετίζονται µε την
πρόληψη και την καταπολέµηση των φαινοµένων αυτών, αλλά
και µε την αρωγή των θυµάτων, ιδιαίτερα µάλιστα και µε µεγα-
λύτερη έµφαση στις γυναίκες και τα κορίτσια που αποτελούν και
την πλειοψηφία των θυµάτων.

Έτσι µε το ν.3386/2005 χορηγήθηκε άδεια διαµονής σε θύ-
µατα εµπορίας ανθρώπων χωρίς καταβολή παραβόλου, καθιε-
ρώθηκε προθεσµία περίσκεψης, προβλέφθηκε το δικαίωµα της
δωρεάν νοµικής βοήθειας, ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης και
παροχής υπηρεσιών µετάφρασης και διερµηνείας. Κρίσιµη, επί-
σης, είναι και η απαγόρευση της διοικητικής απέλασης εγκύου
γυναικός κατά τη διάρκεια της κύησης και έξι µήνες µετά τον το-
κετό.

Παράλληλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να υπεν-
θυµίσω την ολοκληρωµένη πολιτική που οι κυβερνήσεις της Νέας
∆ηµοκρατίας µε συγκεκριµένα µέτρα και δράσεις έκαναν τόσο
όσον αφορά τη λαθροµετανάστευση, όσο και το trafficking.

Αξίζει να σηµειώσω ότι η εγκατάσταση το Μάρτιο του 2010 του
κέντρου της FRONTEX στην Ανατολική Μεσόγειο και στον Πει-
ραιά, ολοκληρώθηκε χάρις στην προετοιµασία και τις προσπά-
θειες της προηγούµενης kυβέρνησης. Και βεβαίως, να υπενθυ-
µίσω την ενεργό συµβολή της Ελλάδας, αν όχι την πρωτοβουλία
της Ελλάδας, στη διαµόρφωση και στην ψήφιση του Ευρωπαϊ-
κού Συµφώνου για τη µετανάστευση και το άσυλο.

Επίσης, το 2004 είχε συγκροτηθεί διυπουργική επιτροπή και
µάλιστα σε επίπεδο γενικών γραµµατέων, η οποία εκπόνησε για
πρώτη φορά ολοκληρωµένο σχέδιο δράσης κατά της παράνο-
µης διακίνησης και εµπορίας ανθρώπων µε γνώµονα την ανάγκη
προστασίας των θυµάτων και ιδίως των γυναικών και των παι-
διών.

Στο πλαίσιο αυτό την προηγούµενη περίοδο υλοποιήθηκαν ση-
µαντικά έργα, όπως ψυχοκοινωνική υποστήριξη και νοµική συµ-
βουλευτική σε θύµατα εµπορίας ανθρώπων, ενηµέρωση και
ευαισθητοποίηση της κοινής γνώµης µε τηλεοπτικά µηνύµατα και
ενηµερωτικά έντυπα σε πολλές ξένες γλώσσες, ένταξη σε προ-
γράµµατα απασχόλησης γυναικών θυµάτων παράνοµης διακίνη-
σης και εµπορίας κατά προτεραιότητα, προγράµµατα αναπτυ-
ξιακής βοήθειας και συνεργασίας µε χώρες προέλευσης οικονο-
µικών µεταναστών και θυµάτων εµπορίας.

Και το λέω αυτό όχι γιατί θέλω απαραιτήτως να καταδείξω το
έργο της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά γιατί θέλω να καταδείξω την
ανάγκη ολοκληρωµένων παρεµβάσεων στα θέµατα αυτά και όχι
απλώς νοµοθετικών πρωτοβουλιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αντίστιξη µε τις πρωτοβου-
λίες αυτές η σηµερινή Κυβέρνηση δεν φαίνεται, προς το παρόν
τουλάχιστον, να διαθέτει σχέδιο οργανωµένων και ολοκληρωµέ-
νων παρεµβάσεων πλην των νοµοθετικών πρωτοβουλιών για την
αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου, ενώ το µέλλον της διυ-
πουργικής συνεργασίας, που είχε ξεκινήσει, προδιαγράφεται
αβέβαιο.

Το λέω αυτό, διότι πιστεύω ότι αυτό το βήµα είναι ένα σηµα-
ντικό βήµα για την κατάδειξη της ανάγκης για ευρύτερες οργα-
νωµένες και συντονισµένες πολιτικές παρεµβάσεις τόσο σε
διυπουργικό επίπεδο, όσο θα έλεγα ακόµα και σε διαπαρατα-
ξιακό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµοθετικές πρωτοβουλίες,
όπως αυτή που συζητάµε σήµερα, δεν µπορεί παρά να έχουν τη
στήριξή µας. Αν και συνιστούν αναγκαίο βήµα, έχει αποδειχθεί,
όµως, ότι από µόνες τους δεν αρκούν. Η Κυβέρνηση θα πρέπει
αφ’ ενός να συνεχίσει και αφ’ ετέρου να ενισχύσει, θα έλεγα, την
απαιτούµενη διυπουργική συνεργασία.

Επίσης, η ταχεία προώθηση των σχετικών δράσεων στο πλαί-
σιο του εθνικού προγράµµατος για την πρόληψη και καταπολέ-
µηση της βίας των γυναικών που σχεδίασε η προηγούµενη
κυβέρνηση και που υιοθέτησε, θα πρέπει να πω, εξ ολοκλήρου η
σηµερινή Κυβέρνηση, µπορεί και πρέπει να είναι καθοριστική για

την πρόληψη και την ορθή αντιµετώπιση του φαινοµένου που
αφορά κυρίως γυναίκες και παιδιά και εµπίπτει και κατ’ αυτήν την
έννοια, κύριε Υπουργέ, στην αρµοδιότητα του Υπουργείου σας.

Επίσης, θέλω να σηµειώσω και την ανάγκη κύρωσης της Ευ-
ρωπαϊκής Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πα-
ράνοµη διακίνηση και εµπορία, την οποία απ’ όσο πληροφο-
ρούµαι, ετοιµάζει το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης.

Αναµένουµε, λοιπόν, να δούµε και εκεί τις παρεµβάσεις σας
και κυρίως, κύριε Υπουργέ, την ολοκληρωµένη πολιτική παρέµ-
βαση που χρειάζεται τόσο σε επίπεδο πρόληψης, όπως υπο-
γραµµίζουν και τα πρωτόκολλα και η ίδια η σύµβαση, όσο και σε
επίπεδο καταστολής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Αθήνας του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Αθανάσιος Πλεύρης.

Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά θα µπορούσαµε να ψηφί-

σουµε πολλές διατάξεις από τη σύµβαση η οποία έρχεται και ει-
δικά για την καταπολέµηση του οργανωµένου εγκλήµατος αλλά
και το τελευταίο πρωτόκολλο, που αναφέρεται στη διακίνηση
όπλων και πυροβόλων. Είναι οπωσδήποτε διατάξεις και νοµοθε-
τήµατα προς τη σωστή κατεύθυνση.

Η ένστασή µας, όµως, η οποία υποδηλώθηκε εδώ και από τον
εισηγητή µας τον κ. Βορίδη, έγκειται στις διατάξεις που αφορούν
τη λαθροµετανάστευση και ουσιαστικά θέτουν ένα πλαίσιο αρ-
κετά ευνοϊκό και επικίνδυνο για την ελληνική έννοµη τάξη. Υπό
αυτήν την έννοια εντυπωσιαζόµαστε πώς το κόµµα της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης η Νέα ∆ηµοκρατία, υπερψηφίζει κάποια απ’
αυτές τις διατάξεις, που τουλάχιστον υποτίθεται ότι δεν είναι στις
θέσεις και τις αρχές τους.

Αναφερόµαστε κατ’ αρχήν στο άρθρο 4 που είναι η τροποποί-
ηση του ν.3386/2005. Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, τι ψηφίζουµε
αυτήν τη στιγµή για να το καταλάβουµε. Ψηφίζουµε ότι µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, επιτρέπεται να χορηγείται άδεια διαµονής για λόγους
ανθρωπιστικής φύσεως σε αλλοδαπούς. ∆ηλαδή, κάποιος που
βρίσκεται εδώ πέρα, για ανθρωπιστικούς λόγους µπορεί να έχει
άδεια διαµονής, να µείνει εδώ πέρα.

∆εν αναφέροµαι στις περιπτώσεις που ίσχυαν στον προηγού-
µενο νόµο και ήταν εύλογες περιπτώσεις. Αναφέροµαι στην πε-
ρίπτωση β’ την οποία εισάγετε. Και λέει η περίπτωση β’: «Θύµατα
εµπορίας ανθρώπων και παράνοµης διακίνησης µεταναστών,
ακόµα και όταν δεν συντρέχουν οι όροι του π.δ. 233/2003 ή των
άρθρων 46 επ. του παρόντος». ∆ηλαδή, εάν κάποιος είναι θύµα
παράνοµης διακίνησης ανθρώπων για ανθρωπιστικούς λόγους
µε υπουργική απόφαση µπορεί να πάρει µόνιµη διαµονή στη
χώρα.

Ποιος είναι το θύµα της διακίνησης µεταναστών; Το είπε πριν
ο κύριος Υπουργός. Όποιος είναι θύµα εγκληµατικής οργάνω-
σης. Τι είναι εγκληµατική οργάνωση; Όσοι έρχονται αυτήν τη
στιγµή από τα θαλάσσια σύνορα της Ελλάδος, όλοι αυτοί οπωσ-
δήποτε πληρούν τα χαρακτηριστικά του θύµατος εγκληµατικής
οργάνωσης, όπως το ορίζετε στο νόµο. ∆ιότι, οι δουλέµποροι,
που λέµε, είναι µια εγκληµατική οργάνωση µεταξύ Τούρκων, µε-
ταξύ Ελλήνων που υπάρχουν, µεταξύ άλλων εθνικοτήτων και
αυτοί οργανώνονται για το πώς θα µεταφέρουν λαθροµετανά-
στες στη χώρα µας.

Από τη στιγµή που θεωρείται βάσει των πρωτοκόλλων …
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Συγγνώµη, κύριε συ-
νάδελφε, στην τροπολογία αυτό το καταθέσαµε ήδη. Αποσύρεται
αυτή η διάταξη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αποσύρεται το β’;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Αποσύρεται αµέσως
µετά και «παράνοµης διακίνησης µεταναστών».
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Άρα, φεύγει το «παράνοµης διακίνη-
σης».

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): «Θύµατα εµπορίας αν-
θρώπων …»…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Φεύγει η «παράνοµη διακίνηση»;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Φεύγει όλο το άλλο
κοµµάτι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ως προς αυτό είναι σηµαντικό αυτό
το οποίο γίνεται γιατί εγκυµονούσε όλους αυτούς τους κινδύ-
νους.

Βέβαια, παραµένει το θέµα το οποίο προκύπτει από τα πρω-
τόκολλα. Ποια είναι τα πρωτόκολλα; Αναφέροµαι στο δεύτερο
πρωτόκολλο, κύριε Υπουργέ. Το δεύτερο πρωτόκολλο λέει: «Ποι-
νική ευθύνη µεταναστών. Οι µετανάστες δεν υπόκεινται σε ποι-
νική δίωξη δυνάµει του πρωτοκόλλου τούτου, για το γεγονός ότι
απετέλεσαν αντικείµενο πράξεων που αναφέρονται στο άρθρο
6».

∆ηλαδή, στους λαθροµετανάστες που εισέρχονται µε το κα-
θεστώς της εγκληµατικής οργάνωσης στην ελληνική επικράτεια
κατά το πρωτόκολλο αυτό, δεν µπορούν να ασκηθούν εις βάρος
τους ποινικές διώξεις.

Εµείς έχουµε έναν έντονο προβληµατισµό, κύριε Υπουργέ.
Πώς αποκτά την ιδιότητα του θύµατος κάποιος ο οποίος συνερ-
γάζεται προκειµένου να έλθει στη χώρα; ∆εν µπορούµε δικαιο-
πολιτικά να δεχθούµε ότι κάποιος που πληρώνει, που δίνει
χρήµατα, προκειµένου να έλθει στη χώρα, έστω και αν δίνει χρή-
µατα σε µια εγκληµατική οργάνωση, θα πρέπει να έχει κάποια
προνοµιακή αντιµετώπιση.

Και εδώ είναι η διαφορά µας η µεγάλη στην εµπορία ανθρώ-
πων και στη διακίνηση µεταναστών: Στην εµπορία ανθρώπων
οπωσδήποτε κάποιος εκβιάζεται, πιέζεται για να κάνει ορισµένες
πράξεις. Στη διακίνηση µεταναστών, όµως, αυτός ο εξαθλιωµέ-
νος ή µη εξαθλιωµένος από το Αφγανιστάν, που πληρώνει µια
εγκληµατική οργάνωση 4.000 ή 5.000 δολάρια και έρχεται στη
χώρα, γιατί πρέπει να έχει προνοµιακή αντιµετώπιση;

Και εν τέλει, εµείς να ξεκαθαρίσουµε κάτι και το λέµε ευθέως:
Στη ζυγαριά των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και της ασφάλειας
της χώρας, σεβόµενοι τα ανθρώπινα δικαιώµατα, η ζυγαριά κλεί-
νει προς την ασφάλεια της χώρας. ∆εν πιστεύουµε ότι στο όνοµα
οποιουδήποτε θεωρητικού δικαιώµατος µπορούµε να διαλύ-
σουµε την εθνική και κοινωνική συνοχή του τόπου.

Ήδη, το πρώτο πρωτόκολλο ακούστε τι πρόβληµα δηµιουρ-
γεί. Το άρθρο 8 «επαναπατρισµός των θυµάτων διακίνησης προ-
σώπων» τι θέτει ως όρο; Ότι θα πρέπει να αναζητήσει το κράτος,
πρώτον, τον κατά προτίµηση, βέβαια -δεν είναι υποχρεωτικός-
οικειοθελή επαναπατρισµό. ∆ηλαδή, σε όλο αυτόν τον κόσµο
που έρχεται εδώ πέρα, αναλαµβάνει τη συµβατική υποχρέωση η
ελληνική πολιτεία να αναζητήσει τον οικειοθελή επαναπατρισµό
και εάν δεν πετύχει αυτός ο οικειοθελής επαναπατρισµός, µπο-
ρεί κάποιος να κάνει µια προσφυγή στα διοικητικά δικαστήρια
και να πει ότι «δεν επιχείρησε το ελληνικό κράτος τον οικειοθελή
επαναπατρισµό µου» και να µπούµε σε έναν κυκεώνα.

Επιπλέον, θα ήθελα να αναφερθώ –και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- και στο θέµα, το οποίο απάντησε ο κύριος Υπουργός,
αναφορικά µε τη σωµατεµπορία. Αυτήν τη στιγµή -και η νοµολο-
γία των δικαστηρίων, αλλά και το άρθρο 351 παράγραφος 2,
όπως διαµορφώνεται, ουσιαστικά υποχρεώνει τον εκάστοτε ει-
σαγγελέα, εάν υπάρχει υπόνοια ευάλωτης θέσης να χαρακτηρί-
σει ως θύµα το άτοµο. Εκεί, λοιπόν, έχουµε µία διεύρυνση του
όρου «θύµα» µε πολύ επικίνδυνες προεκτάσεις, καθώς άτοµα
που αντικειµενικά δεν έχουν τα χαρακτηριστικά του να είναι θύ-
µατα -δεν έχουν εξαναγκασµό, δεν έχουν πίεση, δεν έχουν εκ-
µετάλλευση σε µία αυθαίρετη έννοια της ευάλωτης οικονοµικής
θέσης ο καθένας θα µπορεί να επικαλείται αυτόν τον όρο και έτσι
να οδηγηθούµε ουσιαστικά σε προστασία ατόµων τα οποία δεν
τους αρµόζει.

Εµείς καταθέτουµε όλες αυτές τις σκέψεις και παραµένουµε
πιστοί στην αρχή ότι οποτεδήποτε έρχονται διατάξεις που απο-
σπασµατικά ευνοούν την είσοδο µεταναστευτικών ροών στη

χώρα θα τις καταψηφίζουµε. Το µεταναστευτικό θα λυθεί συνο-
λικά µε όρους ασφάλειας της χώρας, µείωσης της µετανάστευ-
σης και δευτερευόντως µε όρους προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Βασική αρχή µας είναι ότι αυτές οι αποσπασµατι-
κές διατάξεις το µόνο που κάνουν ουσιαστικά είναι να επιβαρύ-
νουν τη χώρα µε νέες µεταναστευτικές ροές και δεν µπορούµε
να τις υπερψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πλεύρη.
Το λόγο έχει ο Aνεξάρτητος Βουλευτής Αττικής κ. Αθανάσιος

Λεβέντης.
Κύριε Λεβέντη, έχετε το λόγο, για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια η εγκλη-

µατικότητα έχει πάρει διεθνείς, τερατώδεις διαστάσεις και οι οι-
κονοµικές πτυχές της έχουν γίνει πολυπλοκότερες λόγω και των
ταχύτατων τεχνολογικών εξελίξεων, αλλά και της παγκοσµιοποί-
ησης της βιοµηχανίας των οικονοµικών υπηρεσιών.

Το κύριο χαρακτηριστικό της απειλής του οργανωµένου
εγκλήµατος είναι ότι δεν έχει σύνορα και γι’ αυτόν το λόγο δεν
υπάρχει άλλη εναλλακτική λύση από αυτήν της στενής συνερ-
γασίας µεταξύ των κρατών. Το οργανωµένο έγκληµα όχι µόνο
προσβάλλει ιδιωτικά συµφέροντα των αµέσως θιγµένων, αλλά
και υπονοµεύει την επικράτηση της δικαιοσύνης και τη δηµο-
κρατική δοµή των κοινωνιών και τέλος, προκαλεί ανασφάλεια
στους πολίτες, προβάλλοντας προσκόµµατα στην ελεύθερη ανά-
πτυξη της προσωπικότητάς τους σε βάρος των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων και των ατοµικών ελευθεριών.

Το εν λόγω µέσο του ∆ιεθνούς ∆ικαίου υπό την αιγίδα των
Ηνωµένων Εθνών, δηλαδή, αυτή η σύµβαση, αποτελεί σύµφωνα
µε την έννοιά του, τη µόνη δυνατή απάντηση σε φαινόµενα πα-
γκόσµιας έκτασης έναντι υπεροργανωµένων δικτύων που χρησι-
µοποιούν πλήρως όλα τα κενά των εθνικών νοµικών συστηµάτων.
Επιβάλλεται να καθιερωθεί µία συνεργασία όσο το δυνατόν ευ-
ρύτερη, βασιζόµενη σε κοινές διαδικασίες και µία ελάχιστη εναρ-
µόνιση των νοµικών κανόνων.

Αντικείµενο του νοµοσχεδίου είναι η βελτίωση του θεσµικού
πλαισίου που διέπει την πρόληψη και καταπολέµηση του οργα-
νωµένου εγκλήµατος και των σχετικών µε αυτό αδικηµάτων σε
εκπλήρωση των διεθνών µας υποχρεώσεων από την κύρωση των
ανωτέρω συµβατικών κειµένων, της λεγοµένης Σύµβασης του
Παλέρµο και των συµπληρωµατικών αυτής πρωτοκόλλων κατά
της εµπορίας ανθρώπων, της λαθραίας διακίνησης µεταναστών
και της παράνοµης διακίνησης όπλων.

Στην IPU (International Parliamentary Union), στην οποία πολ-
λές φορές είχα την τιµή να συµµετάσχω, επανειληµµένες είναι
οι συζητήσεις πάνω σε αυτά τα µεγάλα θέµατα, όπως βέβαια και
στα διεθνή fora και στον ίδιο τον ΟΗΕ.

Η σύµβαση καθιερώνει την υποχρέωση για τα κράτη να ανα-
γορεύσουν σε ποινική παράβαση τέσσερις τύπους βαρέων πα-
ραβάσεων, τη συµµετοχή σε ένα οργανωµένο εγκληµατικό
δίκτυο, το «ξέπλυµα» χρήµατος, την παρεµπόδιση της καλής λει-
τουργίας της δικαιοσύνης και τη διαφθορά. Τα δύο πρωτόκολλα
προβλέπουν ως προς αυτά αυστηρά µέτρα που αποβλέπουν
στην καταπολέµηση της λαθραίας µεταφοράς µεταναστών και
την εµπορία προσώπων, ιδίως γυναικών και παιδιών, προστα-
τεύοντας αυτά τα πρόσωπα από τη δουλεία, τη σεξουαλική εκ-
µετάλλευση και την παράνοµη εργασία. Το πρωτόκολλο για την
εµπορία προβλέπει κάποια µέτρα βοηθείας, τόσο νοµικής, όσο
και υλικής φύσης, στα θύµατα της εµπορίας.

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η σύµβαση έχει ενδιαφέρουσες ρυθµί-
σεις, όπως για παράδειγµα αυτό που αναφέρθηκε µε τη σωµα-
τεµπορία.

Για άλλη µια φορά, όµως, αναφέρεται σε όρους, κύριοι Υπουρ-
γοί, οι οποίοι µε την ασάφειά τους και την αοριστία τους είναι
δυνατόν να δηµιουργήσουν προβλήµατα και στις ατοµικές ελευ-
θερίες και στα δικαιώµατα και να αποτελέσουν στοιχεία που µπο-
ρεί να αξιοποιηθούν χάριν άλλων σκοπιµοτήτων.

Παραδείγµατος χάριν, η αοριστία της έννοιας «τροµοκρατία»,
κύριε Υπουργέ, όπως πολλές φορές έχει επισηµανθεί και από
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εµάς και από άλλους συναδέλφους σε αυτήν την Αίθουσα -και
σήµερα εδώ αναλύθηκε και από τον κ. Σκυλλάκο και από τον κ.
∆ρίτσα- δεν µας επιτρέπει να αποδεχθούµε τις συγκεκριµένες
ρυθµίσεις. Άλλη η έννοια της τροµοκρατίας για το ελληνικό δί-
καιο, αλλά και για την ελληνική πολιτική παραδοχή, άλλη η έν-
νοια της τροµοκρατίας για άλλες χώρες και προφανέστατα,
εξαιρετικά χαρακτηριστική αοριστία και γενικότερα της έννοιας
«τροµοκρατία» για τους υπερατλαντικούς συµµάχους, δηλαδή
τις Ηνωµένες Πολιτείες.

Επίσης, σε αυτή τη σύµβαση εισάγονται, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οι ρυθµίσεις, οι οποίες έρχονται να ανατρέψουν συ-
γκεκριµένες παραδοχές του ποινικού µας συστήµατος.
Παραδείγµατος χάριν, στο άρθρο 2 εισάγεται η έννοια του σο-
βαρού εγκλήµατος.

Τι σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, «σοβαρό έγκληµα»;
Επίσης, στο άρθρο 2 παράγραφος 1 περίπτωση β’ της σύµ-

βασης «σοβαρό έγκληµα νοείται» -λέει- «η συµπεριφορά η οποία
συνιστά αδίκηµα που τιµωρείται µε ποινή στερητικής ελευθερίας,
της οποίας το ανώτατο όριο δεν µπορεί να είναι µικρότερο από
τέσσερα έτη ή µε αυστηρότερη ποινή». Πρόκειται για µία πρω-
τοφανή και καινοφανή ρύθµιση.

Επίσης, στην περίπτωση γ’ του ιδίου άρθρου στο ίδιο κείµενο
αναφέρεται ότι «όταν υπάρχει δοµηµένη οµάδα νοείται οµάδα
που δεν σχηµατίζεται τυχαία για την άµεση τέλεση του αδικήµα-
τος και η οποία οµάδα» –συνεχίζει παρακάτω- «δεν απαιτείται να
έχει τυπικά προσδιορισµένους ρόλους για τα µέλη της, συνέχεια
στη σύνθεσή της ή ανεπτυγµένη δοµή». Αυτός ο αρνητικός κα-
θορισµός της έννοιας «δοµηµένη οµάδα» αντιλαµβάνεσθε σε τι
κινδύνους µπορεί να οδηγήσει για εκείνον, µάλιστα, που θα κλη-
θεί να εφαρµόσει τη συγκεκριµένη διάταξη, προκειµένου να αντι-
µετωπίσει όλα εκείνα που θέλει να αντιµετωπίσει η σύµβαση.

Όσον αφορά τη σωµατεµπορία, είναι γεγονός ότι γίνεται εδώ
µία συγκεκριµένη αναφορά. Μάλιστα, θα πρέπει να επισηµά-
νουµε ότι για πρώτη φορά σε ένα κείµενο διεθνούς δικαίου πε-
ριλαµβάνεται ο όρος της «παράνοµης διακίνησης και εµπορίας
ανθρώπων» -trafficking in persons- και καλούνται τα κράτη που
την υπογράφουν να την ποινικοποιήσουν ως αυτοτελές έγκληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό αναµφισβήτητα είναι θετικό. Όµως, υπάρχουν κενά. ∆εν
ενσωµατώνει στο κείµενο διεθνή πρότυπα ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων που εγγυώνται σ’ όλους –ακόµα και στους παράνοµους,
κύριε Υπουργέ- το δικαίωµα πρόσβασης στη δικαιοσύνη και σε
βασικές παροχές υπηρεσιών, όπως ο προσωρινός χρόνος δια-
µονής, η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και η διατροφή. ∆εν
υποχρεώνει τα κράτη-µέρη να παρέχουν προσωρινές άδειες πα-
ραµονής ή ειδικές βίζες.

Ο τρόπος µε τον οποίο ρυθµίζεται µε το συζητούµενο σχέδιο
νόµου, θα δηµιουργήσει τουλάχιστον προβλήµατα ερµηνείας,
πολύ δε περισσότερο όταν υπάρχει ο κίνδυνος αυτά τα προβλή-
µατα ερµηνείας ως προς την αντιµετώπισή τους, να «γείρουν»
υπέρ της επαναπροώθησης αυτών των ανθρώπων στη χώρα
προέλευσής τους, χωρίς να παραγνωρίζουµε βέβαια το πρό-
βληµα που υπάρχει µε τους µετανάστες, διεθνώς αλλά και στη
χώρα µας ιδιαίτερα που είναι οξύ, γιατί είναι µεγάλος ο αριθµός
που έρχεται και ασφαλώς υπάρχουν ειδικά προβλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για ένα λεπτό ζητώ την υποµονή σας, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την έννοια της λέξης «λαθροµετανάστης», δεν

ξέρω ακριβώς πώς αυτή ερµηνεύεται και ασφαλώς θα πρέπει να
χρησιµοποιηθεί κάποιος άλλος όρος πιο δόκιµος.

Θα πρέπει να πούµε δε για την εµπορία των ανθρώπων ότι
σύµφωνα µε εκθέσεις της UNICEF, του ΟΗΕ και του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου, τέσσερα εκατοµµύρια άτοµα διακινούνται
κάθε χρόνο στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στη ∆υτική Ευρώπη και
συνολικά σ’ όλον τον κόσµο πάνω από είκοσι επτά εκατοµµύρια
άτοµα.

Απ’ αυτήν την άποψη, εµείς πιστεύουµε ότι εκτός από το πρό-
βληµα της τροµοκρατίας µε το οποίο δεν συµφωνούµε και είναι
ένας από τους βασικούς λόγους που δεν ψηφίζουµε αυτό το νο-

µοσχέδιο, επίσης δεν ενσωµατώνετε εδώ στο κείµενο τα διεθνή
πρότυπα ανθρωπίνων δικαιωµάτων που εγγυώνται σε όλους το
δικαίωµα πρόσβασης στη δικαιοσύνη. Αφήνει το θέµα αρωγής
των θυµάτων και παροχής υπηρεσιών στη διακριτική ευχέρεια
των κρατών-µελών. ∆εν υποχρεώνει τα κράτη-µέλη να παρέχουν
προσωρινές άδειες παραµονής ή ειδικές βίζες στα θύµατα. Επι-
κεντρώνεται στην επιβολή του νόµου και στο οργανωµένο
έγκληµα και όχι στην αποκατάσταση των παραβιάσεων των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων των θυµάτων.

Ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους και για άλλους που δεν
έχουµε το χρόνο για να τους αναλύσουµε, εµείς επί της αρχής
καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λεβέντη.
Το λόγο έχει η Βουλευτής Επικρατείας της Νέας ∆ηµοκρατίας

κ. ∆ιονυσία Αυγερινοπούλου.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, συζη-

τούµε σήµερα την ψήφιση της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών
κατά του διεθνικού οργανωµένου εγκλήµατος, καθώς και των
τριών συµπληρωµατικών αυτής πρωτοκόλλων. Πρόκειται για το
πρωτόκολλο για την πρόληψη, καταστολή και τιµωρία της διακί-
νησης προσώπων, ιδιαίτερα γυναικών και ανηλίκων, το πρωτό-
κολλο κατά της λαθραίας διακίνησης µεταναστών από τη γη, τη
θάλασσα και τον αέρα και το πρωτόκολλο κατά της παράνοµης
κατασκευής και διακίνησης πυροβόλων όπλων, των τµηµάτων και
των συστατικών τους.

Πρόκειται, δηλαδή, περί τεσσάρων διεθνών κειµένων, τα οποία
αν και ερµηνεύονται νοµικά ως ένα κείµενο, πραγµατεύονται κατ’
ουσίαν διαφορετικά και σηµαντικά για τη χώρα µας αντικείµενα,
για τη συζήτηση των οποίων θα µπορούσαµε να έχουµε αφιερώ-
σει περισσότερες της µίας συνεδριάσεις.

Με την υπογραφή της Σύµβασης του ΟΗΕ κατά του διεθνικού
οργανωµένου εγκλήµατος στο Παλέρµο το ∆εκέµβριο του 2000,
η διεθνής κοινότητα έδειξε τη βούλησή της να αντιµετωπίσει µια
παγκόσµια πρόκληση υιοθετώντας µία παγκόσµια απάντηση.

Η βασική σκέψη του διεθνούς νοµοθέτη ήταν η εξής: Όταν το
έγκληµα ξεπερνά τα εθνικά σύνορα, τότε και η εφαρµογή του
νόµου πρέπει να µπορεί να τα ξεπεράσει. Τα εθνικά δίκαια δεν
αρκούν πάντα, διότι όταν δεν υπάρχει επαρκής εθνική νοµοθεσία
και συνεχίζουν να υπάρχουν ασφαλείς λιµένες για τους παρα-
βάτες να δρουν, τότε τα µονοµερή αµυντικά µέσα που διαθέτει
ένα κράτος δεν επαρκούν. Μόνο µε την εθνική νοµοθεσία τα
κράτη εν όψει παραβάσεων που οργανώνονται σε τρίτες χώρες,
αλλά αναπτύσσουν τα αποτελέσµατά τους εντός των δικών τους
συνόρων, είτε παραµένουν αναποτελεσµατικά και αδρανή, είτε
αναγκάζονται να εφαρµόσουν το εθνικό τους δίκαιο εξωεδαφικά
και έτσι δηµιουργούνται εντάσεις µεταξύ των κρατών.

Συνεπώς τόσο για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση του διε-
θνικού οργανωµένου εγκλήµατος, όσο και για την αρµονική συ-
νεργασία µεταξύ των κρατών, χρειάζεται η ανάπτυξη του
∆ιεθνούς ∆ικαίου και εναρµονισµένων εθνικών δικαίων.

Είναι αξιοσηµείωτο ότι η ηθική δικαιολόγηση της σύµβασης
και των πρωτοκόλλων βρίσκεται σε συνδιάσκεψη της χιλιετίας
των Ηνωµένων Εθνών το 2000, η οποία µεταξύ άλλων διακήρυξε
το δικαίωµα των ανθρώπων να ζουν µε αξιοπρέπεια, ελεύθεροι
από το φόβο και τη στέρηση εκπλήρωσης των βασικών τους ανα-
γκών. Ιδίως, το εµπόριο ανθρώπων µε σκοπό την αναγκαστική
εργασία αποτελεί µία από τις πλέον επαχθείς παραβάσεις των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων που αντιµετωπίζει ακόµα και σήµερα
η διεθνής κοινότητα.

Θα ήθελα να κάνω µόνο δύο επισηµάνσεις επί των άρθρων.
Στο άρθρο 2 του ν. 3386/2005, µετά το πρώτο εδάφιο της παρα-
γράφου 2, προστίθεται ρύθµιση που προβλέπει τη δυνατότητα
ανάληψης πρωτοβουλιών, πρώτον για την εκπαίδευση των υπαλ-
λήλων των αρµοδίων υπηρεσιών σε µεθόδους πρόληψης της πα-
ράνοµης διακίνησης µεταναστών, δεύτερον την παροχή υλικοτε-
χνικής συνδροµής σε τρίτα κράτη που είναι χώρες προέλευσης
ή διαµετακόµισης µεταναστών και τρίτον την ανάπτυξη προ-
γραµµάτων ενηµέρωσης του κοινού για τα σχετικά ζητήµατα.
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Σύµφωνα µε τη σύµβαση, αυτές οι δράσεις εναπόκεινται στη
διακριτική ευχέρεια του κράτους µας να τις αναλάβει. Θα προέ-
τρεπα την ελληνική Κυβέρνηση να ενεργοποιήσει άµεσα αυτές
τις διατάξεις και να σχεδιάσει και να εκτελέσει τα σχετικά προ-
γράµµατα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η εκπαίδευση των αστυνοµικών, τελω-
νειακών και λιµενικών υπαλλήλων, καθώς και άλλων φορέων που
καλούνται να εφαρµόσουν τις διεθνείς συµβάσεις, είναι απαραί-
τητη και θα πρέπει να αποτελεί απαρέγκλιτο άξονα δράσης που
να συνοδεύει κάθε διεθνή σύµβαση, η οποία χρήζει περαιτέρω
τεχνογνωσίας και εκπαίδευσης για την εκτέλεσή της. Αλλιώς, η
διεθνής σύµβαση ενδέχεται να µένει κενό γράµµα, διότι δεν
αρκεί να υιοθετούµε απλά τις διεθνείς συµβάσεις, αλλά θα πρέ-
πει να ξέρουµε και πώς να τις εφαρµόσουµε.

Τέλος, το νοµοσχέδιο εισάγει µία επιφύλαξη, κατά την οποία
σε περίπτωση διαφωνίας για την εφαρµογή της σύµβασης, η
χώρα µας δεν θα υποχρεωθεί να προσφύγει σε διαιτησία ή να
συµµετάσχει αναγκαστικά σε δίκη ενώπιον του ∆ιεθνούς ∆ικα-
στηρίου της Χάγης. ∆εν γνωρίζω εάν ισχύει ακόµα αυτή η επι-
φύλαξη, αλλά νοµίζω ότι συνεχίζει να ισχύει.

Επειδή δεν µπόρεσα να δω στην αιτιολογική έκθεση του νο-
µοσχεδίου τη δικαιολόγηση της εξαίρεσής µας από την αναγκα-
στική προσφυγή σε διαιτησία ή στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της
Χάγης, κατά το άρθρο 35, παράγραφος 2 της Συµβάσεως, θα
ήταν χρήσιµη µία ενηµέρωση της Βουλής για το σκεπτικό της
εξαίρεσης, πέραν, βεβαίως, µίας απλοϊκής σκέψης του ότι αφού
µας δίνεται η δυνατότητα διατύπωσης επιφύλαξης, τότε ας τη
διατυπώσουµε.

Να υπενθυµίσω ότι η χώρα µας βάσει του άρθρου 36, παρά-
γραφος 2 του Καταστατικού του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου της
Χάγης, έχει αποδεχθεί την υποχρεωτική δικαιοδοσία του δικα-
στηρίου. Αυτό έχει γίνει µε µονοµερή δήλωση που υπέβαλε το
1994 έναντι κάθε άλλου κράτους που έχει αναλάβει την ίδια υπο-
χρέωση για όλες τις νοµικές διαφορές, µε εξαίρεση τις διαφορές
που έχουν σχέση µε λήψη από την Ελλάδα στρατιωτικών µέτρων
αµυντικού χαρακτήρα για λόγους εθνικής άµυνας.

Σ’ αυτό το σηµείο να διευκρινίσω ότι δεν παίρνω θέση υπέρ ή
κατά της συγκεκριµένης εξαίρεσης από την προσφυγή στη διαι-
τησία ή το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της Χάγης. Απλώς, ερωτώ για το
ποιοι είναι οι σοβαροί λόγοι που δικαιολογούν µία νέα εξαίρεση
της χώρας µας από τη δικαιοδοσία τους.

Σε γενικές γραµµές είναι λυπηρό το φαινόµενο τα κράτη να
ζητούν τη µη υπαγωγή τους σε διεθνή δικαιοδοτικά όργανα.
Πολύ περισσότερο, όταν την εξαίρεση τη ζητούν κράτη, όπως η
χώρα µας, τα οποία τηρούν τους κανόνες του διεθνούς δικαίου
και συνεπώς δικαιούνται να αναµένουν από τη διεθνή δικαιοσύνη
την απονοµή της.

Από την άλλη πλευρά, βεβαίως, γίνεται κατανοητό γιατί ακόµα
και κράτη δικαίου ζητούν πολλές φορές την εξαίρεση απ’ αυτά τα
δικαιοδοτικά όργανα, διότι δεν τα εµπιστεύονται. Το σύστηµα
απονοµής διεθνούς δικαιοσύνης δεν έχει ακόµα αναπτυχθεί στο
βαθµό που θα έπρεπε και δεν διασφαλίζει πάντα την αντικειµε-
νική και ορθή νοµική εκδίκαση των διεθνών υποθέσεων. Σε περί-
πτωση δικαστικού σφάλµατος δε, δεν προσφέρει πολλές φορές
και δυνατότητα επανάληψης της διαδικασίας.

Θα πρέπει, λοιπόν, τα κράτη –της χώρας µας συµπεριλαµβα-
νοµένης- να µεριµνήσουν για τη δηµιουργία αποτελεσµατικότε-
ρου και δικαιότερου συστήµατος απονοµής διεθνούς δικαιο-
σύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Η χώρα µας θα πρέπει να αναλάβει πολιτική πρωτοβουλία για
την ενίσχυση των υφιστάµενων θεσµών και για την ίδρυση νέων
θεσµών. ∆εν µπορεί να είναι λύση το να εξαιρούµαστε συνεχώς
από τη δικαιοδοσία των διεθνών δικαστηρίων, γιατί έτσι, όταν
εµείς χρειαστούµε την προστασία του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου,
δεν θα την έχουµε.

Λύση είναι να συµµετέχουµε ενεργά για να οργανώσουµε και
στο διεθνές επίπεδο νέους, αποτελεσµατικότερους και δικαιότε-
ρους θεσµούς.

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Αυγερινοπούλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για δεκαοχτώ λεπτά ή λιγότερο

αν θέλετε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα είµαι σύντοµος,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που εισηγεί-
ται η Κυβέρνηση κυρώνουµε τη Σύµβαση του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών για την αντιµετώπιση του ∆ιεθνικού Οργανωµένου
Εγκλήµατος και τα τρία πρόσθετα Πρωτόκολλα της Σύµβασης
αυτής.

Η υπογραφή της συµβάσεως από τη χώρα µας ανατρέχει στο
2000. Θα έπρεπε πολύ νωρίτερα το ελληνικό Κοινοβούλιο να έχει
κυρώσει τη Σύµβαση του Παλέρµο. Θα ήταν έτσι πιο ευχερής και
οµαλή η νοµοθέτηση από την πλευρά του εσωτερικού νοµοθέτη.
∆ιότι από το 2000 µέχρι σήµερα, υπήρξαν πρωτοβουλίες για την
τροποποίηση των ποινικών µας νόµων, οι οποίες όµως σχετίζο-
νταν αρκετές φορές µε όσα διαλαµβάνονται στη Σύµβαση του
Παλέρµο και στα τρία πρόσθετα Πρωτόκολλα.

Αυτές οι διαµεσολαβήσασες πρωτοβουλίες του Έλληνα νο-
µοθέτη, ενσωµάτωναν αποσπασµατικά προβλέψεις της σύµβα-
σης και των τριών Πρωτοκόλλων, καθιστώντας τώρα δυσκολό-
τερη την εναρµόνιση και κύρωση, διότι έπρεπε να συντεθούν σε
ένα ενιαίο όλο ό,τι απέµενε και ό,τι θα έπρεπε να προστεθεί. Θε-
ωρούµε όµως, ότι είναι µία σηµαντική πρωτοβουλία από την
πλευρά της ελληνικής Κυβέρνησης.

Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους που συµµε-
τέχουν στη συζήτηση. ∆εν θα χρειαστεί να επαναλάβω επιχειρή-
µατα και δεδοµένα που ήδη µε πολύ µεγάλη επάρκεια, τόσο ο
εισηγητής της Πλειοψηφίας όσο και ο εισηγητής της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης ανέπτυξαν. Θα προτιµήσω, γι’ αυτό το λόγο,
µερικές διευκρινίσεις να παράσχω στο Τµήµα, οι οποίες φαντά-
ζοµαι ότι θα είναι χρήσιµες για όλους µας.

Ξεκινώ από ορισµένα ιδεολογικά ζητήµατα που ετέθησαν, κυ-
ρίως από τους εισηγητές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, του ΣΥΡΙΖΑ και από τον Ανεξάρτητο Βουλευτή, κ. Λεβέντη.

Ανήκω σ’ αυτούς που ισχυρίζονται ότι η ασφάλεια είναι µία έν-
νοια ευθέως ανάλογη της ελευθερίας. Όσο προστατεύουµε την
ελευθερία τόσο προστατεύουµε την ασφάλεια. Όσο µειώνουµε
το εύρος της ελευθερίας τόσο µειώνουµε και το εύρος της
ασφάλειας. Και αυτήν την αντίληψη θα την έχω εφ’ όρου ζωής,
θα συνεχίσω δε να την υπηρετώ, µαζί µε την Κυβέρνηση στην
οποία ανήκω, µέχρι το τέλος.

Στο νοµοσχέδιο που εισηγούµαστε, δεν απορρέει από οποια-
δήποτε διάταξη κίνδυνος περιστολής των ατοµικών ελευθεριών.
Σε ό,τι αφορά την 8η παράγραφο του 187Α, σχετικά µε την τρο-
µοκρατία, θα επανέλθω λίγο πιο ύστερα, αλλά τώρα θα υπο-
γραµµίσω για µία ακόµα φορά ότι το νοµοσχέδιο, δεν περιλαµ-
βάνει διάταξη, εξαιτίας της οποίας θα δικαιολογούνταν ο παρα-
µικρός, ο ελάχιστος φόβος για περιστολή ατοµικών ελευθεριών.
Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κίνδυνος κατά των δι-
καιωµάτων και των ατοµικών ελευθεριών δεν προέρχεται τόσο
από το νοµικό εποικοδόµηµα, όσο από την αδιαφανή δράση των
µηχανισµών εξουσίας.

Η δράση µηχανισµών εξουσίας στη σκιά της διεθνούς και της
εγχώριας, κάθε εθνικής ζωής, είναι που προκαλεί προβλήµατα.
Οι περισσότερες δράσεις των µηχανισµών εξουσίας σε βάρος
των ατοµικών ελευθεριών δεν γίνονται στο όνοµα του νόµου. Πά-
ντοτε ή συνήθως γίνονται κατά παραβίαση των νόµων. Η χρησι-
µότητα µας είναι να ελέγχουµε αποτελεσµατικά αυτούς ακριβώς
τους µηχανισµούς εξουσίας, που κατά παραβίαση της διεθνούς
και της εσωτερικής έννοµης τάξης δρουν.

Θα προσέξατε, κύριοι συνάδελφοι, που θέσατε τα σχετικά ζη-
τήµατα, ότι από ορισµένες πλευρές του Τµήµατος η νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, η ίδια η Σύµβαση του Παλέρµο
κατηγορήθηκαν γιατί δίδουν, αντιθέτως προς τη δική σας φοβία,
υπέρµετρη προστασία σε ορισµένες οµάδες, όπως είναι οι οµά-
δες που λαθραίως διακινούνται, που παρανόµως διακινούνται και
εισέρχονται στη χώρα.
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Νοµίζω, ότι η σύγχρονη Αριστερά θα έπρεπε να προσέξει, ότι
αφ’ ενός η Σύµβαση του Παλέρµο και τα πρόσθετα Πρωτόκολλα
και αφ’ ετέρου οι περαιτέρω εξειδικεύσεις που προτείνει η Κυ-
βέρνηση παρέχουν σειρά δικαιωµάτων, για τα οποία η Αριστερά
ευλαβικά αγωνίζεται, θα έπρεπε γι αυτό να µην καταψηφίσει σή-
µερα, αλλά να υπερασπιστεί το νοµοσχέδιο.

Τέθηκε ένα ερώτηµα, για το εάν θα έπρεπε να καταργηθεί η
παράγραφος 8 του άρθρου 187Α του Ποινικού Κώδικα. Είχα την
ευκαιρία να πω στην κοινοβουλευτική επιτροπή ότι νοµικά και πο-
λιτικά µε έχει βασανίσει για µεγάλο χρονικό διάστηµα το ερώ-
τηµα εάν ήταν λυσιτελέστερη η διατύπωση της παραγράφου 8
του 187Α, συγκριτικά µε τις διατυπώσεις των δύο θεµελιωδών
κειµένων: του Συντάγµατός µας και της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου.

Κατέληξα στο συµπέρασµα, ότι πρέπει να αφήσουµε να λει-
τουργήσουν οι απόλυτες, γεµάτες πλούτο νοηµάτων διατάξεις
του Συντάγµατός µας και ειδικότερα του άρθρου 120 καθώς και
των σχετικών διατάξεων της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα ∆ι-
καιώµατα του Ανθρώπου. Κατά την 8η παράγραφο του 187Α, δεν
θεωρούνται τροµοκρατικές πράξεις, εκείνες οι οποίες κατατεί-
νουν στην προστασία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

Αυτή η επανάληψη τι πλέον προσφέρει από τη διατύπωση του
άρθρου 120 του Συντάγµατος, που µάλιστα υπερβαίνει τη δια-
τύπωση του κοινού νοµοθέτη και ορίζει ότι ο Έλληνας πολίτης
προστατεύει, δικαιούται και υποχρεούται να προστατεύσει το δη-
µοκρατικό πολίτευµα µε κάθε µέσο. Όχι µε κάθε νόµιµο µέσο, µε
κάθε µέσο. Τι προσφέρει η διατύπωση του κοινού νοµοθέτη όταν
ορίζει, ότι δεν συνιστούν τροµοκρατικές πράξεις αυτές που κα-
τατείνουν στην υπεράσπιση του άρθρου 5.2 του Συντάγµατος;
Και γιατί µόνο του άρθρο 5.2 και όχι του άρθρου 5.3 του Συ-
ντάγµατος; ∆εν είναι υπερκείµενη διάταξη η 5.2 του Συντάγµα-
τος και υποκείµενη σε αυτήν η 5.3 του Συντάγµατος. Έχουν την
ίδια αξία.

Γιατί δεν µπορεί να προστατευθεί κατά τον ίδιο τρόπο, αυτός
ο οποίος χρησιµοποιεί την βία, όταν κάποιον προστατεύει από
βασανιστήριο; Πρόκειται για το άρθρο 7 του Συντάγµατος.

Και τι µας προσφέρει η διατύπωση του άρθρου 187Α παρά-
γραφος 8 µπροστά στη διατύπωση του άρθρου 2 της Ευρωπαϊ-
κής Σύµβασης για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου, που ορίζει
ρητά, υπερβαίνουσα κατά πολύ τη σχετική διάταξη του κοινού
νοµοθέτη, ότι ακόµη και θάνατος επιβαλλόµενος δεν θεωρείται
ότι παραβιάζει την Ευρωπαϊκή Σύµβαση για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου, όταν πρόκειται αυτός που ενεργεί να προστατεύσει
άνθρωπο από παράνοµη βία. Από παράνοµη βία γενικά.

Πείστηκα, λοιπόν, γιατί και εγώ είχα την ιδεολογική φόρτιση
του νοµοθέτη ο οποίος εισήγαγε τη συγκεκριµένη ρύθµιση, ιδε-
ολογική φόρτιση που οφειλόταν στα πάθη µας κατά τη διάρκεια
της δικτατορίας των συνταγµαταρχών. Αλλά έχω την αίσθηση ότι
τόσα χρόνια µετά είναι προτιµότερο να λειτουργήσει ακώλητα,
ελεύθερα, µε τον πλούτο των νοηµάτων και την ολότητα της υπε-
ράσπισης το θεµελιώδες κείµενο του Συντάγµατός µας και η εµ-
βληµατική διακήρυξη της ΕΣ∆Α.

Επιτρέψτε µου τώρα να διευκρινίσω ορισµένα θέµατα που θί-
χτηκαν κυρίως από την πλευρά των συναδέλφων του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού και που αποτέλεσαν το κύριο έρεισµα της
αρνήσεως της νοµοθετικής πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης.

Κατ’ αρχάς, κάθε τι που ρυθµίζεται µε το συζητούµενο νοµο-
σχέδιο και ανατρέχει στο ν.3386 και στα θύµατα της παράνοµης

διακίνησης µεταναστών, αφορά την παροχή κατά το ν.3064/2002
της αρωγής και της προστασίας.

∆εν θα αναφερθώ στη διόρθωση που έκανε ήδη ο Υφυπουρ-
γός κ. Κατσιφάρας, αλλά «θύµα διακίνησης» ορίζεται, µε πολύ
µεγάλη σαφήνεια, στην πρώτη παράγραφο του άρθρου τετάρ-
του περίπτωση ια ποιο είναι. Είναι τα θύµατα της εγκληµατικής
οργάνωσης και εγκληµατικής δραστηριότητας. Αλλά ο χαρακτη-
ρισµός κάποιου ως «θύµατος» δεν προκύπτει απ’ ευθείας από τη
διάταξη του νόµου, αλλά µετά από ειδική πράξη του Εισαγγε-
λέως Πρωτοδικών που θα κληθεί να αποδώσει τον σχετικό χα-
ρακτηρισµό.

Όλα αυτά πειθαρχούν στην ανάγκη να παρασχεθεί προστασία
και αρωγή κατά το ν.3064. Έγινε αναφορά, αν δεν κάνω λάθος,
από τον κ. Πλεύρη στο π.δ. 233. Αλλά και το π.δ. 233 αναφέρε-
ται στα θύµατα διακίνησης, που κατά το ν.3064 έχουν υποστεί ή
κινδυνεύουν να υποστούν σοβαρές βλάβες στη γενετήσια ελευ-
θερία τους, τη σωµατική τους ακεραιότητα και τη ζωή τους. Ο
Εισαγγελέας Πρωτοδικών θα τα χαρακτηρίσει θύµατα για να
υπαχθούν στις ρυθµίσεις, εφόσον έχουν υποστεί ή υπάρχει κίν-
δυνος να υποστούν βλάβες στη γενετήσια ελευθερία τους, στην
ακεραιότητά τους και στη ζωή τους. Και ορθά ρυθµίζει ό,τι ρυθ-
µίζει το νοµοσχέδιο που εισηγούµαστε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Αυτό ακριβώς νοµίζω ότι θα αποτελέσει, ίσως, αφορµή δεύτε-
ρης σκέψης και από τους συναδέλφους που έχουν κρατήσει επι-
φυλάξεις για τις διατάξεις αυτές.

Η καλή συνάδελφος –βλέπετε τι µου κάνατε, κυρία συνά-
δελφε; επειδή διαµαρτυρηθήκατε την άλλη φορά που σας είπα
«η νέα συνάδελφος», τώρα σας λέω η «καλή συνάδελφος»- παρ’
όλα αυτά πιστεύω και στα δύο…

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Πείτε την και ωραία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κατά τον Κανονισµό

δεν απαγορεύονται οι φιλοφρονήσεις.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Το ξέρω, κύριε Πρόε-
δρε, και σας ευχαριστώ που µου το επισηµαίνετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχω την ευθύνη του
Κανονισµού.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Η επιφύλαξη που κρα-
τείται, ορθά κρατείται, διότι αφορά δύο διατάξεις που θεωρούµε
ότι είναι µεγάλης σηµασίας για εµάς. Είναι τα άρθρα 438 και 456
του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας και αφορούν την έκδοση Έλ-
ληνα υπηκόου. Εκεί, λοιπόν, θα θέλαµε να έχει ισχύ η πρόβλεψη
των δύο διατάξεων του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.

Για να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω,
χωρίς να σας ταλαιπωρήσω αναγιγνώσκοντας τις παρατηρήσεις
που έχει κάνει το Επιστηµονικό µας Συµβούλιο ότι αποδέχθηκα
δύο από αυτές τις παρατηρήσεις τις οποίες δίνω στην Υπηρεσία,
ώστε να ενσωµατωθούν στο κείµενό µας και φυσικά να διανεµη-
θούν στους συναδέλφους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Γρηγόριος Αποστολάκος να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Αποστολάκο, έχετε το λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πόσα λεπτά θα χρεια-

στείτε;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ίσως να µην εξαντλήσω και το

χρόνο που ορίζεται από τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Αποστο-

λάκο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Θα προτιµήσω να µιλήσω από

το έδρανό µου, για να έχω τη δυνατότητα της απ’ ευθείας οπτι-
κής επικοινωνίας µε τον κύριο Υπουργό, σεβόµενος και το δια-
φαινόµενο πρόβληµα που έχει. Σας εύχοµαι περαστικά, κύριε
Υπουργέ.

Θα ξεκινήσω διαφορετικά. Η καλή, ωραία και νέα συνάδελφος
που είπατε νωρίτερα µίλησε για την επιφύλαξη του άρθρου 35,
που αναφέρεται όχι σ’ αυτό το οποίο είπατε, αλλά προφανώς
αναφέρεται στην επίλυση των διακρατικών διαφορών που προ-
κύπτουν από την εφαρµογή αυτής της Συµβάσεως. Στη δευτε-
ρολογία σας θα πείτε κάτι γι’ αυτό.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική θέση
της Νέας ∆ηµοκρατίας ξεκινάει από µια βασική πολιτική παρα-
δοχή, µια παραδοχή που λέει ότι η αντιµετώπιση του διεθνούς
οργανωµένου εγκλήµατος σε κάθε περίπτωση αποτελεί πρώτι-
στη πολιτική, θεσµική υποχρέωση. Στη βάση, λοιπόν, αυτής της
λογικής και µε δεδοµένο τα τροµακτικά προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζει η χώρα µας από τη διάδοση των σύγχρονων µορ-
φών του οργανωµένου διεθνούς εγκλήµατος, πιστεύουµε ότι η
προτεινόµενη ρύθµιση την οποία φέρνετε για ψήφιση στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, παραδεκτώς φέρεται και τύποις και σε
ό,τι αφορά τις κατ’ ουσίαν ρυθµίσεις.

Το τύποις παραδεκτό, κατά την εκτίµησή µας, συνδέεται µε
δύο πράγµατα. Το πρώτο ότι είναι συµβατώς εναρµονισµένο µε
τα συνταγµατικώς προβλεπόµενα µε βάση τη διάταξη του άρ-
θρου 28 και δεύτερον, από τις επιφυλάξεις τις οποίες κρατάτε -
και καλώς τις κρατάτε- σε ό,τι αφορά τις τρεις επιφυλάξεις που
έχετε µέσα στην εισηγητική έκθεση για το άρθρο 16, το άρθρο
18 και το άρθρο 35 που ανέφερε νωρίτερα η κυρία συνάδελφος.
Καλώς κρατάτε και αυτό. Άρα, το τύποις παραδεκτώς, κατά την
εκτίµησή µας, έχει να κάνει µε την εφαρµογή της συνταγµατικής
τάξης και την εναρµόνιση µε τα νοµίµως προβλεπόµενα.

Σε ό,τι αφορά το παραδεκτό στις κατ’ ουσίαν ρυθµίσεις, θα
αναφερθώ και εγώ στην εισήγηση του εισηγητού της Νέας ∆η-
µοκρατίας, αλλά και της Πλειοψηφίας –αλλά αναφέροµαι κυρίως
στην εισήγηση του κ. Σταµάτη- ο οποίος µε πολύ δόκιµο τρόπο
προσπάθησε και αν θέλετε δικαιολόγησε και τη στάση της Νέας
∆ηµοκρατίας, σε ό,τι αφορά την ψήφιση του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου.

Μπαίνω, όµως, στον πειρασµό να σας κάνω ορισµένες πολιτι-
κές παρατηρήσεις, µε αφορµή την παρατήρηση την οποία κά-
νατε προς την πλευρά µιας πτέρυγας της Βουλής, ότι
προσπαθούν να βρουν αιτίες για να µην ψηφίσουν ένα συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, η πολιτική συµπεριφορά
της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν ταυτίζεται µε την λογική του «όχι» σε
όλα. Η πολιτική συµπεριφορά της Νέας ∆ηµοκρατίας ταυτίζεται
µε την προάσπιση των κοινωνικών συµφερόντων αυτού του
τόπου. Θα σας έλεγα ότι έχει µια στέρεη βάση, τη βάση της συ-
νέχειας του κράτους. Το κράτος, προφανώς δεν είναι λάφυρο
καµµιάς νοµίµου εκλεγµένης Κυβέρνησης, το κράτος έχει συνέ-
χεια.

Συνεχίζεται, λοιπόν, µια κυβερνητική πρακτική που άρχισε το
2000. Κακώς µέχρι το 2004 δεν ολοκληρώθηκε η κύρωση της συ-
γκεκριµένης Σύµβασης του Παλέρµο, κακώς και αργότερα, και
εύλογα ερωτηµατικά γεννώνται γιατί αυτή η καθυστέρηση για
µία δεκαετία που σε καµµία περίπτωση δεν βοήθησε το οργα-
νωµένο ελληνικό κράτος να µπορέσει µε πιο συντονισµένο τρόπο

να βρει κάποιες απαντήσεις στα µεγάλα προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζει;

Άρα, εµείς δεν ψάχνουµε από την πλευρά µας να βρούµε επι-
χειρήµατα για να σας λέµε «όχι». Όταν, λοιπόν, εκτιµούµε – και
το έχουµε αποδείξει πλειστάκις το τελευταίο οκτάµηνο, δεκά-
µηνο που κυβερνάτε την χώρα – ότι οι νοµοθετικές σας πρωτο-
βουλίες στοχεύουν στην προάσπιση των κοινωνικών συµφερό-
ντων τις ψηφίζουµε.

∆υστυχώς, όµως – και το λέω καλοπίστως προς την πλευρά
σας – δεν µπορώ να θυµηθώ, τουλάχιστον από το 2007 που είµαι
εγώ στη Βουλή των Ελλήνων, να έχει υπάρξει έστω και ένα νο-
µοθέτηµα, ακόµη και µια κύρωση σύµβασης από την κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας που να την είχατε ψηφίσει.

Εδώ, λοιπόν, καταγράφω το επιχείρηµα ότι είναι άλλη η πολι-
τική συµπεριφορά η δική σας και άλλη η πολιτική συµπεριφορά
η δικιά µας.

∆ιάβασα µε πάρα πολύ προσοχή την εισηγητική έκθεση και
µου ανέκυψε ένα µεγάλο ερώτηµα και σας το καταγράφω και ως
πρόκληση προς την πλευρά σας για την προάσπιση του κυβερ-
νητικού έργου µε την οποία είστε επιφορτισµένος.

Θα σας έλεγα και µια κολακεία αυτήν τη στιγµή, ότι πιστεύω
ότι και οι ρυθµίσεις, οι οποίες ήρθαν για την τροποποίηση του
Ποινικού Κώδικα είναι νοµοτεχνικά άρτιες. Το κλείνω και αυτό,
γιατί εµείς δεν φειδόµεθα, ούτε µας κοστίζει τίποτα πολιτικά να
λέµε ότι «ναι», είναι νοµοθετικά άρτιο µαζί µε τις όποιες επιση-
µάνσεις κάνατε σε ό,τι αφορά το θέµα των παρατηρήσεων του
Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής.

Μέτρησα, όµως, κύριε Υπουργέ, στην εισηγητική έκθεση δε-
κατρείς νοµοθετικές ρυθµίσεις, οι οποίες έχουν γίνει σε ό,τι
αφορά την αντιµετώπιση της διαφθοράς. ∆εκατρείς δεν είναι
αυτές; Εσείς θα τα θυµάστε καλύτερα. Τις έχω εδώ µπροστά
µου. Είναι δεκατρείς. Θα υπάρχουν άλλες τόσες νοµοθετικές
ρυθµίσεις του παρελθόντος, του πρόσφατου και του απωτάτου
– δηλαδή, τουλάχιστον καµµία εικοσιπενταριά, σε όλο το εύρος
και το φάσµα της κρατικής λειτουργίας – που ασχολούνται µε
την αντιµετώπιση της διαφθοράς.

Αναρωτιέµαι, µήπως πρέπει κάποτε η οργανωµένη ελληνική
πολιτεία, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, να προχωρήσει σε µια κω-
δικοποίηση όλων αυτών των ρυθµίσεων; Να υπάρχει ένας «µπού-
σουλας», ένα ενιαίο κείµενο που να είναι στέρεη νοµική αναφορά
για τους εφαρµοστές του δικαίου, αλλά και για τη δρώσα ελλη-
νική πολιτεία µέσα από την άσκηση της εκάστοτε νόµιµης κυ-
βερνητικής λειτουργίας;

Είναι δυνατόν, αυτήν τη στιγµή ο οποιοσδήποτε θέλει να αντι-
µετωπίσει – και θα σας πω γιατί τα λέω αυτά – θέµατα, τα οποία
άπτονται της αντιµετωπίσεως της διαφθοράς να έχει µπροστά
του όλο αυτό το πολυδαίδαλο κείµενο νοµοθετικών ρυθµίσεων;
Ξεπερνάνε τις τριάντα µε µία µατιά, την οποία έριξα και δεν ήταν
πρόχειρη, επιµελής ήταν η µατιά, την οποία έριξα.

Εδώ µπαίνει ένα µεγάλο ερωτηµατικό. Άραγε αρκούν αυτά τα
νοµοθετήµατα τα οποία υπάρχουν; Γιατί δεν αντιµετωπίζεται η
διαφθορά; Ποια είναι η αιτία που κάθε φορά καλείται η Βουλή
των Ελλήνων να έρθει, να ψηφίσει νοµοθετήµατα για να αντιµε-
τωπίσει αυτό το θέµα;

Για εµένα υπάρχει µια άλλη παράµετρος, µια άλλη συνιστώσα.
Είναι η κυβερνητική πρακτική και δεν αναφέροµαι µόνο στη δική
σας κυβερνητική πρακτική, ούτε του πρόσφατου παρελθόντος.
Μιλάω γενικότερα για τον τρόπο λειτουργίας της ελληνικής πο-
λιτείας µέσα από την εκάστοτε νόµιµη ελληνική κυβέρνηση. Εκεί
µπαίνουν οι τεράστιες ευθύνες. Νόµοι υπάρχουν. Εφαρµόζονται;
Μηχανισµοί θεσµικοί υπάρχουν, δικαιοσύνη. Μπορεί να φέρει σε
πέρας άρτια νοµοθετήµατα, όπως το παρόν;

Υπάρχει πολιτική βούληση, κύριε Υπουργέ, για την εκτελεστική
εξουσία να δώσει απαντήσεις; Τίποτα δεν θα πετύχουµε. Τίποτα
δεν θα πετύχουµε αν δεν βγει στην προµετωπίδα µια ισχυρή πο-
λιτική βούληση, η οποία θα δώσει διέξοδο και στους θεσµούς και
στις µεγάλες απαιτήσεις των καιρών. Αυτή είναι η δική µας εκτί-
µηση.

Πάρτε για παράδειγµα σήµερα – σας το ανακοινώνω γιατί
είµαι από αυτούς που στήριξαν να στείλει αυτό το έγγραφο ο
Πρόεδρος της Εξεταστικής Επιτροπής για την Υπόθεση «SIE-
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MENS» – που έρχεται σήµερα η Εξεταστική των Πραγµάτων Επι-
τροπή της Βουλής των Ελλήνων και απευθύνει έγγραφο στην
ηγεσία της δικαιοσύνης – σε ποιόν; Στη δικαιοσύνη – να διευρύ-
νει τα κατηγορητήρια και να ασκήσει περαιτέρω διώξεις για τη
σύσταση οργανωµένης συµµορίας, όπως την αποκάλεσε κά-
ποιος συνάδελφος, η οποία ενέµετο τα χρήµατα του ελληνικού
λαού. Πιστεύετε, δηλαδή, ότι τα οποιαδήποτε νοµοθετήµατα
αυτά θα µπορέσουν να βοηθήσουν αν δεν υπάρχει ισχυρή κυ-
βερνητική βούληση να τα αντιµετωπίσει;

Η άσκηση, δηλαδή, προσθέτων ποινικών διώξεων µέσα από τη
διεύρυνση του κατηγορητηρίου για όσους συµµετείχαν σε αυτό
το οργανωµένο δίκτυο κατά των συµφερόντων του ελληνικού
λαού θα µπορέσει ποτέ να έρθει σε πέρας αν αυτήν τη στιγµή –
και αυτή είναι η µεγάλη πρόκληση την οποία οφείλουµε απένα-
ντι στον ελληνικό λαό – δεν έρθει να πει ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός, η ελληνική Κυβέρνηση, στην κυβέρνηση της Γερµα-
νίας: «∆ώστε λύση, ειδάλλως κόβουµε τελείως οποιονδήποτε οι-
κονοµικό δεσµό µαζί σας».

∆εν λύνονται τα θέµατα της διαφθοράς µόνο µε την απονοµή
της δικαιοσύνης. Χρειάζεται αυτό που σας ανέφερα νωρίτερα –
και το επαναλαµβάνω µε τον κίνδυνο να φανώ κουραστικός –
δρώσα, θετική, ποιοτική κυβερνητική δράση για να αντιµετωπι-
στούν τα προβλήµατα αυτά.

Μια άλλη παρατήρηση, την οποία ήθελα να σας κάνω συνδέε-
ται µε το γεγονός εάν αυτήν τη Σύµβαση του Παλέρµου την έχει
υπογράψει και η Τουρκία. Υπάρχει µια µεγάλη ευαισθησία στη
χώρα µας για το θέµα αυτό. Η σηµερινή έρευνα που έκανα, λέει
ότι την έχει υπογράψει. Το µεγάλο ζητούµενο είναι ποιες είναι οι
κυβερνητικές ενέργειες σε ό,τι αφορά τη διακρατική συνεργα-
σία µε τη γείτονα χώρα, ούτως ώστε να προσαρµοστεί και αυτή
στις όποιες πρόνοιες θέτει η παρούσα Σύµβαση που σήµερα ψη-
φίζουµε.

Θέλω να µου δώσετε µια απάντηση επ’ αυτού. Εκτιµώ ότι δεν
θα γίνει τίποτα. Όπως η άρνηση να συµµορφωθεί προς τις επι-
ταγές της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσω της FRONTEX τη βάζει στο
απυρόβλητό και δηµιουργεί µύρια όσα προβλήµατα, όχι µόνο
στην Ελλάδα, αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε κύριο αποδέ-
κτη των προβληµάτων την Ελλάδα, το ίδιο φοβάµαι ότι θα συµ-
βεί και εδώ και διερωτώµαι σε τι βαθµό θα µπορέσετε σύντοµα
εσείς – εσείς όχι σαν άτοµο, ως αρµόδιος Υπουργός ∆ικαιο-
σύνης σε συνεργασία µε τον Υπουργό Εξωτερικών – να δώσετε
µια απάντηση σε τι βαθµό η Τουρκία, η οποία έχει υπογράψει
αυτή τη Σύµβαση FRONTEX, οφείλει να ανταποκριθεί στις υπο-
χρεώσεις της απέναντι στη ∆ιεθνή Κοινότητα.

Θα κλείσω µε την παρατήρηση που ανέφερα στην αρχή της
τοποθέτησής µου. Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν ψάχνουµε να
βρούµε προσκόµµατα ή ψεύτικες δικαιολογίες, ούτως ώστε να
µπορέσουµε να καταψηφίσουµε. Θεωρούµε τιµή µας το γεγονός
ότι στηρίζουµε ένα νοµοθέτηµα, το οποίο είναι εναρµονισµένο
µε την ουσιαστική προάσπιση των κοινωνικών και πολιτικών συµ-
φερόντων του Έλληνα πολίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αποστολάκο.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευ-

θυµίου, έχει το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει

µια παροιµία που αυτήν τη στιγµή δεν µπορώ να την προσαρ-
µόσω µε τον κατάλληλο τρόπο για το Βήµα της Βουλής των Ελ-
λήνων σχετικώς µε κάτι που δεν αφήνει να αγιάσει. Κάτι
συµβαίνει µε την Νέα ∆ηµοκρατία που δεν µπορεί να αγιάσει,
ενώ έχει πράγµατι όλη την καλή θέληση και την προσπάθεια να
κάνει πράξη αυτό που δήλωσε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος και ο εισηγητής: ότι θέλουν να είναι µια θετική δύναµη
που συµβάλλει µε τρόπο γόνιµο, ώστε να προχωράµε τα θέµατα
και όχι να καλλιεργούµε αντιθέσεις µεταξύ µας, χωρίς νόηµα και
χωρίς περιεχόµενο.

∆ράττοµαι, λοιπόν, της ευκαιρίας από τα φοβερά και τροµερά
που επιδαψίλευσε στην Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος, µόλις προ ολίγου, να υπενθυµίσω την αλή-
θεια των πραγµάτων.

Ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κατηγόρησε την Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ γιατί δεν επιταχύνει την υπόθεση της
«SIEMENS», απευθυνόµενη στην κυβέρνηση της Γερµανίας και
ζητώντας να πράξει τα δέοντα. Μπορούµε να βάλουµε τα πράγ-
µατα σε µια σειρά;

Το Ιούλιο του 2008 έζησα προσωπικά µια µεγάλη πολιτική τιµή.
∆ηµόσια ζήτησα η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας να προ-
σφύγει δικαστικά εναντίον της «SIEMENS» στη Γερµανία, την
εποχή εκείνη ακριβώς που η υπόθεση ήταν δικαστικά ανοιχτή στη
Γερµανία. Έζησα τη µεγάλη πολιτική ικανοποίηση για κάθε στέ-
λεχος. Αυτή τη πρότασή µου την προάσπισα γραπτά, την προά-
σπισα δηµόσια, την προάσπισα στις τηλεοράσεις, την ανέδειξα
στα ραδιόφωνα. Και έζησα και την τιµή το πολιτικό συµβούλιο
του κινήµατός µου, σε απόφασή του τον Ιούλιο του 2008, να το
κάνει επίσηµη θέση, ζητώντας από την κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας να παρέµβει δικαστικά στη Γερµανία εναντίον της
«SIEMENS», προασπίζοντας τα ελληνικά συµφέροντα, τα συµ-
φέροντα του ελληνικού δηµοσίου την ώρα –επαναλαµβάνω- που
η υπόθεση ήταν ανοιχτή δικαστικά στη Γερµανία.

Σιωπά η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Όταν επαναθέ-
σαµε το θέµα, αφού είχε κλείσει η υπόθεση δικαστικά στη Γερ-
µανία, ο κ. Αλογοσκούφης είπε το ανεπανάληπτο: «Τί µε
µέµφεστε Έχω προσφύγει ως πολιτικός ενάγων στην ελληνική
δικαιοσύνη». Μιλάµε δηλαδή, για µια παρωδία προάσπισης του
δηµοσίου συµφέροντος. Πώς να χαρακτηριστεί, όµως, τώρα η
στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας, που αφού έθαψε το θέµα, καταγ-
γέλλει το ΠΑΣΟΚ γιατί δεν έχει τη δύναµη του Ιησού να µετα-
τρέψει αυτό που έθαψε σε Λάζαρο. ∆ηλαδή, καταγγέλλει η Νέα
∆ηµοκρατία που έθαψε την υπόθεση ως δυνατότητα προσφυγής
στη Γερµανία, γιατί το ΠΑΣΟΚ δεν έχει τη δυνατότητα να ανα-
στήσει στη Γερµανία την υπόθεση που την οδήγησε σε αυτήν την
κατάσταση η Νέα ∆ηµοκρατία. Είναι πρωτοφανής πολιτικά αυτή
η συνθήκη και προφανώς ισχύει ως πράξη αµηχανίας. Γιατί

∆ιότι είναι σε όλους ορατό αυτό που είπαµε στο ΠΑΣΟΚ, πριν
ο ελληνικός λαός δώσει µε τη θέλησή του την κατεύθυνση να
εφαρµοστεί αυτή η πολιτική και είναι: Για την αντιµετώπιση της
διαφθοράς πρέπει να µατώσουµε. Το να µατώσουµε για εµάς
στην παράταξή µας είναι κάτι πολύ απλό. ∆εν έχει η διαφθορά
ούτε πράσινο ούτε γαλάζιο ούτε µαύρο ούτε κόκκινο χρώµα. Η
διαφθορά πρέπει να τσακιστεί, όπου και αν βρίσκεται. Και εµείς
θέλουµε να τελειώσουµε. Και ειλικρινά σας λέω, αφορά τη συ-
ντριπτική πλειοψηφία, όχι των µελών του ΠΑΣΟΚ στη Βουλή,
αλλά τη συντριπτική πλειοψηφία των µελών του ΠΑΣΟΚ ως πα-
ράταξη. Όσοι περισσότεροι βρεθούν -δεν µπα να είναι στο
ΠΑΣΟΚ- θεωρούµε ότι είναι κάθαρση για τη χώρα και λύτρωση
για όλους µας.

Εµείς δεν έχουµε αυτά τα στεγανά. ∆εν θέλουµε να προφυ-
λάξουµε κανέναν, δεν θέλουµε να κρύψουµε κανέναν, δεν θέ-
λουµε να προστατέψουµε τίποτα. Και θα καλούσαµε τη Νέα
∆ηµοκρατία, µε την ίδια αποφασιστικότητα, µε την ίδια απόλυτη
επιθυµία να φτάσουµε στη ρίζα των προβληµάτων, να συστρα-
τευθεί αντί να κατασκευάζει αυτά τα τεχνάσµατα που δεν τιµούν
και την παράδοση ενός Κοινοβουλίου που θέλει να ανατρέψει
αυτά που βρήκε ως κακώς κείµενα και να προχωρήσει όντως σε
µια καλύτερη συνθήκη για όλους.

Θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις για τη συζήτηση για το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, αν και νοµίζω ότι ο
Υπουργός, παρά την ίωση που ταλαιπωρεί τη φωνή του, δεν
έχασε την οξυδέρκεια και την οξυµένη υπεράσπιση των επιχει-
ρηµάτων της νοµοθετικής πρωτοβουλίας.

Θα πω, λοιπόν, ότι πράγµατι από όλους µας αναδεικνύεται η
ανάγκη της διεθνούς συνεργασίας, στηριγµένη στη διεθνή έν-
νοµη τάξη, της αντιµετώπισης µιας πολύπλοκης διεθνούς εγκλη-
µατικότητας, που δεν είναι καθόλου η εγκληµατικότητα που
καταλήγει σε περιθωριακή ποινική δράση.

Όπως σωστά ειπώθηκε από όλες τις πτέρυγες –και συγκρά-
τησα αυτή τη διατύπωση πρώτα από τον κ. Σταµάτη, τον ειση-
γητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- αυτή η εγκληµατικότητα
περιλαµβάνει και τα «λευκά κολάρα». Είναι συνυφασµένη πολλές
φορές ακόµη και µε κυβερνητικές εξουσίες, µε κρατικές όψεις.
Αν σκεφτούµε σήµερα τί γίνεται στο Μεξικό, τα καρτέλ των ναρ-
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κωτικών έχουν διαµορφώσει τέτοια παράλληλη εξουσία προς την
κρατική εξουσία, ώστε αυτήν τη στιγµή που µιλάµε –προχθές,
χθες και σήµερα- οι συγκρούσεις της κυβέρνησης εναντίον των
δυνάµεων των καρτέλ του Μεξικού γίνονται µε ειδικές στρατιω-
τικές δυνάµεις και πολύνεκρες µάχες. Υπάρχει πια µια παράλ-
ληλη δοµή, µε συµµετοχή των «λευκών κολάρων», διεφθαρµένων
ζωνών της αστυνοµίας, διεφθαρµένων ζωνών του κρατικού µη-
χανισµού, µια παράλληλη ιεραρχία του εγκλήµατος µε διεθνή
βάση, µε διεθνή αναφορά και µε ένοπλη διάταξη, ώστε να υπάρ-
χει σαν παράλληλος, ιδιωτικός ποινικός στρατός και να χρειάζε-
ται επέµβαση ειδικών δυνάµεων του στρατού για να συγκρου-
στούν.

Άρα, όλα αυτά σηµαίνουν ότι χρειάζεται η διεθνής συνεργα-
σία, χρειάζεται να στηρίζεται στη διεθνή έννοµη τάξη και δεν
µπορούµε να κλείνουµε τα µάτια σε µια τέτοια πραγµατικότητα
που αφορά την καθαρά ποινική πλευρά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως, δεν αφορά πράγµατι και
την τροµοκρατία Σε εµένα τουλάχιστον όλα είναι βιωµατικά. ∆εν
θα ξεχάσω ποτέ ότι ο πρώτος µου στοχασµός για τη φύση της
τροµοκρατίας που έρχεται µέσα από τους φονταµενταλισµούς
ήταν στα τέλη της δεκαετίας του ’70. Ίσως οι παλαιότεροι θυ-
µούνται. Στο µαθητικό κίνηµα, στη γενιά του ∆ιοµήδη Κοµνηνού
υπήρχε ένα παλικαράκι στο µαθητικό του ΕΚΚΕ, του Επαναστα-
τικού Κοµµουνιστικού Κινήµατος Ελλάδας, ο Αντώνης Σούλτς.
Το θυµάµαι. Ήταν ένα µαχητικό παλικαράκι που ήταν στη δικτα-
τορία µαθητής και αµέσως µετά επικεφαλής του µαθητικού. Αυτό
το παιδί ταξίδευε τουρίστας από το αεροδρόµιο του Ορλύ και
διαµελίστηκε από µία βόµβα των αδελφών µουσουλµάνων των
Αλγερίνων, οι οποίοι θεωρούσαν ότι έχουν δικαίωµα να ανατινά-
ζουν οποιονδήποτε βρίσκεται στη Γαλλία, διότι αφού βρέθηκε
στη Γαλλία είναι συνένοχος του παλιού αποικιοκράτη που έχει
οδηγήσει κ.ο.κ..

Από τότε µέσα µου τυραννιέµαι για τη φύση µιας ορισµένης
διεθνούς τροµοκρατίας, η οποία δεν συνδέεται µε οτιδήποτε
µπορούµε να εντάξουµε στην παράδοση του πολιτικού πολιτι-
σµού που κουβαλάµε, όλες οι πτέρυγες. Και φοβάµαι ότι δεν
µπορούµε να το εντάξουµε σε ένα ευρύτερο σχήµα πολιτισµού.
∆ιότι, αγαπητοί φίλοι, είµαστε εδώ όλοι γιατί στην Ευρώπη –αλλά
και στην Ελλάδα- δόθηκαν µάχες απέναντι σε αυτές τις νοοτρο-
πίες. Τί ήταν η Ιερά Εξέταση των Ισπανών, όταν έκαιγαν στα βα-
σανιστήρια όποιον διαφωνούσε, όταν έκαιγαν τα κορίτσια αν
ήταν ωραία, γιατί ήταν µάγισσες Τι ήταν; ∆εν ήταν µια νοοτρο-
πία που δεν µπορούσε να συµβιβαστεί η αντίληψη, καθώς οικο-
δοµείτο η αντίληψη των δικαιωµάτων, ότι µπορεί να συνυπάρξει
το δηµοκρατικό κράτος δικαίου µε τέτοιες αντιλήψεις µέσα στην
Ευρώπη Είµαστε εδώ σήµερα γιατί πολεµήσαµε µε αυτούς τους
φανατισµούς, µε αυτούς τους ολοκληρωτισµούς, µε αυτά που
θέλουν να οικοδοµήσουν µια τάξη πραγµάτων ότι «η µόνη αλή-
θεια είναι αυτή και ή συνυπάρχεις µε αυτή ή έχω δικαίωµα να σε
εκτελέσω, να σε ακρωτηριάσω». ∆εν έχουµε κάτι κοινό. Και αυτό
υπάρχει. Και υπάρχει µόνο

Ποιο είναι το εύρηµα όµως της άλλης κατασκευής της ∆ύσης;
Βάζει την ταµπέλα «Ισλαµικό», την ίδια ώρα που αυτό είναι ένα
ρεύµα µες στο Ισλάµ µειοψηφικό που µάχονται άνθρωποι στο
Ισλάµ, ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο που µάχονταν άνθρωποι την
Ιερά Εξέταση και τα Ιερατεία του Βατικανού και τους ανθρώπους
που έψηναν άλλους ανθρώπους. Αυτό είναι το άλλο παιχνίδι. Να
βάλεις µια ταµπέλα και να πεις «ο Ισλαµισµός». Μα, δεν είναι έτσι.
Είναι ένα ρεύµα φονταµενταλιστικό που βρίσκει απέναντι όλες
τις άλλες αντιλήψεις, πολιτικές, ιδεολογικές, είτε µες στο Ισλάµ,
είτε ευρύτερα. Άρα, δεν µπορούµε ούτε εκεί να κλείσουµε τα
µάτια. ∆εν µπορούµε να κρυφτούµε.

Και αυτή η απάντηση που έχουµε να δώσουµε είναι ότι προ-
φανώς πρέπει να αντιµετωπίσουµε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
…µε αποφασιστικό τρόπο και την τροµοκρατία, αλλά και θα

συµφωνήσω απόλυτα, σε έναν κοινό, όµως, τόπο ότι η πραγµα-
τική επιτυχία του αγώνα εναντίον της τροµοκρατίας είναι να µην
υποκύψεις στον ολοκληρωτισµό που καταργεί τα δικαιώµατα εν

ονόµατι της µάχης κατά της τροµοκρατίας.
Αυτό είναι το κλειδί για την αντίληψη µας, για τον πολιτικό πο-

λιτισµό, για το νοµικό πολιτισµό, την αντίληψή µας για τη δια-
σφάλιση των κατακτήσεων τόσων αιώνων και κυρίως τη
διασφάλιση ενός µέλλοντος που είναι προφανές ότι πρέπει να
κερδηθεί και να διαφυλαχθεί πάλι µε αγώνες, γιατί ακριβώς η θε-
ωρία των opposti extremismi δεν χρησιµοποιήθηκε µόνο στην Ιτα-
λία, αλλά είναι ανά πάσα στιγµή φανερό ότι είναι έτοιµη να
εγκαθιδρυθεί σε παγκόσµια κλίµακα. Και υπάρχουν κέντρα που
θέλουν ακριβώς οι δήθεν αντίθετοι εξτρεµισµοί να συντρίψουν
στη µέση τα δικαιώµατα και τις κατακτήσεις όλων.

Αυτό που καταθέτουµε ως νοµοθετική πρωτοβουλία είναι στην
πλευρά ακριβώς των αξιών, όπως τις περιέγραψε ο κύριος
Υπουργός. Είναι διαφύλαξη των αρχών του κράτους δικαίου,
αλλά και διαφύλαξη ακριβώς της ανάγκης µιας αποτελεσµατικής
διεθνούς προστασίας, διεθνούς συνεργασίας, θεµελιωδών δι-
καιωµάτων, θεµελιωδών αγαθών. Και νοµίζω ότι µε επάρκεια
υποστηρίχθηκε ότι µια σειρά από τις πολύ νόµιµες ενστάσεις
έχουν περιληφθεί στο σκεπτικό της νοµοθετικής πρωτοβουλίας,
όπως ο κύριος Υπουργός αποσαφήνισε συγκεκριµένα µε ανα-
φορές σε καίρια άρθρα.

Θεωρώ ότι µε αυτόν τον τρόπο κάνουµε ένα θετικό βήµα εν-
σωµάτωσης της Ελλάδας στη διεθνή νοµοθεσία χωρίς την ανη-
συχία που εκφράστηκε και χωρίς τους φόβους που διατυπώ-
θηκαν. Μπορούµε να πούµε ότι κατοχυρώνουµε αυτά που πρέπει
και διασφαλίζουµε αυτά που επιβάλλεται.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ευθυµίου.

Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, να ευχηθώ περαστικά. Βλέπω ότι η φωνή σας
έχει κλείσει, µάλλον λόγω των κλιµατιστικών.

Θέλω, κύριε Υπουργέ, αν είναι εφικτό, να µας διευκρινίσετε τα
θέµατα που θα θέσουµε. Και βέβαια τα απευθύνω φυσικά και
προς τη Νέα ∆ηµοκρατία και µάλλον εντονότερα προς τη Νέα
∆ηµοκρατία. ∆ιότι εγώ προσωπικά πάντα αντιλαµβάνοµαι αυτό
το χώρο σαν ένα χώρο ιδεολογικής και πολιτικής συγκρούσεως,
η οποία εν τέλει οδηγεί ενδεχοµένως σε µία σύνθεση. Αλλά κατά
βάση καθένας µας εδώ αντιπροσωπεύει ένα πολιτικό και ιδεολο-
γικό χώρο.

Μπορώ δηλαδή, πολύ εύκολα να καταλάβω πώς ο κ. Καστανί-
δης ως Υπουργός του ΠΑΣΟΚ, µιας κυβερνήσεως που έφερε
προς ψήφιση το νόµο για την ιθαγένεια, έρχεται και φέρνει προς
συζήτηση και ψήφιση αυτό εδώ το πράγµα και απευθύνεται προς
την Αριστερά και λέει: «Μα, όλα αυτά που θέλατε όλα αυτά τα
χρόνια, εµείς σας τα κάνουµε πράξη». Αυτό όλο είναι συµβατό,
είναι στο ίδιο κοµµάτι, είναι ένα δείγµα πολιτικής συνέπειας.

Όµως, είναι τελείως αδύνατο να καταλάβω, κύριε Κοινοβου-
λευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας ∆ηµοκρατίας, πώς µπορεί η Νέα
∆ηµοκρατία και µάλιστα η Νέα ∆ηµοκρατία του Αντώνη Σαµαρά
που διατείνεται ότι είναι µια διαφορετική Νέα ∆ηµοκρατία από
την παλιά Νέα ∆ηµοκρατία του κ. Λούλη -ο οποίος προσφάτως
κατηγόρησε τον κ. Σαµαρά ως ακροδεξιό, υπενθυµίζω, στο ρα-
διόφωνο- πώς µπορεί η Νέα ∆ηµοκρατία λοιπόν του κατά κ.
Λούλη ακροδεξιού Αντώνη Σαµαρά η όποια Νέα ∆ηµοκρατία
υποτίθεται ότι πρωταγωνίστησε –προφανώς δεν πρωταγωνί-
στησε, αλλά εν πάση περιπτώσει έτσι θέλει να πιστεύει εκείνη-
στον αγώνα κατά του νόµου για την ιθαγένεια, µε βασικό σκε-
πτικό ότι φοβόµαστε ως κοινωνία τη µεταβολή που µπορεί να
υπάρξει από την αθρόα προσέλευση λαθροµεταναστών, να έρ-
χεται και να συντάσσεται µε το ΠΑΣΟΚ σε ένα τόσο κρίσιµο θέµα
που καθ’ οµολογίαν του Υπουργού κάνει όλα όσα τόσο καιρό ζη-
τάει η Αριστερά.

Αντιλαµβάνεστε ότι εδώ υπάρχει ένα λογικό χάσµα. ∆εν µπο-
ρείς να είσαι και στη µία βάρκα και στην άλλη βάρκα. Εµείς θέ-
τουµε ένα συγκεκριµένο θέµα. Επειδή έχουµε πολύ µεγάλη
ανησυχία πράγµατι και θέλουµε να εκφράσουµε τους πολίτες,
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που έχουν αυτή την ίδια ανησυχία µε µας για το τι συµβαίνει στην
πατρίδα µας, για όλο αυτό το θέµα που λέγεται λαθροµετανά-
στευση, για αυτό το λόγο αυτά που δηµιουργούνται –και θα τα
εξηγήσω στη συνέχεια- ως νοµικές πραγµατικότητες πια µε αυτό
το νοµοσχέδιο, ακριβώς επειδή αν ετίθεντο τόσα ερωτήµατα -θα
τα διαβάσω- στον κάθε πολίτη που ανησυχεί όπως και µείς για το
θέµα της λαθροµεταναστεύσεως, θα τα θεωρούµε φρικώδη, συ-
νεπείς όντες, λέµε όχι.

Και ασφαλώς, κύριε Υπουργέ, το ξέρετε πολύ καλά ότι εµείς
δεν ψάχνουµε προσχήµατα για να µην ψηφίσουµε. Εµείς άµα πι-
στεύουµε ότι κάτι πρέπει να το ψηφίσουµε, το ψηφίζουµε όσο
δύσκολο και να είναι. Βλέπε µνηµόνιο. ∆εν έχουµε τέτοια προ-
βλήµατα ως κόµµα. Εµάς µας ενδιαφέρει η ιδεολογική και πολι-
τική συνέπεια.

Ή υπόκεισαι στην πλευρά εκείνων, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε της Νέας ∆ηµοκρατίας που ανησυχείς εσύ ο ίδιος αυ-
θεντικά και θες να εκφράσεις και τους πολίτες που ανησυχούν γι’
αυτό το µείζον θέµα, άρα αναγκαστικά αυτό το καταψηφίζεις ή,
µε συγχωρείτε, ανησυχείς γιαλατζί. Ανησυχείς για ψηφοθηρικούς
λόγους, για να µη σου φύγει καµµία ψήφος προς τον Καρατζα-
φέρη. Εδώ δείχνεις δήθεν τον πολιτικό σου πολιτισµό και ανοί-
γεις όχι την κερκόπορτα -για να καταλάβετε τι συµβαίνει εδώ θα
το αποδείξω στη συνέχεια- ανοίγεις την «Πύλη των Λεόντων» για
να περάσουν οι λαθροµετανάστες.

Πάµε, λοιπόν, να τα πάρουµε µε τη σειρά. Θέλω να ξεκινήσω
αντίστροφα, κύριε Υπουργέ, γιατί στο παράδειγµα του συναδέλ-
φου µου κ. Μάκη Βορίδη, που έφερε ως παράδειγµα τη σωµα-
τεµπορία και το θέµα της ευάλωτης θέσης και πώς ερµηνεύεται
στα δικαστήρια, δεν δώσατε απάντηση. Θέλω να διαβάσω, λοι-
πόν, ακριβώς τι λέει ο κώδικας. Άρθρο 351 παράγραφος 2: «Με
την ποινή της προηγουµένης παραγράφου τιµωρείται ο υπαίτιος
αν για να πετύχει τον ίδιο σκοπό αποσπά τη συναίνεση προσώ-
που µε τη χρήση απατηλών µέσων ή το παρασύρει εκµεταλλευ-
όµενος την ευάλωτη θέση του µε υποσχέσεις, δώρα, πληρωµές
ή παροχή άλλων ωφεληµάτων».

Και όλοι καταλαβαίνουµε την ευάλωτη θέση πώς ερµηνεύεται
στα δικαστήρια. ∆ηλαδή και µόνο η υπόσχεση καλύτερης οικο-
νοµικής ζωής σε κάποιον που στη χώρα αφετηρίας βρίσκεται σε
πολύ δυσµενή θέση -αυτό θα πει, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε της Νέας ∆ηµοκρατίας, ευάλωτη θέση- καθιστά την εκδι-
δόµενη αυτή γυναίκα θύµα σωµατεµπορίας και άρα αντικείµενο
όλων αυτών των ευεργετηµάτων που φέρνει εδώ το παρόν συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο.

Πάµε, όµως, να τα πάρουµε µε τη σειρά, γιατί προσωπικά δεν
είµαι βέβαιος καθόλου για το ότι οι ψηφοφόροι της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και δη οι ψηφοφόροι του κ. Σαµαρά τα έχουν ακούσει
αυτά που ψηφίσατε σήµερα και κυρίως σίγουρα δεν τα έχει
ακούσει ο κ. Λούλης, για να του τα στείλουµε να αναιρέσει τον
χαρακτηρισµό περί ακροδεξιού του κ. Σαµαρά.

Επαναλαµβάνω, για µένα το ΠΑΣΟΚ είναι απολύτως συνεπές.
Συνεχίζει αυτό ακριβώς που έκανε µε το νόµο για την ιθαγένεια.
Ειρήσθω εν παρόδω, να κάνω µια παρένθεση, εκεί που µας έλε-
γαν για τη µεγάλη θεσµική µεταβολή και τις δεκάδες εκατοντά-
δων χιλιάδων µεταναστών που αδηµονούν να ενταχθούν στην
ελληνική κοινωνία, ούτε δύο χιλιάδες δεν έχουν κάνει αίτηση για
να ψηφίσουν στις εκλογές, γιατί προφανώς άλλα είναι τα προ-
βλήµατα των µεταναστών, όπως λέγαµε στη σχετική συζήτηση.

Έρχοµαι, όµως, εδώ. Πρωτόκολλο ∆εύτερο, άρθρο 5. Θέλω
να ακούσει ο κόσµος τι ψήφισε σήµερα η Νέα ∆ηµοκρατία: «Οι
µετανάστες δεν υπόκεινται σε ποινική δίωξη δυνάµει του πρω-
τοκόλλου τούτου για το γεγονός ότι αποτέλεσαν αντικείµενο των
πράξεων που αναφέρονται στο άρθρο 6.

Άρθρο 6. Ποινικοποίηση. Κάθε κράτος-µέλος υιοθετεί τα νο-
µοθετικά και άλλα µέτρα που είναι αναγκαία για να θεσπιστούν
ως ποινικά αδικήµατα όταν τελούνται µε πρόθεση και για να απο-
κτηθεί άµεσο ή έµµεσο οικονοµικό ή άλλο υλικό όφελος. Που;
Στη λαθραία διακίνηση µεταναστών, όταν διαπραγµατεύεται µε
σκοπό την διευκόλυνση για λαθραία διακίνηση µεταναστών ή κα-
τάρτιση ψευδούς ταξιδιωτικού εγγράφου ή δελτίου ταυτότητας,
όταν έχουν κάνει προµήθεια ή παροχή ή κατοχή τέτοιου εγγρά-
φου». ∆ηλαδή, σε κάθε έναν ο οποίος χαρακτηρίζεται ως αντι-

κείµενο ενός τέτοιου κυκλώµατος δεν µπορεί να του ασκηθεί
καµµία ποινική δίωξη.

Και ερωτώ: Πώς το αντιλαµβάνεται ο κ. Σαµαράς και η Νέα ∆η-
µοκρατία; Όλες αυτές οι εκατοντάδες χιλιάδες, τα µιλιούνια που
έλεγε ο κ. Σαµαράς εδώ, που έρχονται µε πλαστά ταξιδιωτικά έγ-
γραφα, έρχονται µόνοι τους; ∆εν πληρώνουν ένα δουλέµπορο; Ο
δουλέµπορος ο Τούρκος µε τον Έλληνα και τον Ιρανό δεν είναι
εγκληµατική οργάνωση; Αυτοί δεν είναι τα αντικείµενα της εγκλη-
µατικής οργανώσεως; Μάλιστα. Άρα, εσείς ψηφίσατε ότι όποιον
πιάνουν και έχει έρθει παράνοµα στη χώρα, µε πλαστό ταξιδιω-
τικό έγγραφο, µε όλα αυτά που λέµε, αφού είναι αντικείµενο
εγκληµατικής οργανώσεως, σε αυτό δεν µπορούµε να του κά-
νουµε τίποτα. ∆εν µπορούµε να του ασκήσουµε ποινική δίωξη
για όλα αυτά, γιατί είναι αντικείµενο εκµεταλλεύσεως εγκληµα-
τικής οργανώσεως. Αυτό ψηφίσατε! Και το λέω, γιατί δεν ξέρω αν
έχετε καταλάβει τι ψηφίσατε.

Ας πάω, όµως, τώρα και σε κάτι συγκεκριµένο, στο τέταρτο
άρθρο.

Κύριε Υπουργέ, κάνατε µία διευκρίνιση, αλλά θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι εγώ δεν την εκλαµβάνω σωστά. Όµως, φαντάζο-
µαι ότι θα µε διορθώσετε αµέσως µετά.

Είπατε, λοιπόν, στο τέταρτο άρθρο ότι αυτός που είναι θύµα,
είναι όταν κρίνει ο εισαγγελεύς ότι είναι αντικείµενο απειλών και
ότι κινδυνεύει η ζωή του εάν, για παράδειγµα, γυρίσει στη χώρα
του ή όταν η οικογένειά του που ζει εκεί µπορεί να εκβιάζεται και
να απειληθεί η σωµατική της ακεραιότητα κ.λπ.. Όµως, αυτό είναι
ένα από τα δύο σκέλη. ∆εν είναι όλο το σκεπτικό αυτού που µας
έχετε φέρει προς ψήφιση.

Και στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να σας εξηγήσω γιατί. ∆ιαβάζω
τα εξής στο άρθρο Τέταρτο, άρθρο 1 µε τίτλο «Ορισµοί», στην
παράγραφο 2.α.: «Ο χαρακτηρισµός «θύµα εµπορίας ανθρώ-
πων», όπως ορίζεται στην περίπτωση ι’ της προηγούµενης πα-
ραγράφου, αποδίδεται µε πράξη του αρµόδιου Εισαγγελέα
Πρωτοδικών, τόσο αµέσως µετά την κίνηση της ποινικής δίωξης
για έγκληµα που προβλέπεται στα άρθρα τάδε, όσο και πριν
ασκηθεί ποινική δίωξη για κάποιο από αυτά τα αδικήµατα».

Και προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι! «Στην τελευταία περί-
πτωση, για την έκδοση της εν λόγω πράξης, απαιτείται έγγραφη
γνωµοδότηση που συντάσσεται από δύο επιστήµονες µε ειδικό-
τητα ψυχιάτρου, ψυχολόγου ή κοινωνικού λειτουργού, οι οποίοι
υπηρετούν σε υπηρεσία ή σε Μονάδα Προστασίας και Αρωγής
των άρθρων 2, 3 και 4 κ.λπ. ή σε µη κυβερνητική οργάνωση ή στο
∆ιεθνή Οργανισµό Μετανάστευσης ή σε διεθνείς οργανώσεις ή
σε άλλους εξειδικευµένους και αναγνωρισµένους από το κράτος
φορείς προστασίας …».

Και µετά λέει το εξής: «Η πράξη χαρακτηρισµού εκδίδεται και
όταν το θύµα δεν συνεργάζεται µε τις διωκτικές αρχές…εάν εξαι-
τίας απειλών κ.λπ.» και όλα αυτά τα οποία είπατε. Ναι, είναι
σωστό αυτό που είπατε για τις απειλές, αλλά αυτό είναι το δεύ-
τερο σκέλος.

Το πρώτο σκέλος, λοιπόν, είναι ότι θα στηθεί µία πολύ ωραία
φάµπρικα, κύριε Υπουργέ, όπως ξέρουµε ότι γίνεται στην Ελ-
λάδα -άλλωστε, τα ξέρετε και δεν χρειάζεται να τα πούµε, γιατί
τα λέµε και όταν µιλάµε για τη διαφθορά- που θα αγοράζουµε
χαρτιά από τις γνωστές οργανώσεις.

Πρώτα απ’ όλα, βέβαια, θα ήθελα να πω ότι υπάρχουν µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις που θα δίνουν αυτά τα χαρτιά κατευ-
θείαν και χωρίς πληρωµή, γιατί η ιδεολογία τους είναι να µπουν
όλοι στην Ελλάδα και να κάτσουν εδώ. Άρα, θα δίνουν αυτά τα
χαρτιά κατευθείαν. Εν πάση περιπτώσει, όµως, και εκεί που θα
είναι πιο δύσκολα, µε το «κατιτίς» θα αγοράζονται αυτά τα χαρ-
τιά και θα οδηγούν στο χαρακτηρισµό του θύµατος και άρα, στη
µη άσκηση της ποινικής δίωξης.

Όµως, δεν θα συµβαίνει µόνο αυτό, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά προσέξτε και κάτι άλλο
το οποίο προφανώς δεν παρατήρησε η Νέα ∆ηµοκρατία και µου
έκανε εντύπωση το γεγονός ότι ο εισηγητής σας δεν το ψήφισε
απλώς, αλλά το εκθείασε ως µείζον καλό και ως καταπληκτικό.

Ακούστε, λοιπόν, τι λέει, για να ακούσουν και οι ψηφοφόροι
σας. «Κατά τη διάρκεια της προστασίας αρωγής, οι αλλοδαποί
θύµατα, κατά την έννοια του παρόντος, δεν απελαύνονται. Από-
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φαση απέλασης που έχει εκδοθεί, αλλά δεν έχει ακόµη εκτελε-
στεί, ανακαλείται».

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Αναστέλλεται.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Αναστέλλεται.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ναι, αναστέλλεται. ∆εν

έχει σηµασία. Το ίδιο είναι. ∆εν έχει διαφορά, κύριε Υπουργέ.
Μην παίζουµε µε τις λέξεις τώρα. Εσείς είστε δικηγόρος και «παί-
ζετε» µε τις λέξεις. Εγώ είµαι πολίτης που δεινοπαθεί στο κέντρο
της Αθήνας και µε ενδιαφέρει η ουσία. Θα µείνουν εδώ; Θα µεί-
νουν! Εσείς θα το ονοµάσετε «αναστολή» και εγώ θα το λέω
«ανάκληση». ∆εν έχει σηµασία αυτό. Το θέµα είναι ότι θα µείνει
εδώ. Εγώ θέλω να φύγει, αλλά εσείς θέλετε να µείνει. Αυτή είναι
η διαφορά µας.

Και επαναλαµβάνω ότι εσείς είστε συνεπής. Βέβαια, εδώ υπάρ-
χει και ένα µείζον θέµα. Ο κύριος Πρωθυπουργός προεκλογικώς
σε άρθρο του στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» είπε: «Μηδενική ανοχή στη
λαθροµετανάστευση». Άρα και ο κύριος Πρωθυπουργός είναι µη
συνεπής. Επειδή, όµως, κανείς δεν τον πίστεψε και κανείς δεν
τον ψήφισε γι’ αυτό, τον συγχωρώ.

Όµως, επειδή κάποιοι µπορεί να έχουν πιστέψει τον κ. Σαµαρά
και να έχουν πέσει θύµατα, καλό είναι να διευκρινίζεται και αυτό.
Λέω ξανά τι ψήφισε ο κ. Σαµαράς: «Κατά τη διάρκεια της προ-
στασίας ή αρωγής, οι αλλοδαποί θύµατα, κατά την έννοια του
παρόντος, δεν απελαύνονται».

Και πάω λίγο παρακάτω, γιατί ούτε αυτό έχει αναγνωστεί.
«Θύµα εµπορίας προσώπων είναι τόσο το φυσικό πρόσωπο για
το οποίο υπάρχουν βάσιµοι λόγοι, ώστε να θεωρηθεί θύµα οποι-
ουδήποτε από τα εγκλήµατα…» κ.λπ..

Σας παρακαλώ να το ακούσετε αυτό, γιατί πρόκειται για κάτι
καταπληκτικό. Να ξέρετε ότι αυτά τα πρωτόκολλα και αυτούς
τους νόµους τους έχουν φτιάξει όλοι αυτοί οι περίεργοι τύποι
που έρχονταν και στις επιτροπές µας.

Να ξέρετε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, ότι αυτά έχουν
γραφτεί από κάτι µη κυβερνητικές οργανώσεις και από κάτι άλλα
«φληναφήµατα» που ζουν από το κράτος. Πρόκειται γι’ αυτές τις
γνωστές µη κυβερνητικές οργανώσεις από τις οποίες αν κοπεί η
κρατική χρηµατοδότηση, δεν θα υπάρχουν.

Ακούστε, λοιπόν, τι έχουν γράψει αυτές οι µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις στις οποίες υπάρχουν κάτι περίεργοι τύποι οι οποίοι
όταν ακούν τη λέξη Ελλάδα, τους σηκώνετε η τρίχα, βγάζουν
σπυράκια και δεν θέλουν να βλέπουν τη σηµαία και σου λένε ότι
δεν πειράζει που καίγεται η σηµαία, γιατί είναι ένα απλό πανί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακούστε, λοιπόν, τι έχουν γράψει εδώ: «…πριν ασκηθεί η ποι-
νική δίωξη γι’ αυτό, όσο και εκείνο σε βάρος του οποίου τελέ-
στηκε κάποιο από τα παραπάνω εγκλήµατα για τα οποία κινήθηκε
η ποινική δίωξη…». Προσέξτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε της Νέας ∆ηµοκρατίας! Μη φανεί σαν εµπάθεια το γεγονός
ότι απευθύνοµαι σε σας. Απευθύνοµαι σε σας, γιατί υποτίθεται
ότι µαζί δώσαµε τον αγώνα για το νόµο για την ιθαγένεια. Εγώ
ήξερα ότι επρόκειτο περί πολιτικής υποκρισίας, αλλά είναι καλό
να το ακούσουν και οι ψηφοφόροι σας.

Συνεχίζω, λοιπόν, µε το εξής πιο καταπληκτικό: «…ανεξάρτητα
από την ιθαγένειά του και από το εάν αυτό έχει εισέλθει στη
χώρα νόµιµα ή παράνοµα». Έλα, Χριστέ και Παναγία!

Ήρθε εδώ ο κ. Σαµαράς και µας µίλησε επί µία ώρα περίπου –
και ήταν από τις σπάνιες οµιλίες του, γιατί τέσσερις, πέντε έχει
κάνει ως Πρόεδρος και όχι περισσότερες- για τη λαθροµετανά-
στευση και τη ζηµιά που αυτή προκαλεί! Και εδώ λέει –το ψηφί-
σατε- «ανεξάρτητα από την ιθαγένειά του και από το εάν αυτό
έχει εισέλθει στη χώρα νόµιµα ή παράνοµα».

Όπως αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η
συζήτηση -βέβαια, έχει µικρή συµµετοχή από Βουλευτές, αλλά
είµαι βέβαιος ότι θα αποκτήσει µεγάλη δηµοφιλία στο διαδίκτυο-
έχει πράγµατι πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, για τον εξής λόγος.
∆ιότι θα πρέπει κάποτε η Νέα ∆ηµοκρατία να συνειδητοποιήσει
τι είδους κόµµα θέλει να γίνει. ∆εν µπορείτε να είστε σε δύο βάρ-
διες. Και σε κάθε περίπτωση, εµείς δεν θα σας επιτρέψουµε να
κοροϊδέψετε ούτε έναν Έλληνα πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Και ως Αντιπολίτευση σήµερα συνεχίζετε όλη εκείνη την πρα-

κτική που είχατε ως κυβέρνηση, δηλαδή να χαϊδεύετε τους µε-
τανάστες, µε αποτέλεσµα να έχουν γεµίσει όλες οι γειτονιές της
Αθήνας από όλους αυτούς τους περίεργους τύπους που έχουν
πνίξει την οµαλή ζωή της πόλης και την οµαλή ζωή της χώρας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεωργιάδη.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εν έχετε δικαίωµα
δευτερολογίας, κύριε Αποστολάκο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο µόνο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει. Κατ’ οικονοµία
και επειδή έγινε καταχρηστική αναφορά στον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας από τον κ. Γεωργιάδη, θα
σας δώσω το λόγο για δύο λεπτά.

Ορίστε, κύριε Αποστολάκο, έχετε το λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Οφείλω µία απάντηση, κύριε

Πρόεδρε, στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, ο
οποίος απουσιάζει αυτή τη στιγµή και ο οποίος ενοχλήθηκε από
την αναφορά που έκανα στο πρόσωπο του Πρωθυπουργού και
της Κυβέρνησης.

Επειδή, λοιπόν, έχει σαφές και ορατό πια έλλειµµα ενηµέρω-
σης, οφείλω να του υπενθυµίσω –υποθέτω ότι κάποια στιγµή θα
µε δει ή θα τα µάθει- ότι υπάρχει οµόφωνη απόφαση της Εξετα-
στικής των Πραγµάτων Επιτροπής για την εξέταση της υπόθε-
σης «SIEMENS», η οποία απηύθυνε επιστολή στον Πρόεδρο της
Βουλής, στον Πρωθυπουργό της χώρας κ. Παπανδρέου και
στους Αρχηγούς των πολιτικών κοµµάτων µε την οποία όσα ακρι-
βώς ισχυρίστηκα εγώ, ζητούν να τα πράξει η ελληνική Κυβέρ-
νηση.

Και επειδή µόλις µπήκε στην Αίθουσα ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, θα ήθελα να του επαναλάβω -γιατί αµ-
φισβητήσατε τα όποια επιχειρήµατα είχα- ότι υπάρχει οµόφωνη
απόφαση της Εξεταστικής των Πραγµάτων Επιτροπής για την
εξέταση της υπόθεσης «SIEMENS» η οποία απηύθυνε επιστολή
στον Πρωθυπουργό της χώρας κ. Παπανδρέου, στον Πρόεδρο
της Βουλής και στους Αρχηγούς των πολιτικών κοµµάτων, όπου
ακριβώς όσα είπα εγώ, ζητούν από την Κυβέρνηση.

Και προς επίρρωση αυτού, σας γνωρίζω –επειδή προφανώς το
λησµονήσατε- ότι ο αρµόδιος Υπουργός κ. Παµπούκης, στον
οποίο φαίνεται ότι απηύθυνε τη σχετική εντολή ο Πρωθυπουρ-
γός, έστειλε αυτήν την επιστολή προς τη «SIEMENS» εξωτερι-
κού, προκειµένου να γνωστοποιήσει τους πολιτικούς οι οποίοι τα
πήραν.

Πού βλέπετε, λοιπόν, τα τεχνάσµατα και την προσπάθεια δη-
µιουργίας του οποιουδήποτε προσκόµµατος στη ψήφιση και δυ-
σλειτουργίας σε ό,τι αφορά την παρουσία της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας; Θα πρέπει κάποια στιγµή να αναγνωρίσετε ότι εµείς έχουµε
την πολιτική γενναιότητα να λέµε «ναι» σε κάτι το οποίο πιστεύ-
ουµε.

∆εύτερον –και κλείνω µ’ αυτό σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε-
θα ήθελα να πω ότι εγώ εκτιµώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΛΑΟΣ κ. Γεωργιάδη, κάτι που γνωρίζει. Όµως, µ’ αυτήν την
επανειληµµένη αναφορά του στις θέσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας,
του Προέδρου της κ. Σαµαρά, του εισηγητού της και προφανώς
και εµού, θεωρώ ότι έχει γίνει κάποια σύγχυση. Προφανώς, εξέ-
λαβε το Βήµα της Βουλής ως προεκλογικό βήµα από το οποίο
ενδεχόµενα θα διεκδικήσει τη ψήφο ως αιρετός περιφερειάρχης
για λογαριασµό του κόµµατός του. ∆ιαφορετικά, δεν εξηγείται.
∆ιότι έχει µία λογική ανακολουθία.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Πήρε και το χρίσµα!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Πήρε και το χρίσµα;
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν έχω πάρει κανένα χρί-

σµα! ∆εν έχω πάρει τίποτα!
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ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: ∆εν ξέρω αν πήρατε το χρίσµα,
κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΛΑΟΣ. Όµως, διαφορε-
τικά δεν εξηγείται. ∆ιότι υπάρχει µία λογική ανακολουθία. Εάν
µου βρείτε έστω και µία σύνδεση του σηµερινού σχεδίου νόµου
µ’ αυτό το οποίο ψήφισε η κυβερνητική Πλειοψηφία για την πα-
ροχή της ιθαγένειας, εγώ θα αποδεχτώ όλα όσα είπατε. Βρείτε
µου έστω και µία σύνδεση. ∆εν υπάρχει καµµία! Ουδεµία απο-
λύτως!

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, κύριε Γεωργιάδη,
δεν έχετε το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Αφού µε προκάλεσε,
κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Άλλωστε είπε ότι έαν
έχετε λάβει το χρίσµα, σας νοµιµοποιεί να µιλάτε καταχρηστικά.
Θεωρείται, λοιπόν, λήξαν το θέµα.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν το
έχω λάβει.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εν χρειάζεται, κύριε

Ευθυµίου. Σας παρακαλώ. Συµπεραίνουµε τώρα.
Θέλω να έχει τον συµπερασµατικό λόγο ο κ. Υπουργός, αν έχει

κάτι να πει ή να προσθέσει ή να κλείσει.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ο κ. Ευθυµίου;
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σέβοµαι ότι αυτή την ώρα ο κύριος Πρό-

εδρος δεν θέλει να δώσει το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εν χρειάζεται.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Απλώς ζητώ για τον οποιονδήποτε να

ανατρέξει στα Πρακτικά της οµιλίας µου, για να γίνει κατανοητή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όσο χρόνο χρειάζε-

στε, αλλά δι’ ολίγω. Εµπιστεύοµαι την δεινότητα σας να εκφρά-
ζεστε επιγραµµατικά.

Ορίστε, κύριε Σκυλλάκο έχετε το λόγο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Υπάρχει ιστορική συναίνεση σε ζη-

τήµατα που συζητάµε σήµερα να συµπλέουν, και διά της ψήφου,
η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Οι δύο τροµονόµοι, που πέ-
ρασαν, ψηφίστηκαν από τους Βουλευτές και των δύο κοµµάτων.
Για να είµαι ακριβής όχι από όλους τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.
Τουλάχιστον στον πρώτο τροµονόµο υπήρχαν κάποιοι που είχαν
αντισταθεί. Η πλειοψηφία είχε υποστηρίξει εκείνο το νοµοθέ-
τηµα.

Για το γεγονός ότι η Νέα ∆ηµοκρατία φαίνεται συνεπής,
επειδή στηρίζει αυτό το νοµοσχέδιο, θα πω ότι αυτή είναι η πο-
λιτική της. Το ΠΑΣΟΚ προσπαθεί να εξηγήσει γιατί αποδέχεται τη
λογική της αντιτροµοκρατικής νοµοθεσίας. Εγώ δεν θέλω να αµ-
φισβητήσω την προσωπική εκτίµηση του κυρίου Υπουργού, ότι
βάζει τα δηµοκρατικά δικαιώµατα και την ελευθερία πάνω από
την ασφάλεια.

Όταν, όµως, κάτω από την πίεση των πραγµάτων και τους διε-
θνείς συσχετισµούς -αλλά καµµιά φορά και εντός της Ελλάδος,
υπάρχουν τέτοια νοµοθετήµατα- ψηφίζουµε επικίνδυνες διατά-
ξεις, θα µπορεί η έννοια της δηµοκρατίας να γίνει ένα λάστιχο
που να συµπεριλάβει και στην πράξη όχι µόνο στα λόγια, όπως
γίνεται από ορισµένες δυνάµεις, τα λαϊκά κινήµατα.

Βεβαίως, η Νέα ∆ηµοκρατία όπου κινδυνεύει να χάσει ψήφους,
για να το πω απλά, καταψηφίζει τα νοµοσχέδια, ενώ συµφωνεί.
Για παράδειγµα όσον αφορά το µνηµόνιο, διαφωνεί η Νέα ∆η-
µοκρατία µε τα περιοριστικά µέτρα που πάρθηκαν; Ό,τι είναι
αντιδηµοφιλές, το αποφεύγει και κρατάει αποστάσεις. Το ίδιο γι-
νόταν επί ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι το ένα θέµα.

Το δεύτερο θέµα έχει να κάνει µε το ότι δεν διακινδυνεύουµε
τίποτα από αυτές τις αλλαγές, που είπε ο κύριος Υπουργός. Γί-
νονται τέσσερις βασικές αλλαγές στο 187 και στο 187Α. Και οι
τέσσερις είναι αρνητικές. ∆εν κάθοµαι τώρα να επαναλάβω αυτά
τα οποία είπα προηγουµένως.

Το πιο αρνητικό, όµως, είναι αυτό που αφαιρείτε. Έχετε ορι-
σµένα επιχειρήµατα. Είναι πρόσφατο. Το 2001 ψηφίσαµε τον

187Α. ∆εν είναι αµέσως µετά την πτώση της δικτατορίας. Έχει
τη σηµασία του. Θα µπορούσαµε να προσθέσουµε ορισµένα
πράγµατα και αυτό να παραµείνει. Είναι λάθος αυτό που κάνετε
και δεν ξέρω για ποιο λόγο επιµένετε.

Τέλος, όσον αφορά το θέµα των µεταναστών. Εµείς δεν ασχο-
ληθήκαµε µε τους µετανάστες, γιατί δεν ήταν αυτό το βασικό ζή-
τηµα. Υπάρχουν διατάξεις και για τη διακίνηση ανθρώπων και
για άλλες τέτοιες διατάξεις θετικού χαρακτήρα που θα µπορού-
σαµε να υποστηρίξουµε.

Αλλά, δεν µπορώ να συµφωνήσω µε την λογική, που ακούγε-
ται από την πλευρά του ΛΑΟΣ ότι, εν πάση περιπτώσει, για όλους
αυτούς τους δύστυχους που έρχονται στη χώρα µας µε κίνδυνο
της ζωής τους, πρέπει να ανοίξουµε τις φυλακές. Περί αυτού
πρόκειται, να µην υπάρχει παραθυράκι και όλοι να θεωρούνται
παράνοµοι, όλοι υπόδικοι, «ή να τους διώξουµε ή να τους βά-
λουµε φυλακή». ∆εν µπορεί η Ελλάδα να γίνει µια απέραντη φυ-
λακή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκυλλάκο.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Θεόδωρος ∆ρίτσας για λίγο.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να
είµαι σύντοµος. Θέλω να θίξω συµπερασµατικά δύο-τρία ζητή-
µατα.

Θα µου επιτρέψετε να απευθυνθώ στον κύριο Υπουργό. Κύριε
Υπουργέ, οι καλές προθέσεις χαρακτηρίζουν πράγµατι παρά
πολλούς Υπουργούς, που πέρασαν από τον υπουργικό θώκο του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. ∆εν αµφισβητώ και τις δικές σας καλές
προθέσεις.

Ιστορικά, όµως, την τελευταία εικοσαετία, η διολίσθηση στην
υποχρεωτικότητα της προσαρµογής σε αυτό που λέγεται «σύγ-
χρονη διεθνής έννοµη τάξη», είναι πολιτική του Υπουργείου
αυτού. Αυτό οδηγεί συστηµατικά σε όλο και πιο αντιδηµοκρατική
και κατασταλτική συγκρότηση του σύγχρονου νοµικού οπλο-
στασίου που βάλλει ευθέως εναντίον των ελευθεριών των πολι-
τών. ∆εν έχει αποδειχθεί καµµία χρησιµότητα ως προς τις
στοχεύσεις, τις οποίες επαγγέλλεται αυτή η πολιτική για την πά-
ταξη του οργανωµένου εγκλήµατος και για όλα αυτά.

Αντιθέτως, επειδή το δίκαιο λειτουργεί και στο επίπεδο του
εποικοδοµήµατος -όπως είπα και στην αρχική µου τοποθέτηση-
και της ιδεολογίας, ανοίγει τις ορέξεις να ζητούν, ούτε λίγο ούτε
πολύ, εκπρόσωποι ενός κόµµατος σήµερα στην Βουλή την ποι-
νικοποίηση αυτής καθ’ εαυτής της µετανάστευσης, διότι περί
αυτού πρόκειται. Αυτό ζήτησαν από εσάς σήµερα.

Αυτό είναι ένα διεθνές ρεύµα που δηλητηριάζει τις συνειδή-
σεις των πολιτών σε µια χώρα η οποία δεν ικανοποιεί ούτε το
0,2% των αιτήσεων ασύλου, που δεν έχει σύστηµα υποδοχής των
µεταναστών και ελέγχου και καταγραφής και εξασφάλισης των
στοιχειωδών ανθρωπίνων δικαιωµάτων, που δηµιουργεί ως εκ
τούτου εκρηκτικά µείγµατα σε συγκεκριµένες µεµονωµένες πε-
ριοχές, στις οποίες συγκεντρώνεται ακριβώς ό,τι πιο περιθωριο-
ποιηµένο στοιχείο µπορεί να υπάρχει και πέφτει θύµα εγκληµατι-
κότητας. Ενώ το σύνολο της µετανάστευσης έχει βοηθήσει στην
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας και τώρα στην κρίση, ήδη
αποµακρύνεται και µεταναστεύει.

Μη φοβάστε συνάδελφοι του ΛΑΟΣ, φεύγουν οι µετανάστες
και µαζί µε τους µετανάστες µεταναστεύουν πλέον και Έλληνες
εργαζόµενοι. Αυτή είναι η φούσκα αυτής της αντιδηµοκρατικής
πολιτικής, που ασκείται πια στον σύγχρονο κόσµο.

Και εσείς -αν είναι δυνατόν- θέλετε ο άνθρωπος, ο οποίος για
να ζήσει αυτός ή η οικογένειά του που µένει πίσω στις χώρες της
εξαθλίωσης και πληρώνει τη δυνατότητά του να τον µεταφέρουν
από ένα σηµείο σε ένα άλλο, να χαρακτηριστεί συµµέτοχος στην
εγκληµατική συµµορία. Λες και µπαίνει στην µπαρµπουτιέρα της
γειτονιάς του να παίξει ζάρια και όταν µπαίνει η αστυνοµία, ενο-
χοποιείται και ο ιδιοκτήτης του καφενείου και ο παίκτης; Τέτοιου
είδους εξίσωση; Ή την εκπορνευόµενη κυρία µε τη δική της θέ-
ληση, που είπε ο κ. Βορίδης πώς θα την προστατεύσουµε αυτήν;
Για ποια µιλάµε; Για την Κατρίν Ντενέβ; Για την «Ωραία της Ηµέ-
ρας»; La belle de jour; Αυτό είναι το πρόβληµα του κ. Βορίδη;

Έχουµε πραγµατικά στην Ελλάδα, στην Ευρώπη φαινόµενα
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τέτοιου τύπου; Υπάρχουν κύριοι µετανάστες που πληρώνουν και
µπαίνουν έτσι; Είναι εκατοντάδες οι νεκροί και στον Έβρο και
στο Αιγαίο. Είναι χιλιάδες οι εξαθλιωµένοι. Υπάρχουν µωρά παι-
διά, έγκυες γυναίκες, νέα παιδιά και δεν έχουν στον ήλιο µοίρα.
Και κατασταλτικοί µηχανισµοί είναι παρά πολλοί και διαρκώς διο-
γκούµενοι.

Αυτήν την εικόνα θα τη µετατρέψουµε σε µια εικόνα µιας
χώρας, που υποτίθεται ότι κινδυνεύει στην Οµόνοια; Και ως εκ
τούτου, το δίκαιο πρέπει να γίνει ακόµα πιο κατασταλτικό, ακόµα
πιο αντιδηµοκρατικό και να ενοχοποιήσουµε και τον µετανάστη
που πληρώνει τους τρεις Έλληνες, Τούρκους ή οποιουσδήποτε
για να τον περάσουν απέναντι;

Κύριε Υπουργέ, δεν µε νοιάζει η άποψη του ΛΑΟΣ. Το λέω ει-
λικρινά. Με νοιάζει η έλλειψη της δικής σας –και όχι προσωπικά,
του πολιτικού σας χώρου εννοώ- σθεναρής ιδεολογικής, πολιτι-
κής και θεσµικής αντίστασης σε όλες αυτές τις φασίζουσες εξε-
λίξεις.

Αυτό µε νοιάζει και αυτό είναι καίριο ζήτηµα. Και στο προκεί-
µενο θέµα που συζητάµε σήµερα έχει µεγάλη σηµασία το ότι δεν
απαντήσατε µε σθεναρό τρόπο σε όλα όσα ακούστηκαν σ’ αυτήν
την Αίθουσα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

∆ρίτσα.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να

έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Βορίδη, θέλετε

το λόγο για λίγο, για µία σύντοµη παρέµβαση;
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Για τη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Γιατί κλείνουµε τώρα

τη συνεδρίαση. Θα µιλήσει ο Υπουργός και τελειώνουµε.
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, προκειµένου να διε-

ξάγεται µία συζήτηση στο επίπεδο που διεξάγεται στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, θα πρέπει να διεξάγεται µε όρους –ας το πω- εντι-
µότητος πνευµατικής.

Εγώ δεν έχω αντίρρηση στο να διαφωνούµε για ό,τι θέλετε.
Αλλά, πρέπει να αποδίδεται στους οµιλητές αυτά τα οποία λένε.
Να τα ερµηνεύετε, αλλά να συγκεντρώνεστε σ’ αυτό που λέµε.
Να συνεννοηθούµε ως προς…

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Μιλάµε για υπαρκτές κοινωνικές σχέ-
σεις, κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Βεβαίως, καµµία αντίρρηση.
Να διαφωνήσουµε, λοιπόν και µε τον κύριο Υπουργό και µε

εσάς και µε άλλες δυνάµεις όσο θέλετε ως προς τις ρυθµίσεις.
Εµείς έχουµε µια διαφορετική αντίληψη, εσείς µια άλλη. ∆εν πει-
ράζει. Αυτό καταθέτουµε, θα µας κρίνει ο λαός.

Όµως, είναι σηµαντικό το να αποδίδετε –ξαναλέω- τις θέσεις,
τις οποίες θέλετε να κριτικάρετε -εγώ λέω και για την ποιότητα
του επιχειρήµατος- µε ακρίβεια και να απαντάτε σ’ αυτό και όχι
σε κάτι άλλο, στο οποίο θέλετε να απαντήσετε που σας είναι εύ-
κολο.

Εδώ, λοιπόν, είµαστε ξεκάθαροι. ∆εν είπαµε κανείς να πάει στη
φυλακή. ∆εν είπαµε κανένας να σκοτωθεί. Εµείς είπαµε ότι πρέ-
πει να συνεχίσει να χαρακτηρίζεται παράνοµος µετανάστης και
να µην τυγχάνει των ευεργετηµάτων που ορίζονται για τα θύ-
µατα, διότι αυτός ο οποίος οικειοθελώς χρησιµοποιεί ένα σύ-
στηµα διακίνησης µεταναστών, αυτός ο άνθρωπος δεν είναι
θύµα. Αυτό λέµε.

Σ’ αυτό το επιχείρηµα να απαντήσετε. Αν η απάντησή σας είναι
«Κύριε Βορίδη µου, εµείς δεν θέλουµε τίποτα από όλα αυτά.
Εµείς θέλουµε να καταργήσουµε κι αυτό το νόµο, διότι εµείς θέ-
λουµε ανοιχτά σύνορα, να έρχεται ο κόσµος εδώ πέρα», πείτε
αυτό. Αυτό είναι µία άλλη τοποθέτηση.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Η σύµβαση ορίζει…
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε ∆ρίτσα…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη διακόπτετε, κύριε

∆ρίτσα.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Αν θέλετε να απαντήσετε σ’ αυτό,

σας ξαναλέω, απαντήστε σ’ αυτό. Μην αποδίδετε σε µας κάτι
που δεν είπαµε.

Όπως, κύριε Υπουργέ, η ορθή απάντηση στην κριτική την
οποία ασκήσαµε δεν είναι ότι έχετε βάλει µία διαδικασία για να
λύσετε το θέµα. Εγώ δεν είπα ότι δεν έχετε θέσει µία διαδικασία.
Εγώ είπα: Υφίστανται οι νοµικές προϋποθέσεις γι’ αυτά τα οποία
συζητάµε;

∆ηλαδή, άρθρο 187: Εγκληµατική οργάνωση που διακινεί µε-
τανάστες. Χρησιµοποιεί κάποιος αυτήν την εγκληµατική οργά-
νωση. Έχει τη νόµιµη προϋπόθεση να ζητήσει να χαρακτηριστεί
θύµα;

Εµένα η αντίρρησή µου είναι εκεί. Τι µου απαντήσατε εσείς;
Ναι, την έχει, αλλά θα κρίνει ο εισαγγελέας αν είναι ή δεν είναι
υπό κάποιες προϋποθέσεις. Μα, εγώ δεν σας είπα πώς θα γίνει
η κρίση ως προς αυτό. Αυτό είναι το διαδικαστικό µέρος. Απα-
ντήστε στο πρώτο. Το πρώτο µέρος είναι που πρέπει να απαντή-
σετε. Αυτό είναι το επιχείρηµα.

Ως προς το θέµα του θύµατος εµπορίας ανθρώπων, σωµατε-
µπορία, ευάλωτη θέση. ∆εν είναι η Κατρίν Ντενέβ. Είναι η µεγάλη
πλειοψηφία εκείνων οι οποίες παρέχουν γενετήσιες υπηρεσίες,
υπηρεσίες ερωτικές και οι οποίες έρχονται στην Ελλάδα µε αυτό
το σκοπό. Αυτές είναι θύµατα; Εγώ αυτό ρωτάω. ∆εν είπα ούτε
να τις κάψουµε, ούτε να τις σκοτώσουµε, ούτε να τις φυλακί-
σουµε, ούτε τίποτα. Εγώ ρώτησα κάτι απλό. Πρέπει να πάρουν το
status θυµάτων και να προστατευθούν; Αυτό εψήφισε η Νέα ∆η-
µοκρατία.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Όχι, όχι.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Αυτά είπατε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, να µη γυρίσει

η συζήτηση στην αρχή.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Αυτά είπατε. Εγώ δεν άκουσα στον

εισηγητή σας οποιαδήποτε διαφοροποίηση…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα απαντήσει ο Υπουρ-

γός.
Τελειώνετε, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Τε-

λειώνω.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Είναι το αυτονόητο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Α, δεν το είπε επειδή είναι αυτο-

νόητο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Αποστολάκο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: ∆ιότι εγώ άκουσα δάκρυα για το µε-

τανάστη και γι’ αυτόν υποθέτω ότι χειροκρότησε και ο κύριος
Υπουργός. Αλλά, βλέπω µία αναδίπλωση εν συνεχεία, πάντοτε
ευπρόσδεκτη και προς τη σωστή κατεύθυνση.

Εκείνο, λοιπόν, είναι που επίσης, πρέπει να απαντηθεί. Αυτή η
ευάλωτη, λοιπόν, θέση είναι εκείνη που πρέπει να επιτρέψει να τη
χαρακτηρίσει ως θύµα; Αυτό λέµε και αυτή είναι η αντίρρησή
µας.

Σας λέµε και κάτι άλλο: ότι ανοίγετε µία τεράστια φάµπρικα, ει-
δικά στο θέµα της µετανάστευσης. Ποια είναι η φάµπρικα; Ή δεν
θα πρέπει να χαρακτηρίζετε τους διακινητές εγκληµατική οργά-
νωση, διότι µόλις τους χαρακτηρίσετε εγκληµατική οργάνωση,
όλοι όσοι διακινούνται µε αυτούς αποτελούν θύµατα και δεν µπο-
ρείτε να τους επαναπροωθήσετε και εποµένως, θα πρέπει να τη
χαρίζετε στους διακινητές ή αλλιώς, η φυσική συνέπεια είναι ότι
ανοίγετε την «ωραία πόρτα». Μάλιστα, εγκληµατική οργάνωση.
Μόλις τους συλλαµβάνετε, είναι θύµατα, περάστε µέσα. Αυτές
είναι οι δύο δυνατότητες και γι’ αυτό είναι λάθος η ρύθµιση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο συµπερασµατικός

λόγος στον κύριο Υπουργό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η φωνή µου µάλλον θα ανοίξει εξαιτίας µιας
οµολογούµενης έντασης την οποία αισθάνοµαι από αυτά τα
οποία έχω παρακολουθήσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Να ανοίξει οµαλά, δη-
λαδή αύριο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆εν µε ενδιαφέρει,
κύριε συνάδελφε, να µου αποδίδονται καλές προθέσεις. Ο κό-
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σµος είναι γεµάτος από ανθρώπους µε καλές προθέσεις. Με εν-
διαφέρει να µου αποδίδονται –και αυτό θα το διεκδικήσω- ορθές
πολιτικές. Ορθές πολιτικές πιστεύω ότι εισηγούµαι ως εκπρό-
σωπος της Κυβέρνησης και µε επιχειρήµατα, όχι µε αφορισµούς.
Άλλωστε, εάν δεν εισηγούµην ορθές πολιτικές, τουλάχιστον για
το κόµµα σας, δεν θα υπήρχαν περιπτώσεις κατά το πρόσφατο
παρελθόν που θα συνηγορούσατε µε τη θετική σας ψήφο.

Εκφράζω µε µεγάλη θεσµική ένταση την προσπάθειά µου να
υπερασπιστώ την αλήθεια: αλήθεια που µπορεί κατά περίπτωση
να εκφράζεται από περισσότερους και δεν εκφράζεται µόνο από
την Κυβέρνηση, τουλάχιστον στη συζήτηση του παρόντος νοµο-
σχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το να µετατρέπεις το φόβο σε
πολιτική είναι έγκληµα. Το να µετατρέπεις, όµως, την άγνοια σε
πολιτική είναι επικίνδυνο και το επικίνδυνο είναι χειρότερο του
εγκλήµατος. Το να παραποιείς τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου
δεν είναι θεάρεστο έργο και παρασύρεις σε λανθασµένα συµπε-
ράσµατα τους πολίτες που παρακολουθούν αυτή τη συζήτηση.

Κύριοι συνάδελφοι του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ό,τι
ρυθµίζουµε στα άρθρα 4 και επόµενα στο συζητούµενο νοµο-
σχέδιο για τους ορισµούς του θύµατος εµπορίας ανθρώπων, για
τους ορισµούς του θύµατος της παράνοµης διακίνησης προσώ-
πων, για τον τρόπο χαρακτηρισµού τους, αφορούν την παροχή
προστασίας και αρωγής και όχι τη δυνατότητα να ασκηθεί ποι-
νική δίωξη. Η ποινική δίωξη ασκείται ευθύς ως παραβιάζεται ο ν.
3386 µε την παράνοµη είσοδο στη χώρα αλλοδαπών και γι’ αυτό
εκατοντάδες υποθέσεις εισάγονται καθηµερινά στα διοικητικά
πρωτοδικεία της χώρας, χιλιάδες άνθρωποι βρίσκονται στα κρα-
τητήρια –δυστυχώς- των αεροδροµίων, των αστυνοµικών τµηµά-
των και στις φυλακές της χώρας. ∆εν υπάρχει σχέση των
ρυθµίσεων που προτείνουµε µε την άσκηση ή όχι ποινικής δίω-
ξης.

Παράβαση του ν. 3386 σηµαίνει άσκηση ποινικής διώξεως γι’
αυτούς που εισέρχονται παρανόµως στη χώρα, είτε µόνοι τους
είτε γιατί χρησιµοποιούν εγκληµατική οργάνωση. Ό,τι ρυθµί-
ζουµε συνδέεται µε το στάδιο της παροχής προστασίας και αρω-
γής.

Πότε παρέχεται προστασία και αρωγή; Προστασία και αρωγή
παρέχεται κατά το νόµο. Ο ν. 3064 άρθρο 12 έχει ως ακολούθως.
Σας το διαβάζω: «Στα θύµατα των εγκληµάτων που προβλέπο-
νται στα άρθρα 323, 323A κ.λπ.», παρέχεται προστασία, η οποία
αφορά ιδίως την προστασία της ζωής, της σωµατικής ακεραιό-
τητας και της προσωπικής και γενετήσιας ελευθερίας τους, αν
υφίσταται σοβαρός κίνδυνος για τα αγαθά αυτά».

Επίσης, για όσο χρονικό διάστηµα κρίνεται αναγκαίο, παρέχε-
ται αρωγή για τη στέγαση, τη διατροφή, τη διαβίωση, την περί-
θαλψη και την ψυχολογική στήριξή τους, καθώς και για την
εξασφάλιση του νοµικού παραστάτη και διερµηνέα. Επιπλέον,
για τους ανήλικους λαµβάνεται µέριµνα για την ένταξή τους σε
προγράµµατα σχετικά µε την εκπαίδευση και επαγγελµατική
τους κατάρτιση.

Όταν, λοιπόν, οι µετανάστες που διακινούνται από εγκληµα-
τικές οργανώσεις χαρακτηριστούν θύµατα κατά τους ορισµούς
της περίπτωσης ΙΑ’ του άρθρου 4, µετά από πράξη του εισαγγε-
λέα, θύµατα των άρθρων 323, 323A κ.λπ., όταν δηλαδή κινδυ-
νεύει η σωµατική τους ακεραιότητα, η γενετήσια ελευθερία τους,
τότε, είτε ασκηθεί ποινική δίωξη είτε µετά, γι’ αυτές τις περιπτώ-
σεις η νοµοθεσία µας –και ορθά- προβλέπει στάδιο παροχής
προστασίας και αρωγής, οπότε εφαρµόζονται οι πρόσθετες προ-
στατευτικές διατάξεις του παρόντος. Στην απαρίθµηση, δε, των
εγκληµάτων του ν.3064 προσθέτουµε τώρα τον σεξουαλικό του-
ρισµό και την παιδική πορνογραφία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Είναι δυνατόν, λοιπόν, να εισηγείστε απ’ αυτό το Βήµα, µε
τρόπο ο οποίος µπορεί να προκαλεί αυτούς που γνωρίζουν και να
φοβίζει αυτούς που αγνοούν, ότι δήθεν όποιος εισέρχεται πα-
ρανόµως στην χώρα δεν θα υφίσταται γενικώς καµµία ποινική
δίωξη; Ποιος τα λέει αυτά;

Σας παρακαλώ πολύ! Θα επαναλάβω ότι φόβος µετατρεπόµε-
νος σε πολιτική είναι έγκληµα, αλλά άγνοια µετατρεπόµενη σε

πολιτική είναι επικίνδυνη. Γι’ αυτό οφείλουµε να αποστούµε και
από τα δυο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Προσθέσαµε µάλιστα και ορισµένα ακόµα «προνόµια» γι’ αυ-
τούς τους δυστυχείς ανθρώπους. Ο νόµος προβλέπει προθεσµία
περίσκεψης, ενός µηνός που τώρα γίνεται τρεις µήνες. Για ένα
νεαρό ο οποίος έχει υποστεί σεξουαλική κακοποίηση προσθέ-
σαµε και τη δυνατότητα, στο τρίµηνο της προθεσµίας περίσκε-
ψης και µέχρις ότου απεγκλωβιστεί από τα κυκλώµατα που τον
εκµεταλλεύονταν, να µην εκδίδεται στη χώρα του.

∆ιαφωνείτε µε αυτό, έτσι δεν είναι; ∆ιαφωνείτε γιατί ορίζεται
ότι εάν υπάρχει απόφαση απέλασης, αναστέλλεται. Ε, λοιπόν,
δεν πρέπει να εκτελεστεί η απέλαση αυτού που αποτελούσε αντι-
κείµενο εκµετάλλευσης ως προς την γενετήσια ελευθερία του,
για να µπορέσει κατά την προθεσµία περίσκεψης να προστα-
τευθεί από τα κυκλώµατα, που τον εκµεταλλεύονταν.

Στο όνοµα ποιων ανθρωπιστικών ιδεωδών επιχειρηµατολογούν
εκπρόσωποι συγκεκριµένου κόµµατος που προσπαθούν να φο-
βίσουν κοινωνικές κατηγορίες;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να αναφέρω και
πολλά άλλα παραδείγµατα…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι-όχι, κύριε Υπουργέ!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, δεν
είπα ότι θα το κάνω. Μη σας φοβίζει.

Όµως, θέλω να κλείσω µε µια πρόσθετη παρατήρηση που
αφορά και πάλι στην Αριστερά η οποία θα όφειλε να υπερασπι-
στεί αυτές τις ρυθµίσεις. Στο όνοµα της διαφωνίας της για δήθεν
περιορισµούς των ατοµικών ελευθεριών στο όνοµα της καταπο-
λέµησης της τροµοκρατίας, δεν ψηφίζει όλο το νοµοσχέδιο.

Η Σύµβαση του Παλέρµο είναι του 2000. Η προσπάθεια να
τεθεί το δίληµµα «ασφάλεια ή ελευθερία» µε ένταση εκδηλώθηκε
στο διεθνές περιβάλλον µετά το κτύπηµα στους δίδυµους πύρ-
γους το 2001. Όσες απόπειρες περιστολής ατοµικών ελευθεριών
έγιναν διεθνώς, έγιναν κυρίως την τελευταία περίοδο, όχι εξαι-
τίας του Παλέρµο. Το Παλέρµο δε, δεν απαιτεί τροποποιήσεις
του 187A σχετικά µε την τροµοκρατία. Απαιτεί τροποποίηση του
187 για τις εγκληµατικές οργανώσεις.

∆ιαφωνείτε ότι θα πρέπει να τιµωρούνται αυτοί οι οποίοι πα-
ρέχουν µέσα πάσης φύσεως και χρηµατοδοτούν τις εγκληµατι-
κές οργανώσεις που διακινούν, κατά τα πρόσθετα πρωτόκολλα,
γυναίκες, ανήλικα παιδιά ή κάνουν εµπορία ανθρώπων! ∆ιαφω-
νείτε µ’ αυτό εσείς της Αριστεράς! Και λέτε «όχι»! Ισχυριζόµαστε
ότι θα πρέπει να τιµωρούνται και αυτοί που χρηµατοδοτούν τις
εγκληµατικές οργανώσεις, για να διακινούν παράνοµα πυροµα-
χικά ή όπλα, για να διακινούν γυναίκες, παιδιά, µετανάστες. Εσείς
λέτε ότι είναι λάθος και δεν το ψηφίζετε! Το Παλέρµο δεν απαι-
τεί τροποποίηση του 187A, αλλά η σωστή, ορθή, δογµατική προ-
σέγγιση επιβάλλει αντίστοιχα να επεκτείνεις τις ρυθµίσεις που
αφορούν τις εγκληµατικές οργανώσεις και στην τροµοκρατία.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, σηµειώνω ότι το αν θα προστατεύσεις
ένα πρόσωπο που δρα υπέρ της ελευθερίας δεν είναι θέµα
νόµου, αλλά κυρίως δικανικής αντίληψης. Το 1921, µια µελαγχο-
λική µέρα του χειµώνα, την ώρα που περπατούσε ο Ταλάτ Πασάς
στο Βερολίνο, τον πλησίασε ένας νεαρός Αρµένιος ο οποίος στο
όνοµα του ενάµισι εκατοµµυρίου δολοφονηθέντων Αρµενίων, τον
πυροβόλησε και τον σκότωσε. Αυτός ήταν ο Σολοµών Τελλιριάν.
Στη µνήµη του, η νεολαία των Αρµενίων ονοµάζεται «Νεολαία Σο-
λοµών Τελλιριάν».

Ο Σολοµών Τελλιριάν συνελήφθη. Θα έπρεπε λογικά να κατα-
δικαστεί ως τροµοκράτης. ∆ιατύπωσε τη σκέψη του µε µία λιτή,
απλή φράση, απευθυνόµενος στο δικαστήριο: «Σκότωσα, αλλά
δεν εγκληµάτησα». Και αυτήν την αποστροφή του, το γερµανικό
δικαστήριο την υιοθέτησε, για να τον αθωώσει.

Η κυβερνητική πράξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
πράξη υπεράσπισης των ατοµικών ελευθεριών, της δηµοκρατι-
κής νοµιµότητας, της διεύρυνσης των ατοµικών δικαιωµάτων,
της υπεράσπισης τελικά των αδυνάτων.

Εκτιµώ ότι γι’ αυτό το λόγο, το σύνολο της Αίθουσας θα έπρεπε
να έχει ψηφίσει τη σηµερινή νοµοθετική µας πρωτοβουλία.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σας παρακαλώ, κύριε
Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Έχω
δικαίωµα δευτερολογίας και ο κύριος Υπουργός απευθύνθηκε
σε µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Με συγχωρείτε, αλλά
είθισται …

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ο κύριος Υπουργός απευ-
θύνθηκε µε πολύ έντονο ύφος προς εµάς και θέλουµε να απα-
ντήσουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Γεωρ-
γιάδη, έχετε το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’
αρχάς θέλω να ψέξω τον κ. ∆ρίτσα ο οποίος εγκαλώντας σας για
το ότι δεν σπεύσατε µε στεντόρεια φωνή και ύφος να µας βά-
λετε στην τάξη, σας ταλαιπώρησε και σε µέρα που είναι κλειστός
ο λαιµός σας και αναγκαστήκατε να παρατάξετε αυτές τις κο-
ρώνες.

Θέλω, λοιπόν, να τα ξεκαθαρίσουµε λίγο. Το εάν φοβόµαστε,
το εάν εκπροσωπούµε τους πολίτες που φοβούνται και το εάν ει-
σηγούµαστε νόµους λόγω αυτού του φόβου και εκπληρώσεως
αυτού του φόβου, είναι δικός µας λογαριασµός. ∆εν θα δώσουµε
λογαριασµό σε σας. Εσείς θα κριθείτε από τους ίδιους σας τους
πολίτες, όπως κρινόµαστε και εµείς. Αυτό είναι το πρώτο σκέ-
λος.

Ως προς το δεύτερο σκέλος του ύφους σας, κύριε Υπουργέ,
πρέπει να πω ότι δεν σας αναγνωρίζω. Όλο το κεφάλαιο περί της
άγνοιας, θα σας παρακαλούσα στο κλείσιµο της οµιλίας σας να
το ανακαλέσετε, γιατί είναι πολύ βαρύς χαρακτηρισµός και του-
λάχιστον η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού έχει αποδείξει αυτά τα τρία χρόνια ότι δεν µπαίνει ποτέ
εδώ µέσα χωρίς να έχει διαβάσει πολύ καλά κάτι. Σας παρακαλώ
πολύ να ανακαλέσετε το κοµµάτι περί άγνοιας.

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο θέµα. Είναι ένα πρώτο ερώ-
τηµα προς τον κ. Καστανίδη και βεβαίως µπορεί αν θέλει να απα-
ντήσει προς τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
∆ηµοκρατίας. Είναι ένα συγκεκριµένο και απλό ερώτηµα για να
µην µπλέκουµε σε νοµικίστικες φλυαρίες τους πολίτες που πα-
ρακολουθούν.

Αυτός ο οποίος πληρώνει ένα δουλέµπορο για να φτάσει στην
Ελλάδα, είναι θύµα ή δεν είναι; Αυτό είναι το ερώτηµα. Βάσει
αυτού του νοµοθετήµατος, είναι. Αυτό θέλαµε να σας πούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Όχι, δεν είναι.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Είναι! Έχει δικαίωµα!
Ας το πω πιο απλά για να το καταλάβετε, κύριοι συνάδελφοι.

Αυτός ο οποίος έχει πληρώσει για να έρθει στην Ελλάδα και συλ-
λαµβάνεται, έχει δικαίωµα επικαλούµενος αυτό, να ξεκινήσει µία
ολόκληρη διαδικασία για να κριθεί τελικά εάν είναι ή δεν είναι.
Εσείς λέτε ότι δεν είναι. Όµως, εµάς αυτό που µας αφορά είναι
ότι αυτός ο άνθρωπος που θα έπρεπε να απελαθεί πάραυτα, θα
µπει σε µια νοµική διαδικασία ενός και δυο ετών, για να κριθεί
τελικά εάν είναι ή δεν είναι.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Άλλο αυτό.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Όσον αφορά αυτό που

είπε ο κ. Γρηγοράκος τον οποίον κι εγώ εκτιµώ, θα ήθελα να ξε-
καθαρίσω για τα Πρακτικά ότι κανένα χρίσµα δεν έχω λάβει και
όλα αυτά ήταν εκ του περισσού. Όµως, για να µην το παρεξηγή-
σετε, είναι και οι µέρες πονηρές …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Τι σχέση έχει τώρα αυτό;
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Αλλιώς το λέω. Παρενθε-

τικά το είπα.
Είπατε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας ∆ηµο-

κρατίας, ότι εσείς δεν µιλάτε για την κατάχρηση του νόµου. Μα,
δεν ξέρετε ότι τα κυκλώµατα των µεταναστών κατά κόρον προ-
χωρούν σε κατάχρηση τέτοιων νόµων; Μα, όλο το κύκλωµα δια-

κινήσεως λαθροµεταναστών εδράζεται στην κατάχρηση τέτοιων
νόµων. Και εσείς έρχεστε στη Βουλή των Ελλήνων και µου λέτε,
ότι δεν αναφερθήκατε στην ενδεχόµενη κατάχρηση; Μα, εµείς
σας λέµε ότι εκφράζουµε την ανησυχία εκείνων των πολιτών, που
φοβούνται αυτή την κατάχρηση.

Κι εσείς, σε αυτόν τον αγώνα για αυτήν την κατάχρηση συ-
νταχθήκατε µε τον κ. Καστανίδη, του οποίου την οµιλία θα την
ανεβάσω φυσικά στο site µου και καθηµερινώς θα καλώ τους νε-
οδηµοκράτες να τη βλέπουνε, για να καταλάβουνε γιατί κατα-
ψηφίσαµε και να καταλάβουνε γιατί δεν έπρεπε να υπερψηφίσετε
συντασσόµενοι µε το ΠΑΣΟΚ αυτό το θέµα.

Κύριε Υπουργέ, για να κλείσω, εµείς δεν µιλήσαµε για τη δια-
δικασία απελάσεως του χρόνου της περίσκεψης. Εκεί κάνατε κά-
ποιο σαρδάµ. Μας κατηγορήσατε δηλαδή, για το κοµµάτι όπου
επεκτείνετε το χρονικό διάστηµα της περίσκεψης από τον ένα
τους τρεις µήνες και µπορεί κάποιος που παρακολουθεί να λέει:
«Έλα µωρέ για τρεις µήνες κάνουν τόση φασαρία;» Εγώ δεν ανα-
φέρθηκα καθόλου σ’ αυτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Και όµως αναφερθή-
κατε.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Όχι. Αναφέρθηκα στο συ-
γκεκριµένο και το ξαναδιαβάζω. «Κατά τη διάρκεια της προστα-
σίας ή αρωγής, οι αλλοδαποί θύµατα κατά την έννοια του
παρόντος, δεν απελαύνονται. Απόφαση απέλασης που έχει εκ-
δοθεί αλλά δεν έχει ακόµα εκτελεστεί ανακαλείται».

Και για να το ξεκαθαρίσω: Η ποινική δίωξη δευτερευόντως µας
ενδιαφέρει, εµένα προσωπικά σχεδόν καθόλου. Εµένα δεν µε εν-
διαφέρει να πάνε φυλακή, εµένα µε ενδιαφέρει να φύγουνε. Αυτό
θέλω εγώ: Να πάνε πίσω στην πατρίδα τους και µε αυτό που ψη-
φίσατε, τουλάχιστον για όλη τη διαδικασία προστασίας ή αρωγής
-για να το κάνω λιανά στους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, όταν αυτός θα πάει στο δικαστήριο και θα ισχυριστεί ότι
είναι θύµα, όσο χρόνο θα κάνει το δικαστήριο να αποφασίσει εάν
είναι ή δεν είναι θύµα- αυτός δεν θα µπορεί να απελαθεί, κύριε
Τασούλα, αυτό σας λέµε τόση ώρα.

Άρα, ανθρώπους τους οποίους θα µπορούσε το ελληνικό κρά-
τος σε τρεις µήνες να τους απελάσει, θα κάνει τώρα δύο και τρία
χρόνια. Αυτό ψηφίσατε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Γεωρ-

γιάδη.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τίποτα απ’ ό,τι είπε ο κ.

Γεωργιάδης δεν ισχύει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, µη δίνετε συ-

νέχεια όµως.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η Βουλή όµως υποτί-

θεται ότι είναι χώρος του εύλογου διαλόγου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ήθελε να απαντήσει.

Πολλά ήταν επανάληψη απ’ όσα είπατε. Οι δύο πρώτες παρατη-
ρήσεις ήταν επί του συγκεκριµένου.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας των άρ-
θρων 1 έως και 13 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιο-
σύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Κύρωση και
εφαρµογή της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών κατά του ∆ιεθνι-
κού Οργανωµένου Εγκλήµατος και των τριών πρωτοκόλλων
αυτής και συναφείς διατάξεις». Η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 2
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έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 9,

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Εισερχόµεθα στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του νο-
µοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-

νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Κύρωση και εφαρµογή της
Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωµέ-
νου Εγκλήµατος και των τριών πρωτοκόλλων αυτής και συναφείς
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της αρχής και επί
των άρθρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 21.49’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Τρίτη 31 Αυγούστου 2010 και ώρα 18.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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